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بـا توجـه بـه شـرایط ویـژه ایـران، منابـع معدنـی بـه عنـوان یـک فرصـت بـرای پیشـرفت و توسـعه کشـور 
محسوب می شود اما وضعیت صنعت معدنکاری ایران در مولفه های مختلف توسعه پایدار، در مقایسه 
بـا سـایر کشـورهای معدنـی وضعیـت مناسـبی نـدارد. بـرای آنکـه صنعـت معدنکاری بتوانـد یک صنعت 
پایدار باشد و نقش خود را در توسعه پایدار ایفا کند، تعریف یک چارچوب کلی و جامع برای آن بسیار 
مهم است. معادن برای ادامه فعالیت خود در ایران با چالش های اساسی در حوزه های مختلف مانند 
محیـط زیسـت، مصـرف انـرژی، ایمنـی و بهداشـت روبـه رو هسـتند. در ایـن راسـتا، مدیریـت صحیـح 
پساب های کارخانه های فرآوری، توجه بیشتر به تحقیق و توسعه، سرمایه گذاری در زمینه استفاده از 
انرژی هـای تجدیدپذیـر و  ارتقـا علمـی نیـروی کار از راهکارهـای مهـم بـرای بهبـود وضعیـت موجـود اسـت. 
همچنین نظر به افزایش مصرف مواد معدنی و نیاز صنعت کشور به فلزات و سایر کانی ها، توجه ویژه 
بـه روش هـای نویـن در اکتشـاف ذخایـر عمیـق و نیـز اسـتخراج ذخایـر کـم عیـار از نـکات بسـیار مهـم در 

راستای دستیابی به توسعه است.
بـا توجـه بـه مخاطـرات زیـاد در ایـن صنعـت، بایـد توجـه ویـژه بـه اصـول آموزشـی نیـروی کار آن داشـت تا 
صنعت معدنکاری در جامعه به عنوان یک صنعت کم خطر و مبتنی بر فن آوری های پیشرفته شناخته 
شود. در تمام کشورهای توسعه یافته و صاحب نام در صنعت معدنکاری، در هنگام تعارض معدنکاری 
بـا مولفه هـای توسـعه پایـدار سـعی شـده بـا همـکاری تمـام دسـتگاه های متولی و نیز معدنـکاران به یک 
راهـکار عملـی در چارچـوب مفاهیـم توسـعه پایـدار دسـت یابنـد. همچنیـن آنچـه کـه همـواره صنعـت 
معدنـکاری را در افـکار عمومـی تحـت تاثیـر قـرار داده، تخریـب محیـط زیسـت در اثر فعالیت های معدنی 
است. در این راستا چالش اصلی معدن مواجهه با بحث باطله ها، پساب ها و تاثیرات منفی معدنکاری 
روی محیـط زیسـت اسـت. بـه نظـر می رسـد در ایـن زمینـه اسـتفاده از روش هـای کانـه آرایـی پیشـرفته و 
استفاده از بیوتکنولوژی و نانوتکنولوژی می تواند تا حدود زیادی سبب کاهش این اثرات بر روی محیط 
زیسـت شـود. به طـور کلـی چالش هـای پیـش رو در صنعـت معدنـکاری را می تـوان معدنـکاری زیرزمینی، 

توسعه روش های اکتشافی، حمل و نقل در معادن و مواردی از این دست دانست.
بحـث چالش هـای معدنـی در ارتبـاط بـا جامعـه و محیـط زیسـت همـواره در طـول چنـد دهـه اخیـر وجـود 
داشـته و معادن بزرگ نیز از این امر مسـتثنی نبوده اند. با مروری بر معادنی که با چنین چالش هایی 
روبه رو بوده اند، دیده می شود تنها راهکار پایدار بودن آنها توجه و رعایت مولفه های توسعه پایدار، به 

ویژه رابطه آن با جامعه و محیط زیست پیرامونی آنها بوده است.

Director responsible
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یادداشت مدیرمسئول

M
A

D
A

N
N

A
M

E
.IR

چارچوبی جامـع برای رفع چالش های معـدن و صنایع معـدنی

شمــاره 8 | تابستان 81400 
MADANNAME.IR



MADANNAME.IR

Editor-in-Chief

شیوا نیک وظیفه

بازار مقاطع به لحاظ قیمتی، طی سـال افت وخیزهایی دارد که با 
و  شـد  متصـور  آن  بـرای  را  رونـدی  می تـوان  تغییـرات  بررسـی 

پیش بینی حدودی از قیمت ها در این بازار تا انتهای سال کرد.
بـا نگاهـی بـه رونـد قیمتـی از ابتدای سـال 99 تا انتهای آن قیمت 
مقاطع تقریباً دو برابر شد که البته این افزایش قیمت به عرضه 
و تقاضـا ارتباطـی نداشـت و سیاسـت های پولـی و مالـی دولـت و 
همچنیـن نـرخ ارز مسـبب آن بـود کـه دولـت در نیمـه دوم سـال، 
بـرای حـل چالش هایـش بـا سیاسـت پولـی، بـه سـمت بـازار بـاز 
برطـرف  را  مشـکلات  ایـن  قرضـه  اوراق  طریـق  از  و  کـرد  حرکـت 
سـاخت، ایـن روش تـا بهمن مـاه ادامـه یافـت و در نتیجـه آن بـا 
افزایـش پایـه پولـی و تزریـق 570 میلیـارد تومـان پـول بـه اقتصـاد 

کشور، اثرات تورمی آن در فروردین و اردیبهشت نمایان شد.
انتهـای سـال 99 بـا رکـود و افزایـش شـدید قیمت هـا پشـت سـر 
گذاشـته شـد. البته در همین مدت زمان در بخش عرضه، حجم 
تولیـد بـه اوج خـود رسـید و تولیـد آهـن اسـفنجی بـه بیـش از 24 
میلیون تن و جمع تولید فولاد میانی هم از 26 میلیون تن عبور 
کـرد. در همیـن سـال شـیوه نامه دولـت بـرای کنتـرل بـازار فـولاد 
اعـلام شـد کـه عمـلاً نیمـه دوم سـال را بـا مشـکلات زیـادی مواجـه 
کرد. بازار مقاطع سال 99 را با 5700 تومان آغاز کرد و در مردادماه 
با افزایش به 11 هزار تومان رسـید و پاییز با کاهش قیمت به 9 
هزار تومان بازگشـت و مجدد اسـفند همان سـال بازار مقاطع به 
12500 تومان رسید. در همین مدت زمان یکی دیگر از سیاست های 
غلـط، عـدم توجـه بـه ارتبـاط مـواد اولیـه بـا محصـول بـود و بـدون 
توجـه بـه اینکـه اگـر محصـول بـازار نداشـته باشـد تکلیـف آن چـه 
می شود شاهد بودیم گندله زیر قیمت کدال و کنسانتره با کمی 
اختلاف از کدال در بازار معامله می شـد که صدمه ای به صادرات 
و تولیـد در ایـن حـوزه وارد کـرد. در اواخـر همیـن سـال، مجلـس 
مصـوب کـرد 30 درصـد سـوخت صنایـع فـولاد بـه قیمـت فـوب 
خلیج فـارس و بـر مبنـای نـرخ سـنا محاسـبه شـود کـه آن نیـز در 

افزایش قیمت میلگرد مزید بر علت شد.
سال 98 نیز از سمت عرضه تولید افزایش یافت. در مجموع کل 
تولیـدات فـولاد افزایـش یافـت امـا روند قیمت ها بر خلاف عرضه 
بـود. قاعدتـاً وقتـی عرضـه افزایش پیـدا می کند قیمت ها باید کم 
شـود یـا در نهایـت ثابـت بمانـد درحالی کـه قیمت هـا بـالا رفـت. 
قیمـت میلگـرد کـه در ابتـدای سـال به طور میانگیـن 4931 تومان 

بود در اسفندماه به 6484 تومان رسیده بود. تنها در اسفندماه 
کمـی شـاهد آرامـش قیمت هـا بودیـم کـه مهم تریـن بخـش آن به 
علـت بـروز بیمـاری کرونـا، توقـف بـازار و تـرس از افزایـش شـدید 
قیمت ها در سـه ماه آخر سـال بود. مهم ترین اتفاقی که صنعت 
فولاد در نیمه دوم سـال با آن مواجه شـد بحران مواد اولیه بود، 
تشدید این بحران به این دلیل بود که به علت بارندگی و سرما، 
ازیک طـرف تولیـد آهـن اسـفنجی و گندلـه کاهـش پیـدا کـرد و از 
طرف دیگر حمل ونقل آن با مشکل روبرو شد البته به شکل کلی 
سال 98 سال کم افت وخیزی برای بازار مقاطع محسوب می شد.

بهار 97 نیز با میانگین قیمت 2600 تومان آغاز شد و با افزایش 
نرخ ارز، میانگین قیمت میلگرد در مردادماه به 5700 رسید و در 
ادامه با ورود به بحث قیمت گذاری و هم چنین افت قیمت دلار 
از شـهریورماه، روند کاهشـی قیمت آغاز شـد. در ادامه با شـروع 
پاییـز رونـد کاهشـی تشـدید شـد و در آذرمـاه میانگیـن قیمـت 
مقاطـع بـا کاهـش حـدود 45 درصـدی بـه 3000 تومـان وارد گردید 
کـه ایـن ریـزش قیمـت در سـال 97، یکـی از بزرگ تریـن موج هـای 
کاهشی دهه اخیر بود و در نهایت قیمت مقاطع در سال 97 در 

کانال 5700 تومان به پایان رسید.
فروردیـن سـال 96 بـازار مقاطـع بـا میانگیـن قیمـت 1500 تومـان 
شروع به کار کرد و در مرداد میانگین قیمت بازار به 2400 تومان 
رسـید و مجدد با ورود به فصل پاییز بازار مقاطع کاهشـی شـد و 
در آذرمـاه بـا کاهـش بـه کانـال 2100 تومـان رسـید و درنهایـت بـا 

قیمت مقاطع در کانال 2600 تومان پایان یافت.
ایـن اعـداد و فـراز و فرودهـا در سـال های گذشـته یـک  رونـد را بـه 
نمایـش می گـذارد؛ بـه عبارتـی هـر سـال با ورود بـه پیک مصرف و 
تابستان افزایش قیمت را شاهد هستیم و این روال صعودی تا 
مرداد ادامه دارد و مجدد تا انتهای تابسـتان کاهشـی می شـود و 
این کاهش تا فصل پاییز ادامه دارد و کف خود را در آذرماه نشان 
افزایـش قیمـت  بـه زمسـتان مجـدد شـاهد  ورود  بـا  و  می دهـد 

خواهیم بود.
سـال 1400 هم برای بازار مقاطع با رقم 12500 تومان آغازشـده و 
مـرداد باقیمـت 16 هـزار تومـان بـه اوج رسـیده و بـا رونـد نزولـی تـا 
شـهریورماه بـه 14 هـزار تومـان بازگشـته اسـت و بـه نظـر می رسـد 
طبـق الگـوی تعریف شـده کـه از سـال های پیـش اسـتخراج شـد، 

پیش خواهد رفت.

بررسـی رونـد قیمتـی مقاطـع در 5 سـال اخیـر

یادداشت سردبیر

 9 شمــاره 8 | تابستان 1400

فصلنامه پیام آوران معـدننامـه



امروزه سیاستگذاران، برنامه ریزان و کارآفرینان تلاش خود را در 
جهت افزایش توان اقتصادی به کارگرفته اند تا کشوری همواره 
سربلند داشته باشیم و اکنون فرصتی مغتنم به دست آمده تا 
کاهـش اتـکا بـه درآمدهـای نفتـی محقـق شـود. بـه فرمـوده مقـام 
معظم رهبری اگر بخواهیم جایگزینی برای درآمدهای نفتی پیدا 
کنیـم، بخـش معـادن از بهتریـن جایگزین هاسـت. بـه واقع حوزه 
معدن و زنجیره پایین دسـت آن،  ظرفیتی فراتر از وسـعت ایران 
زمیـن، بـرای توسـعه در یـک اقتصـاد مولـد را دارد. خوشـبختانه 
امـروز ارکان مختلـف کشـور بـر توجـه هـر چه بیشـتر بـه این حوزه 
اثرگـذار در اقتصـاد تاکیـد دارد و از طرفـی بخـش خصوصـی کارآمد 
در کنـار دولـت بـه دنبـال تولیـد ثروت اسـت. فعالان در این حوزه 
بـر خـود تکلیـف می داننـد بـا خـرد جمعـی و بهره منـدی از تمـام 
ظرفیت هـا، نقـش موثـری در بـه حرکـت درآوردن چـرخ صنعـت و 
ایجاد اشتغال فراگیر در نقاط مختلف کشور داشته باشند که در 
این راستا با شناسایی چالش ها و نقاط ضعف و در نهایت با رفع 
این موارد در سریعترین حالت ممکن، می توان سهمی در مسیر 
ارتقـای تـوان داخلـی، ارزش آفرینـی و اشـتغال داشـت که قطعا با 
همت دست اندرکاران عرصه های مختلف اقتصادی و پشتیبانی 
ملت ایران، می توان اهداف توسعه ای کشور را با همراهی بخش 

خصوصی محقق ساخت.
یکی از چالش های مهم در این حوزه تضمین برای تامین خوراک 

رشـد تولیـد و ارزآوری با اکتشـافات، اجـرای طرح هـای 
توسعـه و مدیریـت کلان حاکـم بـر آن

دکتر غریب پور؛ مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری گروه مالی سپهر صادرات

در زنجیـره اسـت. برخـی ذخایـر سـنگ آهـن اگرچـه رو بـه اتمـام 
است، اما معادن جدیدی نیز کشف شده است که نگرانی برای 
تامین سنگ در چشم انداز فولاد را کمتر می کند اما در این زمینه 
حفـاری در عمـق بـه عنـوان یـک هـدف در برنامه هـا بـه طـور جـدی 
لحـاظ شـود. بـا توجـه بـه توسـعه اکتشـافات بـه طـور حتـم ایـن 
)سـال 1404( محقـق  تعییـن شـده  موعـد  از  زودتـر  هدفگـذاری 
می شـود. شناسـایی ظرفیت هایـی کـه حاصـل افزایـش عملیـات 
اکتشـافات ایمیـدرو اسـت )اکتشـاف در 400 هـزار کیلومتـر مربـع 
طـی سـال های 97 و 98(، ذخایـر درخشـانی بـه ایـن منابـع افـزوده 
اسـت. ایمیـدرو توانسـت در ایـن سـال ها وسـعت اکتشـافات در 
کشـور را از 250هـزار بـه 650هـزار کیلومتـر مربـع افزایش دهد که 
ایـن امـر بـا همراهـی بخـش خصوصـی و همـکاری وزارت صنعـت 
معـدن و تجـارت عملـی شـد و البتـه بـرای تسـریع اقدامـات ایـن 
چنینـی بهتـر اسـت بـه ایـن امـر توجـه شـود کـه به منظور توسـعه 
اکتشـافات، تعـداد پیمانـکاران حفـاری در کشـور کـم اسـت و برای 
حل این مشـکل، شـرکت ها تامین ماشـین آلات مورد نیاز را مورد 
توجه قرار دهند. در حال حاضر اولویت، شناسـایی مواد معدنی 
در کشور است که در چه نقطه ای و در چه عمقی قرار دارند. باید 
اکتشـاف در عمـق را بـه عنـوان یـک ضـرورت ملـی در دسـتور کار 
توسعه قرارداد و به همین منظور درصدد دستیابی به تکنولوژی 
استخراج در عمق باشیم که شرکت های بزرگ می توانند شرکت 
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حفاری تاسیس کنند و در حوزه اکتشاف حضور فعال تری داشته 
باشند. در سال های حضور در ایمیدرو تاکید داشتیم که علاوه بر 
فعالیت ها در سطح، در مناطق کویری در حال عمق بخشیدن به 
ذخایر باشـیم بعلاوه اینکه اکنون واردکننده عمده ماشـین آلات 
هسـتیم این چالشـی اسـت که باید با هدف کاهش مصرف ارز 
مدیریـت شـود. کاهـش نیـاز ارزی یـک اولویت اسـت کـه در تمام 
اقدامات باید لحاظ شود که تقویت بومی سازی را به یک ضرورت 
تبدیل می کند. در کنار این امور بهره وری در حوزه معدن و صنایع 
معدنی را به اسـتانداردهای جهانی برسـانیم که تولید فولادهای 
خاص با گریدهای مورد نیاز بازار از جمله اقدامات آتی در صنعت 

فولاد باشد.
به واقع رشد تولید، صادرات، ارزآوری، اکتشافات، اجرای طرح های 
توسـعه و مدیریـت کلان حاکـم بـر آن، جملگـی نویدبخـش رونـق 
بـرای ایـن حـوزه از اقتصـاد خواهـد بـود کـه بـا پشـتکار بـه ثمـر 

می نشیند.

به واقع حوزه معدن و زنجیره پایین دست آن،  ظرفیتی 
فراتر از وسعت ایران زمین، برای توسعه در یک اقتصاد 
مولد را دارد. خوشبختانه امروز ارکان مختلف کشور بر 
توجه هر چه بیشـتر بـه این حوزه اثرگـذار در اقتصاد 
تاکیـد دارد و از طرفی بخش خصوصی کارآمد در کنار 

دولت به دنبال تولید ثروت است.
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معـاون طـرح و برنامـه وزارت صمـت، معـدن و صنایـع معدنـی 
به ویـژه صنعـت فـولاد را از عوامـل اصلـی گـذر از تحریم هـا در 

سال گذشته عنوان کرد.
سـعید زرنـدی اظهـار داشـت: به جرئـت می تـوان گفـت سـال 
گذشته صنایع معدنی کمک کرد تا ایران تحریم های سنگین 
کشـور را پشـت سـر گذاشـت کـه فـولاد در آن سـهم ویـژه ای 

داشته است.
وی افـزود: 12 درصـد از سـهم ارزش افـزوده بخـش صنعـت در 
اختیـار صنعـت فـولاد اسـت. سـال 99 درمجمـوع بـرای صنعت 
فـولاد سـال خوبـی بـود، هرچنـد که مشـکلات در حـوزه صنعت 
زیـاد بـود و حتـی سـه ماهه ابتدایـی امسـال هـم بـا رشـد تولیـد 

همراه بود.
معـاون طـرح و برنامـه وزارت صمـت خاطرنشـان کـرد: امسـال 
هدف گذاری ادامه روند رشد تولید همچنان سال گذشته بود 
کـه تابسـتان امسـال بـا چالـش بـرق مواجـه شـدیم کـه افت در 
تولید را در انتهای این فصل شاهد خواهیم بود. در حال حاضر 
هـم نگـران زمسـتان هسـتیم کـه بـرای آن چـاره ای اندیشـیده 

شود.
این مقام مسئول تأکید کرد: ما در برنامه تولید، پیش بینی ها 
را از میـزان مصـرف گاز و بـرق اعـلام کـرده و بـه مراجـع ذی ربـط 
قابـل  فعلـی  شـرایط  گفـت  نمی تـوان  و  بودیـم  کـرده  اعـلام 
پیش بینـی نبـود. وی افـزود: طبـق مطالعـات و بررسـی ها بـرای 
تولیـد 55 میلیـون تـن فـولاد در افـق 1404 بـه میـزان 5 هـزار 

مگاوات کمبود برق داریم.
زرنـدی در ادامـه بـه افزایش ظرفیت های ایجادشـده در زنجیره 

دکتر زرندی، معاون طرح و برنامه وزارت صمت مطرح کرد:

صنعـت فولاد در گذر از تحریم هـای سـال گذشتـه سهم ویـژه داشـت 

فـولاد اشـاره کـرد و گفـت: ظرفیـت تولیـد کنسـانتره آهـن بـه 
62.8 میلیون، گندله آهن به 66.7 میلیون، آهن اسفنجی به 
36.4 میلیون و شمش فولادی در سال گذشته به 42 میلیون 
تـن رسـیده اسـت. متأسـفانه هفتـه ای 235 میلیـون دلار بـه 
سـبب قطعـی بـرق عـدم النفع داشـته ایم که البتـه این عدد با 
بـرق در شـرکت های 100 درصـد خصوصـی،  احتسـاب قطعـی 

افزایش نیز خواهد یافت.
سـال  در  کـرد:  تشـریح  وزارت صمـت  برنامـه  و  طـرح  معـاون 
گذشـته حدود 30 میلیون تن فولاد خام در کشـور تولید شـد 
و تـا سـال 1404 قـرار اسـت بـه ظرفیـت تولیـد 55 میلیـون تنـی 
فولاد خام  دست پیدا کنیم که با توجه به ظرفیت های در حال 
احداث، هدف فوق محقق خواهد شد که البته باید تأکید کرد 
وزارتخانـه  نیازمنـد همـکاری دوجانبـه  برنامه هـا  ایـن  توسـعه 

صنعت معدن و تجارت و نیرو است.
سـعید زرنـدی عنـوان کـرد: بـه دنبـال افزایـش سـرمایه گذاری 
باشـیم و این موضوع باید در سیاسـت های کلان کشـور لحاظ 
شود. ما شرکت های بزرگ و برتر را شناسایی کردیم و با توجه 
به اینکه شرکت ها عدم النفع بالایی به سبب قطع برق دارند، 
بهتـر اسـت خودشـان در موضـوع بـرق سـرمایه گذاری کننـد. بـا 
این برنامه 10 هزار مگاوات به کمک تأمین برق خواهیم آمد و 
بـه ایـن سـمت حرکـت می کنیـم کـه خـود صنعـت قدمـی بـرای 
تأمیـن بـرق خـودش بـردارد هرچنـد کـه مطالباتـی هـم از وزارت 

نیرو داریم.
وی در آخـر گفـت: امیدواریـم سـال آینـده چالـش بـرق بدیـن 

شکل به بدنه صنعت فولاد کشور آسیب نزند.

وزارت نیـرو نمی توانـد بگویـد شرایط فعلـی قابل پیش بینـی نبـود
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دکتر حجت الله فیروزی عدم چاره اندیشی برای مشکلات برق 
در صنعت را یک چالش برای سال آینده دانست.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس عنوان کرد: در انتهای 
اردکانیـان  و  حسـینی  رزم  آقایـان  بـا  نشسـتی  قبلـی  دولـت 
داشتیم که به بررسی دلایل قطع برق و راهکارهایی برای رفع 

آن پرداختیم.
دکتر فیروزی افزود: متأسفانه با شرایط فعلی به لحاظ میزان 
مصـرف بـرق و در مقابـل میـزان عرضـه آن، سـال آینده نیز این 
مشـکل پدیـدار خواهـد شـد بـه همیـن خاطـر بایـد از الآن بـرای 
ایـن موضـوع چاره اندیشـی کـرد بعـلاوه اینکـه سـال  بـه  سـال، 
شـرکت های جدیـدی وارد مـدار تولیـد می شـوند کـه بـه میـزان 
مصـرف می افزایـد در مقابـل توسـعه متوازنـی در تأمیـن بـرق 

لحاظ نمی شود.
نماینده مردم شریف فسا یکی از مسائل مهم در وزارت نیرو 
را برق عنوان کرد و افزود: در حوزه وزارت نیرو یکی از مهم ترین 
موضوعـات بازسـازی و نوسـازی سیسـتم بـرق کشـور اسـت. 
قطعی هـای متعـدد بـرق در نقـاط مختلـف کشـور موجـب گلایه 
مردم و در ادامه در حوزه تولید، لطمات زیادی را به کارخانه ها 
وارد کـرده اسـت. از اساسـی ترین و مهم تریـن وظایـف وزارت 

نیرو در حوزه برق برنامه ریزی برای رفع این مشکل است.
وی اظهـار داشـت: طبـق جلسـه ای کـه به آن اشـاره کـردم مزارع 

وزارت نیـرو سازوکاری تعریـف کنـد که سـال آینـده 
مشکل بـرق در صنایـع استراتژیـک نداشتـه باشیـم

دکتر فیروزی، نماینده مردم شریف فسا مطرح کرد:

غیرقانونی رمز ارزها از دلایل مهم مشـکل برق اخیر اسـت که 
بـر ایـن اسـاس بایـد برنامـه منسـجمی بـرای رصـد رمـز ارزهـا 
خصـوص  در  مـواردی  اینکـه  بعـلاوه  شـود  اجرایـی  و  تعریـف 
اسـتخراج رمـز ارز خانگـی اعـلام  شـده کـه در صـورت همه گیـری 
مشـکلات بـرق را به مراتـب جدی تـر خواهـد کـرد و ایـن موضـوع 
نیـز بایـد مـورد رصـد و بررسـی قـرار گیـرد تـا شـاهد مشـکلات 

این چنینی در سال آتی به واسطه کمبود برق نباشیم.
دکتـر فیـروزی تأکیـد کـرد: انتخـاب فـولاد و سـیمان بـرای قطـع 
بـرق، عجولانـه و نادرسـت بـود چراکـه خسـارت های آن در ایـن 
حـوزه به واسـطه نبـود بـرق و خامـوش شـدن کوره هـا و روشـن 
کـردن مجـدد آن و صدماتـی کـه بـه تجهیـزات وارد می کنـد، این 
اولویت بندی را زیر سؤال می برد. بعلاوه اینکه برخی محصولات، 
استراتژیک و تأثیرگذار بر محصولات دیگر هستند که می تواند 
بازار مصرف نهایی را با چالش مواجه کند. فولاد بر بازار مسکن 
و خودرو و… تأثیرگذار است و تحمیل قطع برق به تولیدکنندگان 
فـولاد و در ادامـه کاهـش تولیـد و افزایـش قیمـت آن، بـازار را 

ملتهب می کند.
وی خاطرنشـان کرد: زمسـتان در راه اسـت و امیدواریم دولت 
از حـالا سـازوکاری تعریـف نمایـد تـا مشـکل گاز در فصـل سـرما 

به درستی مدیریت شود.
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معـاون برنامه ریـزی و اقتصـادی وزارت نیـرو فعـال کـردن ابزار و 
نیـرو  وزارت  سیاسـت های  ازجملـه  را  انـرژی  بـورس  سـازوکار 

دانست تا زمینه را برای تأمین برق فراهم کند.
محسن بختیار عنوان کرد: در سال های بعد از انقلاب اسلامی 
شـاخص های مربـوط بـه صنعـت بـرق بـالای ده برابـر افزایـش 
برابـر،  داشـته اسـت، ظرفیت هـای نصب شـده نیروگاهـی 12 
تولیـد بـرق 20 برابـر و بـار شـبکه در زمـان پیـک 19 برابـر شـده 

درحالی که شاخص جمعیت 2.5 برابر شده است.
وی همچنین ظرفیت نصب  شده نیروگاهی کشور را حدود 85 
هـزار مـگاوات اعـلام کـرد و گفـت: بـر اسـاس آمـار موجـود 80 
درصـد از طریـق نیـروگاه سـیکل ترکیبـی و گازی و کمتـر از 20 
درصـد توسـط نیروگاه هـای اتمـی تأمیـن می شـود. ایـن آمارهـا 
نشـان می دهد که برای تولید برق نیاز بالایی به سـوخت های 
فسیلی داریم و نیروگاه های کشور وابستگی شدیدی به این 
سـوخت ها دارنـد. در حـال حاضـر 15000 مـگاوات نیـروگاه گازی 
قابل تبدیـل بـه سـیکل تبدیلـی بـا متوسـط راندمـان 32 درصـد 
فعالیـت می کننـد. یکـی از اولویت هـای مـا تبدیـل نیروگاه هـای 
گازی به سـیکل تبدیلی اسـت که در بعد ملی صرفه جویی در 

دکتر بختیار، معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت نیرو مطرح کرد:

سوخت مصرفی خواهد داشت و از هزینه های تولید برق نیز 
می کاهد.

 ارزان ترین برق دنیا را داریم
اینکـه  بیـان  بـا  نیـرو  وزارت  اقتصـادی  و  برنامه ریـزی  معـاون 
ارزان تریـن بـرق دنیـا را داریـم، گفـت: قیمـت تکلیفـی فـروش 
برق در ایران حدود 96 تومان است درحالی که قیمت تمام شده 

دفتری آن حدود 215 تومان است.
بختیـار در خصـوص قیمـت خریـد بـرق عنوان کـرد: وزارت نیرو 
بخشی از برق بخش خصوصی را در چارچوب قرارداد تضمینی 
به قیمت حدود 390 تا 400 تومان خریداری می کند. همچنین 
قیمـت خریـد بـرق نیروگاه هـای تجدیـد پذیـر هـم حـدوداً 830 
تومان است. این اعداد به خوبی نشان می دهد که مابه التفاوت 
زیادی بین قیمت های تکلیفی و خرید برق وجود دارد و همین 

مسئله ما را با مطالبات سنگینی مواجه کرده است.
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت نیرو گفت: تا پایان سال 
1398 حـدود 40 هـزار میلیـارد تومـان دولـت بـه صنعـت بـرق 
بدهـکار بـود. در سـال 99 حـدود 18 هـزار میلیـارد تومـان دیگـر 

وزارت نیـرو حمایـت های لازم را از فولادسـازان خواهد داشـت
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هم به این رقم اضافه شد؛ به عبارت دیگر صنعت برق حدود 
58 میلیارد تومان از دولت طلبکار است.

ایـن مقـام مسـئول افـزود: یکـی از علت های اصلی کمبود برق، 
افزایش رشـد بی سـابقه مصرف برق در ابتدای امسـال اسـت. 
همواره و به صورت مستمر مصرف انرژی در سه ماهه ابتدایی 
سـال بـه میـزان حـدود 2 درصـد نسـبت بـه سـال قبـل افزایـش 
می یافت اما امسال رشد 20 درصدی در سه ماه امسال نسبت 
به سال قبل را شاهد بودیم که وزارت نیرو را با چالش تأمین 
بـرق مواجـه کـرد. امسـال نسـبت بـه سـال گذشـته در صنایـع، 

میزان مصرف برق 26.4 درصد رشد داشت.
بختیار با اشاره به دلایل قطع برق در سال جاری تشریح کرد: 
پدیـده نوظهـور در مصـرف بـرق ایجـاد شـد کـه بـرق به صـورت 
غیرمجاز برای استخراج رمز ارزها استفاده می شد بعلاوه اینکه 
بـا رشـد بی سـابقه دمـا مواجـه بودیـم و 24 هـزار مـگاوات از 
اختصـاص  مصـارف سرمایشـی  بـه  تنهـا  ظرفیـت نصب شـده 
یافت. خشک سالی در امسال به عنوان یک پدیده نادر، در این 
شرایط مزید بر علت شد که امکان بهره برداری از نیروگاه های 
برق آبی ما را کم کرد. خشک سالی سبب شد کشاورزان از آب 
زیرزمینی و الکتروپمپ ها استفاده بیشتری کنند و در نتیجه 
و  بـا چالـش  را  نـکا و همـدان  نیـروگاه اصفهـان،  کاهـش آب 

مشکل جدی مواجه کرد.
وزارت نیرو حمایت های لازم را از فولادسازان خواهد داشت

معـاون برنامه ریـزی و اقتصـادی وزارت نیـرو افـزود: بـا توجـه به 
خسـارت های وارد شـده به صنعت فولاد، تصمیم بر این شـد 
کـه ظرفیـت 10 هـزار و 536 مـگاوات بـرای تولیـد بـرق بـا کمـک 
باشـیم و در نخسـتین فرصـت  ظرفیـت فولادسـازان داشـته 
تفاهم نامه آن به امضا برسد. وزارت نیرو مصمم به حمایت از 
صنایـع به ویـژه فولادسـازی ها بـرای سـاخت نیـروگاه اسـت. در 
برنامـه وزارت نیـرو نیـز افزایـش بـرق به میـزان 10 هزار مگاوات 
از  را  لازم  حمایت هـای  هـم  نیـرو  وزارت  و  پیش بینی شـده 
فولادسازان خواهد داشت؛ به این شکل که همکاری و پیگیری 
برای سهمیه سوخت نیروگاهی وجود دارد و احداث نیروگاه ها 

که نیازمند زیرساخت است، پشتیبانی خواهد شد.
بختیـار تأکیـد کـرد: وزارت نیـرو مکلـف اسـت که متوسـط بهای 
بـه صنایـع فـولادی و کانی هـای فلـزی و  بـرق تحویلـی  انـرژی 
پتروشیمی را بر مبنی متوسط نرخ خرید انرژی برق قرار دهد.

ایـن مقـام مسـئول بـه قوانیـن تکلیفـی مرتبـط بـا حـوزه فـولاد 
اشـاره کـرد و گفـت: وزارت نیـرو مکلـف اسـت متوسـط بهـای 
انـرژی بـرق تحویلـی صنایـع فـولادی را بـر مبنـای متوسـط نـرخ 
خریـد انـرژی بـرق از نیروگاه هـای دارای قـرارداد تبدیـل انــرژی 
)ای. سـی.ای( محاسـبه و دریافـت نمایـد. مشـترکین بـا قـدرت 
کمتـر از دو مـگاوات و همچنیـن مصـارف کمتـر از دو مـگاوات 

مربوطـه بـه مشـترکین بـا قـدرت بیـش از دو مـگاوات مشـمول 
حکـم ایـن بنـد نمی شـوند. کلیـه مشـترکین بـالای 5 مـگاوات و 
مصرف بر الگوی مصرف، موظف به خرید برق موردنیاز خود از 
کلیـه  انـرژی هسـتند.  بـورس  و  دوجانبـه  قراردادهـای  طریـق 
مشـترکین بـالای 1 مـگاوات از سـال 1401 موظـف بـه خریـد برق 
موردنیاز خود از طریق قراردادهای دوجانبه و بورس هستند.

بـه گفتـه وی می تـوان همـه مشـترکان بـالای پنـج مـگاوات را 
مکلـف کـرد از طریـق قـرارداد یـا بـورس انرژی نیاز خود را تأمین 
کنند و از جمله سیاست های وزارت نیرو این است که ابزار و 
سازوکار بورس انرژی را فعال کرده و زمینه را برای تأمین برق 

فراهم کند.

 نقش بخش خصوصی در صنعت برق
بختیار با تأکید بر اینکه صنعت فولاد یکی از مهم ترین صنایع 
کشـور بـوده و در رشـد ارزش افـزوده و اقتصـادی کشـور تأثیـر 
فـراوان دارد، افـزود: ارزش افـزوده بـالای ایـن بخـش 15 تـا 20 
میلیـارد دلار بـوده و در حـوزه صنعـت فـولاد 6 هـزار مـگاوات 
ظرفیت نیروگاهی دارند و سالیانه حدود 20 میلیارد کیلووات 

ساعت مصرف می کنند.
معـاون برنامه ریـزی و اقتصـادی وزارت نیـرو بـر نقـش بخـش 
خصوصی در صنعت برق تأکید کرد و گفت: اکنون بیش از 60 
درصد از ظرفیت نصب شده توسط بخش خصوصی انجام شده 
و در سال های گذشته این روند ادامه دار بوده است، همچنین 
به طـور متوسـط 70 درصـد نیروگاه هـا توسـط بخـش خصوصـی 
وارد مدار شده و اگر این روند تداوم یابد کمتر از 20 درصد در 

اختیار دولت باقی خواهد ماند.

معـاون برنامه ریـزی و اقتصـادی وزارت نیرو با 
بیـان اینکـه ارزان تریـن برق دنیـا را داریـم، گفت: 
قیمت تکلیفی فروش برق در ایران حدود ۹۶ تومان 
اسـت درحالی  که قیمت تمام  شده دفتری آن حدود 

۲۱۵ تومان است.

 15 شمــاره 8 | تابستان 1400

فصلنامه پیام آوران معـدننامـه



رئیـس انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد ایـران کمبـود بـرق را مانـع 
دستیابی به تولید 55 میلیون تن فولاد در افق 1404 دانست.

بهرام سبحانی عنوان کرد: بنا بوده در سال 1404 به میزان 55 
میلیون تن ظرفیت تولید فولاد داشته باشیم اما در تابستان 
با کمبود برق و زمستان با کمبود گاز مواجهیم و نتیجه آن این 
است که تولید بیش از 30 میلیون تن را رد نکرده ایم در حالی 
تا به این جای کار باید به تولید 40 میلیون تن دست میافتیم. 
وقتـی بـا محدودیت هـای این چنینـی برای برق مواجه هسـتیم 
چگونه می توان برنامه ریزی ها را محقق سـاخت، زیرسـاخت ها 

باید منسجم و نظام مند همسو با تولید حرکت کند.
رئیس انجمن فولاد ایران ادامه داد: ما در دهه 60 و 70 برنامه 
منسجمی برای فولاد داشتیم و بقیه سازمان ها نیز بر اساس 
استراتژی منسجم تعریف شده، حرکت می کردند که متأسفانه 
در 2 دهـه اخیـر ایـن رونـد از بیـن رفتـه و گویا هیچ کس متولی 

این حوزه نیست.

 بدترین راه حل برای حل مشکل اجرایی شد
وی افزود: کمبود برق کنونی، غیرقابل پیش بینی نبوده و حال 
کـه  دلیلـی  هـر  یـا  و  انـرژی  در مدیریـت  بی برنامگـی، ضعـف 

دکتر سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران مطرح کرد:

کمبـود برق مانع دستیابی 
به تولیـد 55 میلیـون تـن فولاد در افـق ۱۴۰۴

کـه  انتخـاب کردنـد  را  راه حـل  آن بدتریـن  رفـع  بـرای  داشـته، 
تولیدکنندگان ملزم به تولید به میزان 10 درصد دیماند شدند 
درصورتی کـه خامـوش شـدن کـوره و ادامـه فعالیت بعـد از رفع 
محدودیت هـا امکاناتـی می طلبـد کـه نیازمنـد در حالـت آمـاده 
آن هاسـت.  خاموشـی  عـدم  و  تولیـد  تجهیـزات  نگاه داشـتن 
صنعـت فـولاد نیازمنـد بـرق اسـت و اکنون در شـرایط به وجود 
آمـده و بحـران بـرق گفتـه می شـود کـه خـود واحدهـا نیـروگاه 
احداث کنند البته این اقدام برای واحدهای بزرگ امکان پذیر 

است اما بخش های کوچک توان انجام اجرایی آن را ندارند.

 خسـارت 6 میلیارد دلاری صنایع فولادی در سـال به دلیل 
قطعی برق

سـبحانی خاطرنشـان کـرد: 6 میلیـارد دلار به واسـطه کاهـش 
در  امیدواریـم  بااین حـال  از دسـت  داده ایـم.  در سـال  تولیـد 
دولـت جدیـد بـرای عـدم تولیـد 10 میلیون تـن فولاد از ظرفیت 
40 میلیون تنی که به نوعی عدم نفع از تولید بوده و منجر به 
از دست دادن سالانه 6 میلیارد دلار شده؛ برنامه ریزی انجام 
شـود. وی افـزود: سـاخت یـک نیـروگاه 500 مگاواتـی حـدود 3 
سـال زمـان می بـرد؛ البتـه ایـن کار می توانـد بـا تشـکیل یـک 
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کنسرسـیوم انـرژی توسـط فولادی هـا انجـام شـود و وزارت نیـرو مـکان مناسـب و بهتریـن 
نقطه را مشخص کند بعلاوه اینکه نیاز به مدیریت منسجم، در نظر گرفتن مشوق برای 
حضـور و سـرمایه گذاری در ایـن اسـت. وزارت نیـرو بایـد بـرای راه انـدازی نیـروگاه در کنـار مـا 
باشـد و مشـخص کنـد در کـدام نقـاط امـکان توزیـع بـرق و بـه چـه میـزان فراهـم اسـت. 
همچنین لازم است که تخصیص ارز برای تأمین تجهیزات انجام شود. زمانی که موضوع 
قطعی برق وجود دارد، واحدی که تولید برق انجام می دهد باید از محدودیت های مصرف 

برق وزارت نیرو معاف شود.
رئیـس انجمـن فـولاد ایـران اظهار داشـت: متأسـفانه محدودیت هـای اخیر موجب تعطیلی 
کارخانه های فولاد شده و اثرات نامطلوب بر تنظیم بازار داخلی محصولات فولادی دارد و 
باعث اخلال در روند صادرات و ارزآوری می شود. اگر مسئله کمبود برق نداشتیم صادرات 
در شـرایط فعلی می توانسـت برای ما یک فرصت ارزآوری باشـد. بهتر اسـت که یک مسـیر 
مشخص برای تأمین برق به واسطه همراهی دیگر تولیدکنندگان ایجاد کنیم در غیر این 

صورت هر سال این چالش با ما خواهد بود.

رئیـس انجمـن فولاد ایـران: ما در دهـه ۶۰ و ۷۰ برنامه 
منسـجمی برای فولاد داشـتیم و بقیه سازمان ها نیز بر 
اساس استراتژی منسجم تعریف  شده، حرکت می کردند 
که متأسفانه در ۲ دهه اخیر این روند از بین رفته و گویا 

هیچ کس متولی این حوزه نیست.
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با قطع برق در کارخانه های فولادی به دلیل وابسـتگی شـدید 
زیرسـاخت ایـن صنایـع بـه بـرق، زیان هـای سـنگینی متوجـه 

صنعت فولاد می شود.
بـا اینکـه کارخانه هـا احتمالاتـی نظیـر تعمیـر و نگهـداری را در 
نظـر می گیرنـد، ولـی اگـر مسـئله قطعـی گاز و بـرق بـرای مدتـی 
فـولادی  اولیـه  مـواد  تأمیـن  ابتـدا  باشـد،  ادامـهدار  طولانـی 
موردنیـاز بـازار داخلـی و بعـد هـم رونـد صـادرات فـولاد کشـور 
لطمـه خواهـد خـورد. تاکنـون نیز بی برنامگی در قطعی برق به 
لحاظ افزایش هزینه های توقف تولید اعم از خاموش شـدن 
کوره هـا، خطـوط تولیـد و نـورد، شـوک های حرارتـی و تخریـب 
نسوزها و… برای واحدهای کوچکی که سیستم برق جایگزین 
کـرده  وارد  کشـور  فولادسـازان  بـه  جـدی  آسـیب های  ندارنـد 
هم چنیـن  و  بـرق  هزینـه  افزایشـی  روال  همیـن  بـا  اسـت. 
افزایـش هزینـه گاز و هزینه هـای جانبـی به واسـطه قطع آن ها 
قیمت فولاد در دوره تابسـتان افزایش خواهد داشـت که در 
قیمت تمام شده آن ها تحمیل می شود و این افزایش قیمتی، 
صـادرات بسـیاری از محصـولات فـولادی به خصـوص محصـول 
میلگـرد را کـه از مزیـت انـرژی ارزان بهـره می بـرد فاقـد توجیـه 
اقتصادی می کند و واحدهای کوچک را با مشـکلات بیشـتری 
مواجـه می کنـد. ادامـه ایـن رونـد می توانـد منجـر بـه افزایـش 
صادرات مواد اولیه و مواد خام شود و همچنین در واحدهای 

تولیدی باعث کاهش تولید خواهد شد و عرضه را تحت فشار 
می گذارد.

دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره به این که لازمه 
رشد صنعت فولاد کشور توسعه همه جانبه زیرساخت هاست، 
تصریح کرد: در تولید فولاد توسعه صنایعی نظیر برق، آب و 
گاز لازم و ملـزوم یکدیگرنـد و ایـن بـدان معناسـت کـه رشـد 
تولید فولاد، باید همسو با رشد صنایعی همچون انرژی، برق 
و... باشـد. امـروز در همیـن شـرایط تحریمـی در تولیـد فولاد به 
رتبـه نهـم جهـان رسـیده ایم، ایـن رشـد همه جانبـه در صنعـت 
فولاد )از معدن تا محصول نهایی( کار بسـیار بزرگی اسـت که 
در کشور انجام شده است و نیازهای زیرساختی آن نیز باید با 

همین شتاب حرکت کند.
خلیفه سلطانی تأکید کرد: در حال حاضر فراتر از بحث قطعی 
برق، بی برنامگی در قطع آن مشکل ساز شده است. قطعی های 
بـرق نیـاز بـه برنامه ریـزی دارد و ایـن برنامه هـا بایـد در اختیـار 
واحدهـا قـرار گیـرد تـا در یـک بـازه زمانـی کـه بـرق قطـع اسـت 
کارخانه ها تعمیرات خود را انجام دهند و بدین شـکل نباشـد 
کـه دسـتگاه ها به صـورت مکـرر بـا قطـع بـرق خامـوش و روشـن 
حـل  را  مشـکل  هزینه هـا  بـرآورد  نیـز  حاضـر  حـال  در  شـوند. 
نمی کنـد مهم تـر اتخـاذ یـک راه حـل منطقـی اسـت تـا واحدهـای 

تولیدی آسیب نبینند.

خلیفه سلطانی، دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران مطرح کرد:

برنامه دقیـق بـرای قطعـی برق اعـلام کننـد تا کارخانه هـا 
تعمیـرات را در ایـن مـدت زمان انجـام دهنـد
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بـه گفتـه مدیرعامـل بـورس انـرژی ایـران نمی توان بـا مدل برق 
یارانه ای، برق صنایع را به صورت پایدار تأمین کرد.

علی نقوی اظهار داشت: مهم ترین مزیت عرضه برق در بورس 
انرژی، کشف قیمت، شفافیت و معافیت از مالیات و کاهش 
دخالت دولت در بازار است. اگر ما سازوکار کشف قیمت برق 
را در بـورس بپذیریـم صنعـت نیروگاهـی کشـور در بلندمـدت 
نیـروگاه  بـرای سـاخت  سـودآور و فرصت هـای سـرمایه گذاری 
توسـط بخـش خصوصــــی فراهـــم می شـــود. در حـــال حاضـــــــر 
مکانیزم های بسیاری خوبی برای خریدوفروش برق در بورس 
انرژی وجود دارد که با استفاده از آن می توان یارانه های انرژی 
را حـذف و شـرایط خریدوفـروش بـر مبنـای قیمـت واقعـی را 

فراهم کرد.
مدیرعامـل بـورس انـرژی ایـران تصریـح کـرد: تـا زمانـی کـه در 
نگیـرد  بـرق تصمیم گیـری جـدی صـورت  قیمـت  بـرای  کشـور 

نمی تـوان بـه بـرق پایـدار رسـید بـه همیـن خاطـر باید بـه مدلی 
اقتصادی برای صنعت برق فکر کرد.

 حدود 3 درصد برق کشور در بورس انرژی معامله می شود
وی خاطرنشـان کرد: طبق برنامه ششـم توسـعه، برق باید در 
بورس عرضه شود؛ اما هم اکنون حدود 3 درصد برق کشور در 
بـورس انـرژی معاملـه می شـود کـه قیمـت هـر کیلـووات آن هم 
به طـور متوســــط حــــدود 100 تومـان اســــت. از نظــــــر قانونـی 
انـرژی مهیـا اسـت و  بـورس  بـرق در  زیرسـاخت های معاملـه 
زیرسـاخت قانونـی و فنـی، بـرای عرضـه همـه بـرق تولیـدی در 

بورس فراهم است.
نقـوی اعـلام کـرد: بـورس انـرژی ایـران یـک تشـکل خـود التـزام 
تحـت نظـارت وزارت اقتصـاد اسـت و ارتباطـی بـا وزارت نیـرو 
نـدارد. یکـی از اشـکالات اساسـی بـازار بـرق در سـطح کلان ایـن 
است که وزارت نیرو هم زمان هم عرضه کننده، هم خریدار و 

هم تنظیم گر این بازار است.
مدیرعامـل بـورس انـرژی ایـران گفـت: 38 نیـروگاه خصوصـی و 
36 نیروگاه دولتی و همچنین ناشران اوراق گواهی ظرفیت از 
عرضه کننـدگان بـرق در بـورس انـرژی هسـتند و خریداران هم 
39 شـرکت دولتی و خریداران دیگر هسـتند. 60 درصد تولید 

برق کشور توسط بخش خصوصی انجام می شود.
نقـوی افـزود: هم اکنـون از 150 شـرکت فـولادی 100 شـرکت کـد 
مصرف کننـده بـزرگ را گرفتـه و 398 میلیـارد تومـان هـم در 

بورس معامله انجام داده اند.

 اطمینان خاطر به تأمین پایدار برق
مدیرعامـل بـورس انـرژی ایـران تشـریح کـرد: صنایـع بـا خریـد 
گواهی نامـه ظرفیـت می تواننـد بـه اطمینـان خاطـر بـه تأمیـن 
پایـدار بـرق دسـت یابنـد، گواهـی ظرفیـت، بنـدی قانونـی در 
برنامه پنجم توسعه دارد که زمینه خریداری ظرفیت جدید در 
بـورس را فراهـم می کنـد و وزارت نیـرو طبـق تعهدنامه هایی که 
به بورس انرژی داده، تأمین برق پایدار را به صورت مادام العمر 

تضمین کرده است.
ایـن مقـام مسـئول ادامـه داد: ظرفیـت دیگـری کـه در قانـون 
بهینه سـازی مصـرف انـرژی بـه آن اشاره شـده و بـا کمـک وزارت 
نفـت و نیـرو آیین نامه هـای آن نهایـی شـده اسـت؛ ابـزار مالـی 
گواهی نامـه صرفه جویـی انـرژی نـام دارد کـه در حـال گذرانـدن 
مراحل نهایی معاملاتی شدن است. به این صورت که شرکت 
فـولادی پروژه هایـی را اجـرا می کنـد و سـطح مصـرف انـرژی را به 
اسـتاندارد می رسـاند، سـپس مابه تفـاوت انـرژی را در یـک بازه 
زمانی به صورت سوخت و فراورده های دیگر تحویل می گیرد و 

در بازار به نرخ های بین المللی و صادراتی می فروشد.

نقوی، مدیرعامل بورس انرژی ایران مطرح کرد:

تشـریح "ابـزار مالـی گواهـی نامـه 
صرفــه جویــی انرژی" و "خریــد 
گواهی نامـه ظرفیت" در راستــای 
اطمینـان خاطر به تأمین پایـدار بـرق
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طبق گفته مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان سهم حامل های 
انرژی در بهای تمام شـده شـرکت فولاد خوزسـتان در سـال 99 
حدود 8 درصد بوده و این شرکت حدود 10 هزار میلیارد تومان 

از فروش خود را به دلیل کمبود برق ازدست داده است.
امیـن ابراهیمـی عنـوان کـرد: مـا به دنبال رفع مشـکل هسـتیم 
نیـرو،  وزارت  از سـمت  اعلام شـده  گفته هـای  در  کـه  هرچنـد 
صنعـت فـولاد بیشـتر به عنـوان چالـش ایـن وزارت خانه مطرح 
است و کمبود برق صنعت فولاد به عنوان دغدغه ای برای این 

وزارت خانه مطرح نیست.
وی به عنـوان راهـکار بـرای رفـع چالـش قطعـی بـرق در سـه بـازه 
بایـد  کـرد: در کوتاه مـدت  بلندمـدت تشـریح  و  کوتـاه، میـان 

شـاهد هوشمندسـازی نظـام کاهـش بـرق باشـیم و 10 درصـد 
دیمانـد در تمامـی صنایـع و بـر اسـاس اسـتراتژیک بـودن آن هـا 
بررسـی شـود. در میان مـدت بـرای رفـع ایـن چالش هـا می تـوان 
بحـث احیـای نیروگاه هـای قدیمـی و به روزرسـانی تجهیـزات را 
داشته باشیم که ما نیز می توانیم برای اجرایی شدن آن کمک 
کنیـم چراکـه در حـال حاضـر 85 هـزار مـگاوات ظرفیـت اسـمی 
داریـم کـه 38 درصـد آن  ظرفیـت ویـژه اسـت کـه بایـد احیـای 
نیروگاه هـا بـا کمـک واحدهای فولادی انجام شـود تا نیروگاه ها 
وارد مـدار گردنـد و در بلندمـدت نیـز احـداث شـرکت های مـادر 
تخصصی به صورت مشـترک و احداث نیروگاه های اختصاصی 

برای پرمصرف ها می تواند مؤثر باشد.

فـولاد خوزسـتان  ابراهیمـی، مدیـر عامـل شـرکت 
مطرح کرد:

اگـر تقاضـا افزایش پیـدا کند با 
چالش جـدی مواجه می شویـم
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همچنیـن مدیرعامـل فـولاد خوزسـتان طـرح افزایـش 5 برابـری 
افزایـش 20  موجـب  را  معدنـی  و  فـولادی  بـرق صنایـع  بهـای 

درصدی هزینه های تولید شمش فولادی دانست.
ابراهیمـی، بـا اشـاره بـه اینکـه نقـش حامل های انـرژی در قیمت 
تمام شـده فولاد خوزسـتان در سـال گذشـته به جز برق حدود 3 
درصـد بـود، گفـت: ایـن عـدد امسـال بـه 8 درصـد افزایش یافتـه 
اسـت و بـا توجـه بـه تنـاژ ازدسـت رفته کـه بالغ بـر هزار تن اسـت 
معادل 10 هزار میلیارد تومان خسارت برآورد شده است. به نظر 
من نیاز است بر اساس واقعیت ها، اعداد و ارقام تحلیل شود.

وی بـا تأکیـد بـر اینکـه مهم تریـن مشـکل مـا حکمرانـی انـرژی 
اسـت، تصریـح کـرد: بـا توجـه بـه وضعیـت کنونـی، تقاضـا برای 

فولاد بالا نیست و شاهد افزایش قیمت در بازار نیستیم اما 
با توجه به چالش ها و رشـد تقاضا قیمت ها نیز افزایش پیدا 
می کنـد و اگـر تقاضـا افزایـش پیـدا کنـد بـا چالش جـدی مواجه 

می شویم.
نیـروگاه  احـداث  بـه  اشـاره ای  خوزسـتان  فـولاد  مدیرعامـل 
اختصاصـی 520 مگاواتـی کـرد و افـزود: بـا اجـرای طـرح احـداث 
نیـروگاه و در مـدار قـرار گرفتـن آن عـلاوه بـر برداشـته شـدن 
محدودیت های برقی، پایداری تولید تضمین می شود. در حال 
حاضر با توجه به کاهش تولید فولاد ناشی از محدودیت های 
برقـی، احـداث نیـروگاه 520 مگاواتـی بـا امـکان توسـعه تا 1000 

مگاوات در دستور کار قرار گرفت.

مدیـر عامل شـرکت فولاد خوزسـتان: ما بـه دنبال رفع 
مشـکل هسـتیم هرچند کـه در گفته های اعلام  شـده از 
سمت وزارت نیرو، صنعت فولاد بیشتر به عنوان چالش 
این وزارت خانه مطرح است و کمبود برق صنعت فولاد 
به عنوان دغدغه ای برای این وزارت خانه مطرح نیست.
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معـاون برنامه ریـزی و نظـارت بـر شـبکه بـرق کشـور، ایـران را 
ششمین کشور جهان با شدت مصرف انرژی بالا عنوان کرد.

اردشـیر مذکوری اظهار داشـت: با توجه به فرآیند برقی سـازی 
تجهیزات، افزایش رشد اقتصادی و ورود رمز ارزها، روند رو به 

رشد مصرف برق کشور ادامه خواهد داشت.
وی افـزود: رشـد بـالای مصـرف بـرق در دهه هـای اخیـر بـا وجـود 
رشـد اقتصادی ناچیز تقریباً یک درصد، حاکی از آن اسـت که 
رشد مصرف برق در بخش های غیر مولد بوده است. مقایسه 
شـدت مصرف انرژی در ایران و جهان نشـان می دهد که رشـد 
شدت مصرف انرژی ایران در بازه زمانی 1990 تا 2019، معادل 

75 درصد بوده است.
معاون برنامه ریزی و نظارت بر شبکه برق کشور افزود: حدود 
36.3 درصـد بـرق در بخـش صنعـت مصـرف می شـود. رشـد 

مصـرف بـرق در سـال های آتـی به منظـور پاسـخگویی بـه رشـد 
اقتصادی خواهد بود.

مذکـوری عنـوان کـرد: شـدت مصـرف انـرژی در صنایـع فـولاد 
ایـران 25.19 گیـگاژول بـر تـن می باشـد، درحالی کـه بـر اسـاس 
داده هـای آژانـس بین المللـی انـرژی شـدت مصـرف انـرژی در 
صنایـع فـولاد در جهـان در سـال مشـابه 18.6 گیـگاژول بـوده 
اسـت. سـهم قیمـت بـرق در هزینـه تولیـد فولاد حتـی با وجود 
افزایـش قیمـت بـرق در ایـران تنهـا 4 درصد اسـت درصورتی که 

این مقدار در متوسط جهانی این شاخص 22 درصد است.
وی خاطرنشـان کرد: متوسـط برق 800 کیلووات سـاعت بر تن 
و نـرخ بـرق صنعتـی 90 تومـان بـر کیلـووات سـاعت و متوسـط 
قیمـت محصـول بـا نـرخ دلار 20 هزارتومانـی 325 دلار بـر تـن 

تخمین زده می شود.

مهندس مذکوری، معاون برنامه ریزی و نظارت بر شبکه برق کشور مطرح کرد:

سهم قیمــت برق در هزینــه تولیــد فولاد با وجود 
افزایش قیمت برق در ایران تنها ۴ درصـد و در متوسط 

جهانـی ایـن شاخص ۲۲ درصـد است
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 تصمیم برای اعمال محدودیت به صنایع فولادی و سیمانی 
توسط مقامات ارشد دولت اتخاذ شد

معاون برنامه ریزی و نظارت بر شبکه برق کشور افزود: سیمان 
و فولاد برای اعمال محدودیت مصرف انتخاب ما نبوده است، 
تصمیـم بـرای اعمـال محدودیـت بـه صنایـع فـولادی و سـیمانی 
توسـط مقامـات ارشـد دولـت و دسـتگاه های نظارتـی و امنیتـی 
اتخاذ شده و ما مجری این تصمیم گیری بودیم چراکه تصمیم 
بـر عـدم خاموشـی در بخـش خانگـی بـود و تمـام تـلاش مـا هـم 
این بود که با تعاملات دیسپاچینگ، مدیریت شبکه و فولاد 
کمترین خدشه در تولید فولاد کشور وارد شود و با نگاه ملی 
بتوانیـم ایـن ناتـرازی تولیـد و مصـرف بـرق را بـا حفـظ پایـداری 

شبکه جبران کنیم.

 انتظارات از صنعت فولاد
ایـن مقـام مسـئول بیـان کـرد: نیـاز بـه بـرق در سـال بـه میـزان 
777 تـراوات سـاعت اسـت و تنهـا نیمـی از گاز موردنیـاز بـه 

نیروگاه ها تخصیص خواهد یافت. آیا با توجه به مقدار انرژی 
موردنیـاز ذکرشـده، هزینـه سـرمایه گذاری جهـت تأمیـن 777 

تراوات انرژی در توان کشور خواهد بود.
اظهـار داشـت:  بـرق  بـر شـبکه  نظـارت  و  برنامه ریـزی  معـاون 
توسـعه  در  اولیـه  انـرژی  محدودیـت  رفـع  در  مؤثـر  اقدامـات 
تجدیدپذیرها عبارت اسـت از توسـعه نیروگاه های هسـته ای، 
احـداث نیروگاه هـای سـیکل ترکیبـی بـا راندمـان بـالا، واردات 

انرژی برق و بهینه سازی مصرف.
وی به عنوان انتظارات از صنعت فولاد خاطرنشـان کرد: ارتقاء 
سـطح تعامـلات و نگرشـی بـا رویکـرد مشـارکت در برنامه هـای 
مدیریت مصرف با در نظر گرفتن ملاحظه شبکه برق و فرآیند 
تولید چرخه فولاد از انتظارات از بخش صنایع فولاد است که 
تدویـن برنامـه زمان بنـدی مصـرف انـرژی بـا انجمـن فـولاد در 
دسـتور کار اسـت. بعـلاوه اینکـه در صنعـت فـولاد کاهـش و 
صرفه جویـی مصـرف بـرق به طـور مسـتمر در چرخـه تولیـد از 

طریق بهینه سازی و یا ارتقاء تکنولوژی لحاظ شود.

ارتقاء سـطح تعاملات و نگرشی با رویکرد مشارکت در 
برنامه هـای مدیریت مصرف با در نظـر گرفتن ملاحظه 
شـبکه برق و فرآیند تولید چرخه فـولاد از انتظارات از 
بخـش صنایع فولاد اسـت که تدویـن برنامه زمان بندی 

مصرف انرژی با انجمن فولاد در دستور کار است.
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وضعیت نابه سامان بازار فولاد از یک تصمیم غیر کارشناسی، 
با کاهش و در نهایت قطع برق فولادی ها قوت گرفت.

بـا اقـدام وزارت نیـرو در راسـتای قطـع بـرق واحدهـای تولیـدی 
فولاد و سیمان، شوک سنگینی به این بازار وارد شد که قطعاً 
تبعات سنگینی در آینده برای این حوزه دارد همان طور که در 
میـزان صـادرات شـرکت ها و تولیـد تیـر و مـرداد، ماحصـل ایـن 
تصمیـم را شـاهد بودیـم متأسـفانه قطـع بـرق هـم بـر کنتـرل 
قیمـت و هـم سیاسـت های صادراتـی تأثیـر منفـی گذاشـت. 
تولیـد 55 میلیـون تـن فـولاد در افـق 1404 قطعـاً هدف گـذاری 
بـرای کشـور یـک  قابل تحسـینی اسـت کـه در صـورت تحقـق 
موفقیـت بـزرگ محسـوب می شـود فـارغ از برنامه ریـزی بـرای 
ایجـاد  بازارهـای بین المللـی، موضـوع  ایجـاد  میـزان مصـرف و 
زیرساخت ها برای دستیابی به این هدف حائز اهمیت است 
متأسفانه برق یکی از این موارد است که به هیچ عنوان همسو 
و هم سرعت با پیشرفت های حاصل شده در این حوزه حرکت 
نکرده است و وزارت نیرو در حال حاضر نیز فولادی ها را ملزم 
بـه اقداماتـی می دانـد کـه خودشـان در جهـت رفـع ایـن مشـکل 

حرکت کنند.
مدیرعامـل شـرکت آهـن و فـولاد ارفـع در ایـن خصـوص عنـوان 
احـداث  نیـرو،  اینکـه وظیفـه اصلـی وزارت  بـه  بـا توجـه  کـرد: 
زیرساخت ها و تأمین برق پایدار برای مصرف کنندگان است، 
چرا باید این وظیفه برای تأمین هم به عهده خود تولیدکنندگان 

محمدی، مدیرعامل شرکت آهن و فولاد ارفع مطرح کرد:

مستثنی شـدن صنایع فولاد و سیمان عملکـردی جزیـره ای

باشـد؟ اگـر بنـا باشـد شـرکت های فـولادی اقـدام بـه احـداث 
نیروگاه کنند، شرح وظایف وزارت نیرو چیست؟

محمـدی اظهـار داشـت: چـه تضمینـی وجـود دارد درصورتی کـه 
شرکت های فولادی نیروگاه احداث نمایند و مجدداً با مشکل 
تأمین برق مواجه شدیم، وزارت نیرو برق شرکت های فولادی 
را مانند امسـال قطع نکنند. به طور مثال شـرکت چادرملو یک 
نیروگاه اختصاصی احداث کرده اسـت اما در این بحران، برق 
این شرکت از طرف وزارت نیرو قطع شده است، بهتر است با 

بی برنامگی کارخانه ها را به تعطیلی نکشید.
وی مستثنی شدن صنایع فولاد و سیمان را به معنای عملکرد 

جزیره ای وزارت صمت و نیرو دانست.
مدیرعامـل شـرکت آهـن و فـولاد ارفـع خاطرنشـان کـرد: بایـد 
کمیته ای ایجاد و هماهنگی میان وزارت نیرو، صمت و نفت را 
انجـام  دهـد، مواجهـه بـا مشـکلات نیازمنـد برنامه ریـزی بهتـر و 

هماهنگ تر در وزارتخانه هاست.
لازم بـه یـادآوری اسـت بـا تمـام قطعی هـای بـرق در پنج ماهـه 
نخسـت 1400 شـاهد افزایش 95 درصدی فروش ارفع بودیم. 
همچنین فروش ارفع در مردادماه 1400 با افزایش 69 درصدی 
نسـبت به مدت مشـابه در سـال قبل به 8,398,540 میلیون 
ریـال رسـید و از مجمـوع فـروش ارفـع در پنج ماهـه نخسـت 
امسال، 17,253,393 میلیون ریال مربوط به فروش صادراتی 
پنج ماهـه  در  ارفـع  فـولاد  و  آهـن  تولیـد شـرکت  میـزان  بـود. 
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نخست 1400 به تولید 285,304 تن شمش فولادی و 339,945 
تن آهن اسفنجی )دی آر آی( بوده است.

تبدیـل  بـه حقیقـت  ارفـع  را در  نـورد  تـا  از معـدن   شـعار 
خواهیم کرد

شـرکت فـولاد ارفـع افزایـش ظرفیـت تولیـد آهـن اسـفنجی و 
شمش فولادی زیر سقف با عبور از تولید 1 میلیون تن شمش 
را به عنـوان اسـتراتژی میان مـدت توسـعه و افزایـش ظرفیـت 
شرکت با استفاده از پتانسیل های موجود از طریق ایجاد یک 
واحـد تولیـدی جدیـد را به عنـوان برنامـه بلندمـدت توسـعه در 

استراتژی خود گنجانده است.
علی محمدی، مدیرعامل شرکت آهن و فولاد ارفع عنوان کرد: 
تمام تلاش ما بر این اصل استوار است که پایداری در تولید 
محصول را داشـته باشـیم و توأمان در بالادسـت زنجیره ورود 
پیـدا کنیـم. بدیـن ترتیـب خـوراک موردنیـاز تولیـد شـرکت را 
خودمـان تأمیـن خواهیـم کـرد و نگرانـی تأمیـن مـواد اولیـه از 

دغدغه های شرکت حذف خواهد شد.
مدیرعامـل شـرکت آهـن و فـولاد ارفـع تأکید کـرد: امیدواریم با 
حمایـت سـهامداران شـرکت، موضـوع توسـعه فـولاد ارفـع بـا 
محوریـت ورود در بالادسـت زنجیـره محقـق شـود تـا در آینـده 
شـعار از معـدن تـا نـورد را در فـولاد ارفـع محقـق کنیـم و ارزش 

سهام را برای سهامداران بالاتر ببریم.
وی بـا تأکیـد بـر طرح هـای توسـعه ای فـولاد ارفـع، خاطرنشـان 
کرد: برای طرح توسعه شرکت با تعدادی از واحدهای تولیدی 
گندلـه، گفتگوهایـی داشـته ایم، اولویـت مـا ایـن اسـت کـه در 
یـک واحـد تولیـدی آمـاده بهره بـرداری، سـرمایه گذاری کنیـم و 
اگـر موفـق نشـدیم وارد بحـث بـرای ایجـاد واحـد این چنینـی 

شویم.
علی محمدی در ادامه به چالش قطع برق و تأثیر آن در تولید 
شرکت اشاره کرد و گفت: در بحث مصرف برق برای واحدهای 
تولیدی، تابع سیاسـت های کلی کشـور هسـتیم و در شرایطی 
کـه مـردم کشـورمان بـه بـرق نیـاز دارند، تصمیمات اتخاذشـده 
توسط وزارت نیرو برای رفع آن را لازم الاجرا می دانیم. در مقابل 
تـلاش کرده ایـم در ایـن برهـه از افـت فشـار بـرق، تعمیـرات 
سـالیانه را بـا ایـن مدت زمـان متقـارن نماییـم و تعمیرات واحد 
ذوب را بـا زمـان کاهـش مصـرف بـرق مدنظـر دولـت هماهنـگ 
کردیـم. سـعی مـا بـر ایـن اسـت که خللـی در برنامه ریزی تولید 

سالیانه شرکت ایجاد نشود.
مدیرعامـل شـرکت آهـن و فـولاد ارفـع بیـان داشـت: البتـه بـه 
دنبـال مرتفـع کـردن چالـش بـرق به طـور دائمـی بـرای شـرکت 
مذاکراتـی  وارد  سـهامداران  بـا  خصـوص  ایـن  در  و  هسـتیم 
شـده ایم تـا بـا اخـذ مجـوز بـه سـمت ایجـاد واحـد نیـروگاه بـرای 

تأمین برق شرکت باشیم.

مدیرعامل شـرکت آهن و فولاد ارفع: باید کمیته ای ایجاد 
و هماهنگـی میـان وزارت نیـرو، صمت و نفـت را انجام  
دهـد، مواجهه با مشـکلات نیازمنـد برنامه ریزی بهتر و 

هماهنگ تر در وزارتخانه هاست.
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مدیرعامـل شـرکت مـادر تخصصـی تولیـد نیـروی بـرق حرارتـی 
کمبود برق را موضوعی دانسـت که مختص امسـال نیسـت و 
باید برای آن چاره اندیشید در غیر این صورت سال آینده نیز 
این مشکل ادامه خواهد داشت که البته سال های گذشته به 
دلیـل ترسـالی و اسـتفاده از نیروگاه هـای برق-آبـی ایـن بحـران 

مدیریت شد.

طرز طلب، مدیرعامل شرکت مادر تخصصی تولید نیروی برق حرارتی مطرح کرد:

راهکاری برای تضمیـن عـدم قطع بـرق صنایع
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طـرز طلـب تأکیـد کـرد: حداکثر تولید برق نیروگاه های حرارتی 
کشـور در بهترین شـرایط حدود 51 هزار مگاوات اسـت، حتی 
در شرایط ترسالی و فراهم شدن امکان استفاده حداکثری از 
نیروگاه هـای حرارتـی کشـور ایـن عـدد از مـرز 60 هـزار مـگاوات 
عبـور نخواهـد کـرد، ولـی میـزان نیـاز مصـرف فعلـی بـرق در 
کشـور به بیش از 67 هزار مگاوات رسـیده اسـت، در بهترین 
شـرایط تولیـد انـرژی بازهـم دچـار کسـری شـدید تولیـد بـرق 

هستیم.
وی عنـوان کـرد: عـدم تأمیـن گاز و سـوخت مایـع کافـی بـرای 
نیروگاه هـا در زمسـتان و آلایندگی هـای مرتبـط بـا آن، بخـش 
اسـت.  کـرده  روبـه رو  نگرانی هـای شـدیدی  بـا  را  بـرق  تولیـد 
کسـری بـرق وجـود دارد و مشـکل سـال های آتـی ادامـه خواهد 
داشـت البتـه وزارت نیـرو آمـاده همـکاری بـا بخـش خصوصـی 

است.
مدیرعامـل شـرکت مـادر تخصصـی تولیـد نیـروی بـرق حرارتـی 
افزایـش  بـرای  موجـود  فرصـت  به هرحـال  کـرد:  خاطرنشـان 
ظرفیت نیروگاه های کشور تا پیک سال آینده بسیار محدود 
اسـت و بایسـتی از زمـان باقی مانـده تـا تابسـتان سـال آینـده 
حداکثـــر استفــــاده را کـــرده و بـا تســــــریع در فعالیــــــت ها و 
تصمیم گیـــری شاهـــــد تکمیـــــل هرچـه سـریع تر نیروگاه هـای 

جدید باشیم.
وی خاطرنشان کرد: افزایش توان تولید و ارتقای واحدهای در 
حـال اجـرا امکانـی برای صنایع اسـت کـه برق حرارتی در صورت 
انجـام سـرمایه گذاری توسـط بخـش صنعتـی، امـکان در اختیار 

قرار دادن برق تولیدشده را به صنایع خواهد داشت.
طرز طلب تأکید کرد: این امکان هست که در صنعت فولاد به 
کمک صنعت برق کشور بیایند و ما نیروگاه های معطل مانده 
را در اختیـار آن هـا بگذاریـم به شـرط اینکـه نیـروگاه را بـه درصد 
راندمـان بـالای 48 درصـد برسـانند، نوسـازی تجهیـزات آن را 
انجام دهند و تضمین می دهیم برق آن ها به هیچ عنوان قطع 

نشود.
طـرز طلـب خاطرنشـان کـرد: عـلاوه بـر همـکاری بـا صنایـع بـرای 
شـروع عملیـات اجرایـی و احـداث واحدهـای جدیـد نیروگاهـی 
حـدود چهـار هـزار مـگاوات نیـروگاه گازی قابـل ارتقـا بـه سـیکل 
 ترکیبـی، سـه هـزار مـگاوات سـاختگاه آمـاده احـداث نیـروگاه 
جدید و سه هزار و 500 مگاوات نیروگاه فرسوده قابل نوسازی 
در اختیـار ایـن شـرکت اسـت کـه حاضریـم آن هـا را به صـورت 

مزایده در اختیار صنایع قرار دهیم.
وی در آخـر اظهـار داشـت: واحدهـای تولیـدی می تواننـد باهـم 

کنسرسیوم شوند و نیروگاه بزنند.

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی تولید نیروی برق حرارتی: عدم تأمین گاز و 
سـوخت مایع کافی برای نیروگاه ها در زمسـتان و آلایندگی های مرتبط با آن، 
بخش تولید برق را با نگرانی های شـدیدی روبه رو کرده اسـت. کسـری برق 
وجود دارد و مشـکل سال های آتی ادامه خواهد داشت البته وزارت نیرو آماده 

همکاری با بخش خصوصی است.
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بـه گفتـه دبیر انجمن شـرکت خدمات انـرژی، راهکارهای کلان 
جهـت بهینه سـازی انـرژی در صنعـت فـولاد کشـور را می تـوان 
اسـتقرار کامـل سیسـتم مدیریـت انـرژی در صنایـع انـرژی بـر 

دانست.
میـر شـمس عنـوان کـرد: ایـران به عنـوان یکـی از 10 کشـور برتـر 
تولیدکننده فولاد است که در آینده به واسطه برنامه افزایش 
ظرفیت، در رتبه های بالاتری هم قرار خواهد گرفت و با توجه 
به اینکه بیشتر تولیدکنندگان فولادی کشور از طریق کوره های 
قوس تولید می کنند، مصرف برق آن به نسبت دیگر کشورها 
بالاتر است. باید در نظر داشته باشیم بیش از نیمی از انرژی 
آن  را  کـه می تـوان  در حالـی   تلـف می شـود  کوره هـا  بـه  وارده 

بازیافت کرد.
وی افزود: در برآورد ظرفیت بهینه سازی مصرف انرژی در بخش 
مصرف کنندگان نهایی کشـور، بالاترین پتانسـیل صرفه جویی 

انرژی مربوط به صنعت فولاد است.
میر شمس بیان کرد: مهم ترین عوامل مؤثر بر مصرف انرژی 
در صنعت فولاد کشور در عوامل درونی، عوامل فنی و مبتنی 
بر تکنولوژی و عوامل انسانی است و در عوامل بیرونی، قیمت 
نهاده ها، بازار و قوانین آن و مقررات حمایتی یا محدودکننده 

است.
وی خاطرنشان کرد: برای رفع مشکل قطعی برق در حوزه فولاد، 
ایجـاد نیروگاه هـا زمان بـر اسـت و  بایـد بـه سـراغ بهینه سـازی 
ایـن زمینـه سـرمایه گذاری صـورت  انـرژی رفـت و  در  مصـرف 
تابسـتان  ابتـدای  در  انـرژی  بـازار  دسـتور العمل های  بگیـرد، 
مصـوب شـد و شـرکت ها می تواننـد بـا اسـتفاده از آن گواهـی 

صرفه جویی را دریافت کنند.
دبیـر انجمـن شـرکت خدمـات انـرژی اظهـار کـرد: بـا توجـه بـه 
در بخش هـای مختلـف  انـرژی  نگران کننـده مصـرف  افزایـش 

میر شمس، دبیر انجمن شرکت خدمات انرژی مطرح کرد:

بالاترین پتانسیـل صرفه جویی انرژی 
مربوط به صنعـت فولاد اسـت
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مصرف ازجمله ساختمان، صنعت، حمل ونقل و … در راستای 
اقدامات دولت برای ایجاد زیرساخت های بهینه سازی مصرف 
انـرژی ازجملـه قانـون اصـلاح الگـوی مصـرف انـرژی و مـاده 134 
قانـون برنامـه پنجـم توسـعه کشـور، تعـدادی از شـرکت های 
فعـال در حـوزه انـرژی در سـال 1391 اقـدام به تأسـیس انجمن 
عضـو   42 درحال حاضـر  کردنـد.  انـرژی  خدمـات  شـرکت های 

حقوقی و 7 عضو حقیقی در انجمن حضور دارند.
نـوع خدماتـی  از  انـرژی شـرکتی  افـزود: شـرکت خدمـات  وی 
مهندسـی اسـت کـه در تمـام بخش هـای مصرف کننـده انـرژی، 
طرح های مرتبط تا بهبود کار آیی انرژی را طراحی، اجرا و تأمین 
مالـی می کنـد و بـا تضمیـن حصـول سـطح مشـخصی از کارایـی 
انرژی را طراحی، اجرا و تأمین مالی می کند و با تضمین حصول 
سـطح مشـخصی از کارایـی انـرژی و بـر عهـده گرفتـن مخاطـرات 
پروژه، سهم خود را از محل صرفه جویی انرژی تأمین می کند.

میر شـمس اظهار کرد: پیاده سـازی و توسـعه بازار بهینه سـازی 
مصـرف انـرژی و کمـک بـه ایجـاد صنـدوق مالـی حمایتـی جهـت 
رفـع  همچنیـن  و  انـرژی  بهینه سـازی  طرح هـای  اجـرای 
اجـرای  و  توسـعه  جهـت  حقوقـی  و  قانونـی  محدودیت هـای 
طرح های بهینه سازی می تواند انرژی در صنایع فولاد را بهینه 

سازد.

ایران به عنوان یکی از ۱۰ کشـور برتر تولیدکننده فولاد است که 
در آینده به واسـطه برنامه افزایش ظرفیت، در رتبه های بالاتری 
هـم قرار خواهـد گرفت و با توجه به اینکه بیشـتر تولیدکنندگان 
فولادی کشـور از طریق کوره های قـوس تولید می کنند، مصرف 

برق آن به نسبت دیگر کشورها بالاتر است.
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پیشنهاد به وزیر؛ بررسی و اصلاح وضع موجود )1(

عـوارض صادراتـی بخش معدن را تضعیـف می کنـد

یکـی از چالش هایـی کـه در زنجیـره فـولاد برخـی حلقه هـا را بـا 
مشـکل مواجه کرده اسـت وضع عوارض صادراتی اسـت که به 
گفته فولادی ها لازمه تأمین مستمر مواد اولیه آن هاست و به 
محسـوب  کاران  معـدن  حـق  در  اجحافـی  معدنی هـا  عقیـده 
می شـود، این موضوع زمانی برجسـته تر شـد که رزم حسـینی 
نامـه افزایـش عـوارض را بـه معـاون اول کشـور در دولـت قبلـی 

ارسال کرد.
وزیـر سـابق وزارت صمـت در آخریـن روزهـای حضـور در ایـن 
وزارتخانه طی نامه ای اعلام کرد در سال جاری، عوارض صادرات 
مـس، فـولاد و … بـه میـزان قابل توجهـی افزایش داده شـود. در 
افزایـش نـرخ پیشـنهادی عـوارض صادراتـی برخـی محصـولات 
ماننـد کنسـانتره آهـن را تـا دو برابـر افزایـش داده و برای برخی 
درصـدی   10 عـوارض  آهـن  از  شـده  نـورده  تخـت  محصـولات 
پیشنهاد داده بود و در دیگر فلزات نیز همچون سنگ مس و 
کنسانتره آن، نرخ موردنظر 25 درصد اعلام شد. اکثر فعالان 
بازار تصمیم دولت مبنی برافزایش عوارض صادرات محصولات 
فولادی و مس را در شرایط فعلی غیرمنطقی دانسته و نسبت 
بـه اجرایـی شـدن آن تردیـد دارنـد البته بعید به نظر می رسـید 

راه  دوازدهـم  دولـت  کاری  روزهـای  آخریـن  در  پیشـنهاد  ایـن 
به جایی ببرد همان طور که دور از انتظار است دولت جدید در 
اولیـن روزهـای کاری خـود باوجـود هـزاران دغدغـه سیاسـی و 

اقتصادی، وارد مصوبات پر مناقشه ای مثل این طرح شود.
متأسفانه وزارت صمت در آخرین روزهای کاری دولت دوازدهم 
به صـورت شـتاب زده در ایـن خصـوص تصمیـم گرفـت کـه ایـن 
مدت زمان محدود، مطالعات کارشناسـی برای وضع عوارض را 
زیر سؤال می برد و نتایج آن اعلام عوارض صادراتی برای فلزات 
مختلـف بـا مضربـی از 5 اسـت. واضـح اسـت کـه هزینه هـای 
کنسـانتره مس و سـرمایه برای آن با کنسـانتره سـرب و روی و 
سـنگ آهن و فلـزات دیگـر متفـاوت اسـت و نمی تـوان بـا یـک 
مضـرب تمـام آن هـا را افزایـش یا کاهش داد. در کارشناسـی ها 
شـاید در یـک حـوزه یـک درصـد و دیگـری 20 درصـد نیـاز بـه 
تغییـرات باشـد چـه بـرای افزایش و حتـی برای کاهش؛ اما این 
بـرای تمـام فلـزات، بحث برانگیـز شـده  روال تعییـن ضرایـب 
است. دراین بین سؤال اصلی و مهم تر این است که دلیل این 
تعرفه ها چیست؟ اگر وزارت صمت برای حوزه فولاد تصمیمی 
داشته چرا تمام فلزات را به چالش کشانده است. اگر صادرات 
را بـرای کشـور بـه سـبب ارزآوری درسـت می دانیـم پـس بایـد 
شـرایط و ابـزار آن را بشناسـیم و تصمیمـات کارشناسـی شـده 
برای آن بگیریم به عبارتی فضای داخلی را برای خرید مناسب 
نماییـم و قیمت هـا را بـا قیمـت جهانـی متناسـب کنیـم در این 
صورت اولویت تولیدکننده تأمین خوراک داخل است و مازاد 
آن نیـز به صـورت عقلانـی و اقتصـادی بایـد صـادر شـود امـا در 
حالتی که تمام هزینه های تولیدکننده به دلار و درآمدهایش 
به ریال است سنگ اندازی های پیاپی نتیجه ای جز تضعیف و 
ایـن  بـا  نـدارد.  تولیـد  از  مجموعـه  یـک  شـدن  خـارج  مـدار  از 
تصمیمـات در حـوزه معـدن، در حـق بخـش خصوصـی اجحـاف 
می شـود. هرچنـد کـه وضـع عـوارض صادراتـی مـواد معدنـی و 
محصولات فولادی، در ده روز آخر دولت هیچ جایگاه قانونی و 
محلی از اعراب ندارد چراکه بخشنامه عوارض صادرات صنایع 
معدنـی می بایسـت بـه تصویـب شـورای اقتصـاد می رسـید و 

متأسفانه وزارت صمت در 
آخرین روزهای کاری دولت 
دوازدهم به صورت شتاب زده 
در این خصوص تصمیم 
گرفت که این مدت زمان 
محدود، مطالعات 
کارشناسی برای وضع 
عوارض را زیر سؤال می برد و 
نتایج آن اعلام عوارض 
صادراتی برای فلزات مختلف 
با مضربی از 5 است
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وزارت صنعت به طور مستقل اختیار و مجوز قانونی برای وضع 
عـوارض نداشـت. اگـر پیشـنهاد اعمـال عـوارض بـه معـاون اول 
ایـن  بایـد  جهانگیـری  آقـای  اسـت  داده شـده  رئیس جمهـور 
بخشنامه را به شورای اقتصاد ارجاع می داد و چنانچه این طرح 
در شـورای اقتصاد که نمایندگانی از اتاق ایران، وزارت اقتصاد 
و صمـت حضـور دارنـد بـه تصویب می رسـید، عـوارض صادراتی 
موضوعیت قانونی پیدا می کرد که درنهایت در این مسیر قرار 
نگرفت اما به صورت کلی و فارغ از نامه اخیر سیاست تعیین 
عوارض در صادرات و واردات سیاستی غلط و نابجا است و با 
تعیین تعرفه و سیاست های حمایتی از تولیدات داخلی عملاً 
صنایعی چون خودرو، کاشی و سرامیک، چینی آلات بهداشتی، 
سـیمان و سـنگ های تزیینـی هیچ یـک راهـی بـه صنایع جهانی 
جهانـی  برندهـای  بـا  را  خـود  نتوانسـته اند  و  نکرده انـد  پیـدا 
هماهنگ کنند و با استاندارد بازارهای داخلی بسنده کرده اند. 
در مـورد عـوارض صادراتـی هـم نوعـی نابرابـری وجـود دارد و بـه 
تولیدکننـده داخلـی اجحـاف می شـود و همیـن باعـث توقـف 
اکتشـافات در سـنگ آهن شـده اسـت و هیـچ سـرمایه گذاری 

رغبتی در فعالیت های توسعه ای ندارد.
امیدواریم روند اجرایی و معقولانه بخشـنامه در دولت جدید 

بررسی و مجدداً کارشناسی شود زیرا دولت نمی تواند به بهانه 
تنظیم بازار تصمیمات ساختار شکنانه، اجرا کند. سیاست های 
نابجـا و نـا بـه هنـگام دولتـی موجب بـه هم ریختن کل زنجیره 
خواهـد شـد زیـرا عـوارض هیـچ کمکـی به بازار داخـل نمی کند و 
در  معـدن  و  سـنگ آهن  بخـش  شـدن  سـرکوب  باعـث  فقـط 

زنجیره می شود.

امیدواریم روند اجرایی و 
معقولانه بخشنامه در دولت 

جدید بررسی و مجدداً 
کارشناسی شود زیرا دولت 

نمی تواند به بهانه تنظیم 
بازار تصمیمات ساختار 

شکنانه، اجرا کند. 

 31 شمــاره 8 | تابستان 1400

فصلنامه پیام آوران معـدننامـه



این خاصیت اقتصاد تورمی ایران است که در یک سیکل غلط 
گیـر کـرده کـه بـه ترتیـب بـا فشـار قیمتـی، کنتـرل دسـتوری و 
فشـرده شـدن انتظـارات تورمـی و فنـر ارز، افزایـش تدریجـی 
انتظارات تورمی، تورم سنگین و درنهایت رکود فراگیر در بازه 
زمانـی دو تـا سـه سـاله )کـه در دولـت دوازدهـم بـه مرحلـه آخـر 

رسیدیم(، مواجه است.
اگر دولت جدید خشت اول را کج بگذارد مجدد به اول خط در 
همیـن سـیکل بـاز خواهیـم گشـت امـا تغییـر نـگاه کلان در هر 
یک از حوزه ها می تواند بازار مربوط به آن حوزه را از این شرایط 
خـارج کنـد کـه پلـه اول آن می توانـد بـا اعتمـاد بیشـتر بـه اصـل 
بازار باشد تا عرضه و تقاضا تعیین کننده برخی رفتارها در هر 
از  معدنـی  صنایـع  و  معـدن  حـوزه  متأسـفانه  باشـد.  بخـش 
بسـیاری  آسـیب های  کنترلـی  و دخالت هـای  بـودن  دسـتوری 
دیـده اسـت و بایـد بپذیریـم قیمت گـذاری دسـتوری و عـدم 
توجه به شاخص های اثرگذار اقتصادی و به رسمیت نشناختن 
بـازار به عنـوان عامـل تعیین کننـده قیمـت، بـلای جـان اقتصـاد 
ایـن بخـش بـوده و در سـالی کـه بـا نـام »تولیـد؛ پشـتیبانی ها، 

پیشنهــــاد به وزیـــــر؛ بررســـــی و اصلاح وضـــــع موجــــــود )2(

کمترین سـهم دخالت دولت به واسطه 
عدم قیمت گذاری و کنترل دسـتوری

تولیـد،  مانـع  بزرگ تریـن  اسـت  گرفتـه  نـام  مانع زدایی هـا« 
قیمت گذاری دستوری و سود بانکی است.

تاریخ اقتصاد معاصر ایران دارای دو دوران طلایی اسـت؛ اول 
دهـه چهـل بیـن سـال های 1341 تـا 1348 و معاصـر بـا وزارت 
علینقی عالیخانی که اقتصاد ایران رشد اقتصادی 11 درصدی 
و تورم 2 تا 3 درصدی دارد. دوم دوره 1376 تا 1384 معروف 
بـه دوران اصلاحـات کـه رشـد اقتصـادی پایـدار در محـدوده 5 
درصـد و کمتریـن تـورم پـس از انقـلاب در حـدود 15 درصـد را 
مشـترک  ویژگـی  یـک  دارای  دوره  دو  هـر  و  بوده ایـم  شـاهد 
اسـت؛ کمتریـن سـهم دخالـت دولـت در اقتصـاد به واسـطه 
عـدم قیمت گـذاری و کنتـرل دسـتوری و عـدم دخالـت در نـرخ 

ارز.
مالـی  گـردش  معدنـی،  صنایـع  و  معـدن  حـوزه  در  فعالیـت 
قابلتوجهـی را بـه دنبـال دارد. در همیـن حـال در بخش تجارت 
خارجی نیز جایگاه ویژه ای را به خود اختصاص داده و عملکرد 
ایـن بخـش در حـوزه تولیـد داخلـی و ملـی، اثرگـذار اسـت بـه 
همیـن خاطـر تصمیمـات در ایـن بخـش تأثیـر قابل توجهـی در 
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اقتصاد کشـور دارد اما شـاهد بودیم بازار فولاد، پیشـتاز تورم 
بازارهای کالایی در یک سـال گذشـته بود که رشـد قیمت 120 
الی 150 درصدی در بخش های مختلف را از ابتدای سال 1399 
تجربه کرد. این بازار به لحاظ سـاختاری بیشـترین قدرت نقد 
شوندگی را پس از ارز، طلا و مسکوکات در مقایسه با بازارهای 
مـوازی مثـل مسـکن، خـودرو، بـورس و… دارد. در یـک سـال 
گذشـته قیمت گـذاری نـرخ پایـه فـولاد بـر اسـاس دلار نیمـا و 
قیمت گـذاری نـرخ بـازار و نـرخ صادراتـی فولاد ایـران بوده که در 
مقایسـه بـا نرخ هـای جهانـی فـولاد پایین تـر اسـت و کمتریـن 

ریسک ریزش را در مقایسه با بازارهای موازی داشته است.
هرچنـد کـه ایجادکننـده وضـع فعلی نه یک نفر که مجموعه ای 
و  تمرکـز  عـدم  اسـت؛  بـوده  اقتصـادی  و  عوامـل مدیریتـی  از 
هماهنگـی بیـن نهادهـای تصمیـم گیـر و عـدم وجـود مدیریـت 
واحـد در بخـش فـولاد، عـدم توانایـی در ایجـاد تعـادل بیـن دو 
بازار داخلی و خارجی و روش بسیار غلط قیمت گذاری محصول 
داخلی بر اسـاس شـمش صادراتی و قربانی شـدن بازار داخلی 
بـا سیاسـت های صادراتـی، افـت ارزش ریـال و درآمـد ریالـی در 

مقابل سیاست قیمت گذاری دلاری و ادامه سیاست های عدم 
توجـه بـه اقشـار ضعیف و مصرف کننـده نهایی درنهایت منجر 
بـه سـوق دادن بـازار داخلـی مقاطـع بـه سـرازیری رکـود و تـورم 

فراگیر شد.

 پیشنهاد چیست؟
در سـال های اخیر بزرگ ترین دغدغه تولیدکنندگان این بوده 
که از طریق دولت تحت فشـار هسـتند و نحوه قیمت گذاری و 
نـرخ سـود و … رونـد تولیـدی آن هـا را تحت الشـعاع قـرار داده 
است. در این مسیر بهتر است دولت بجای اقدامات کنترلی 
قیمـت، نقدینگـی را مدیریـت کـرده و آن را بـه سـمت تولیـد 
هدایت کند تا جاذبه تولید بیشـتر شـده و اقدامات غیرمولد 
جذابیت خود را از دست بدهند. حذف دخالت های دولت در 
رونـد قیمت گـذاری محصـولات صنایـع معدنـی از جملـه فـولاد، 
مهم تریـن درخواسـت فعـالان ایـن بخش اسـت. بـدون تردید، 
رفـع ایـن دغدغه هـا تأثیـر بسـزایی در رونـق فعالیـت  در بخـش 

فولاد دارد.

در سال های اخیر بزرگ ترین دغدغه تولیدکنندگان این بوده که از طریق 
دولـت تحت فشـار هسـتند و نحـوه قیمت گـذاری و نرخ سـود و... روند 
تولیدی آن ها را تحت الشـعاع قرار داده اسـت. در این مسـیر بهتر اسـت 
دولـت بجـای اقدامات کنترلی قیمت، نقدینگی را مدیریت کرده و آن را به 
سـمت تولید هدایت کند تا جاذبه تولید بیشـتر شده و اقدامات غیرمولد 

جذابیت خود را از دست بدهند.
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محرک های بسیاری در چند ماه اخیر بازار فولاد را تحت تأثیر 
قـرار داده کـه چالـش قطعـی بـرق در تابسـتان بـه بزرگ تریـن 
دغدغـه در ایـن فصـل مبـدل شـده اسـت، بـا یـک نـگاه بـه روند 
قیمتـی از سـال گذشـته تـا امسـال، بـازار فـولاد از مـوج تـورم 
پیشـی گرفتـه اسـت و هـر تصمیـم اشـتباه و غیـر کارشناسـی 

تأثیر منفی بیشتر بر این شرایط گذاشته است.
وضعیت نابه سامان بازار فولاد از یک تصمیم غیرکارشناسی، 
بـا کاهـش و در نهایـت قطـع بـرق فولادی هـا قـوت گرفـت البتـه 
برخی، از این شرایط استفاده کرده و به افزایش بیشتر قیمت، 
دامـن زدنـد. دولـت می بایسـت در تصمیمـات این چنینـی نـگاه 
همه جانبـه می داشـت چراکـه در هـر اقتصـادی فـارغ از تبعیـت 
هر تفکر اقتصادی، اصل تعادل باید برقرار باشد. به عبارتی در 
هر بحرانی که پیش می آید دولت ها سیاست هایی را در پیش 
می گیرند که در کوتاه مدت فشار کمتری به کل بدنه اقتصاد که 
سـتون های اصلی آن تولیدکنندگان هسـتند، وارد نمایند و از 
طـرف دیگـر اصـل بحـران در کوتاه تریـن زمـان ممکـن برطـرف 
گـردد. درصورتی کـه بـا اقـدام وزارت نیـرو در راسـتای قطـع بـرق 
واحدهای تولیدی فولاد و سیمان، شوک سنگینی به این بازار 
وارد شـد کـه قطعـاً تبعـات سـنگینی در آینـده بـرای ایـن حـوزه 
دارد همان طـور کـه در میـزان صـادرات شـرکت ها و تولیـد تیـر و 
مـرداد، ماحصـل ایـن تصمیـم را شـاهد بودیـم متأسـفانه قطـع 

پیشنهاد به وزیر؛ بررسی و اصلاح وضع موجود )3(

پیامدهـای قطعـی بـرق بـر صنعـت فـولاد

بـرق هـم بـر کنتـرل قیمـت و هـم سیاسـت های صادراتی تأثیر 
منفی گذاشت.

ایـن تأثیـرات کامـلاً قابـل پیش بینـی اسـت، زمانـی کـه تولیـد 
شـمش بـه علـت قطـع بـرق بـا افـت روبـرو می شـود متعاقبـاً 
تولیدکننـدگان آهـن اسـفنجی بـرای جبـران کاهـش تقاضـا بـه 
صادرات روی می آورند. به عبارتی مصرف برق در فرایند تولید 
آهن اسفنجی 15 درصد مصرف برق برای شمش فولاد است 
بـرق صنایـع موجـب تولیـد بیشـتر آهـن اسـفنجی  و کمبـود 
به جـای فـولاد می شـود. طبـق ابـلاغ دولـت، بـرای میـزان بـرق 
فـولاد مجـاز واحدهـای ذوب  بـر مثـل  انـرژی  مصرفـی صنایـع 
اسـفنجی  آهـن  تولیـد  دیگـر،  معنـی  بـه  هسـتند.  تعطیـل 
اسـت،  طبیعـی  گاز  آن  عمـده  انـرژی  کـه  بـزرگ  فولادسـازان 
باقدرت ادامه دارد و با توجه به اینکه آهن اسفنجی دارای عمر 
محدود بوده و بایسـتی هرچه سـریع تر مصرف شـود، با توجه 
به چشـم انداز کمبود برق در تابسـتان، اقدام به عرضه آن در 
بـورس کالا کـرده و در ادامـه بـا عـدم تقاضـا اقـدام بـه صـادرات 
آهـن اسـفنجی نمودنـد. بـا توجـه بـه آنکـه تحویـل محموله های 
صادراتـی 45 تـا 60 روز طـول می کشـد درنتیجـه در دو مـاه بعـد 
که مسئله برق کم رنگ تر می شود تولیدکنندگان آهن اسفنجی 
معطـوف بـه تعهـدات صادراتـی خـود هسـتند و محصـول کافـی 
بـرای عرضـه بـه بـازار نخواهنـد داشـت. ایـن در حالـی اسـت کـه 

وضعیت نابه سـامان بازار فولاد از یک تصمیم غیرکارشناسی، 
بـا کاهـش و در نهایت قطـع بـرق فولادی ها قوت گرفـت البته 
برخی، از این شـرایط استفاده کرده و به افزایش بیشتر قیمت، 
دامـن زدنـد. دولـت می بایسـت در تصمیمـات این چنینـی نگاه 
همه جانبه می داشـت چراکه در هـر اقتصادی فارغ از تبعیت هر 

تفکر اقتصادی، اصل تعادل باید برقرار باشد.
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پـس از رفـع مشـکل بـرق شـاهد سـرازیر شـدن تقاضـای بـالای 
تولیدکنندگان شمش به بازار خواهیم بود و همین امر منجر 
بـه محدودیـت عرضـه و افزایـش قیمـت آهن اسـفنجی خواهد 
شـد. ایـن دسـتورالعمل کل تولیـد زنجیـره فـولاد کشـور را بـرای 
یـک دوره دچـار اختـلال خواهـد کـرد و سـبب بـالا رفتـن قیمـت 
را  فعلـی  قیمت هـای  بـه  بازگشـت  کـه  می شـود  اولیـه  مـواد 
به سـختی ممکـن می سـازد و بازگشـت بـه قیمـت فعلـی در آن 
زمان هم مجدداً رکود در بازار ایجاد می کند که موجب کاهش 
در تولیـد می شـود. بـه همیـن خاطـر هـر چـه دوره محدودیـت 
مصـرف بـرق طولانی تـر باشـد عمـق فاجعـه بیشـتر خواهد شـد 
چراکـه در کنـار عـدم تولیـد واحدهای تولیـدی باید به تعهدات 
سنگین خود در مقابل دولت و بانک ها پایبند باشند. هرچند 
کـه بـه نظـر می رسـد برنامه هایـی مشـابه الگـوی وزارت نیـرو، از 
طریـق قطـع گاز صنایـع انـرژی بر در فصل زمسـتان با محوریت 
فـولاد و سـیمان تـراز تولید/مصـرف گاز طبیعـی کشـور پیـاده 

خواهـد شـد امـا بایـد بدانیـم تولیـد سـیمان و فـولاد در فصـل 
تابسـتان ناشـی از قطعی برق آسـیب جدی دیده و تداوم این 
وضعیـت در فصـل زمسـتان از طریـق قطـع گاز عامـل افزایـش 
بیشـتر قیمت هـای داخلـی و کاهـش درامـد ارزی خواهـد شـد. 
آمار عملکرد تیرماه سال 1400 و مقایسه با مدت مشابه سال 
قبـل شـرکت های بـزرگ بخـش معـدن و صنایـع معدنـی گویای 

تأثیر به شدت منفی قطع برق بر تولید شرکت هاست.
تولیـد 55 میلیـون تـن فـولاد در افـق 1404 قطعـاً هدف گـذاری 
بـرای کشـور یـک  قابل تحسـینی اسـت کـه در صـورت تحقـق 
موفقیـت بـزرگ محسـوب می شـود فـارغ از برنامه ریـزی بـرای 
ایجـاد  بازارهـای بین المللـی، موضـوع  ایجـاد  میـزان مصـرف و 
زیرساخت ها برای دستیابی به این هدف حائز اهمیت است 
متأسفانه برق یکی از این موارد است که به هیچ عنوان همسو 
و هم سرعت با پیشرفت های حاصل شده در این حوزه حرکت 

نکرده است.
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تعرفه ترجیحی؛ مزیت صادراتی
سـلگی اظهـار داشـت: بـا توجـه بـه تحریم هـای اعمال شـده در 
روبروسـت  بـا چالش هـای عدیـده ای  بازرگانـی  کشـور، بخـش 
به طوری کـه در حـوزه نفتـی عمـلاً صـادرات متوقـف شـده اسـت 
متکـی  غیرنفتـی  صـادرات  بـه  کشـور  اداره ی  بـرای  بنابرایـن 
هستیم و عمده ارزش تجاری غیرنفتی مربوط به حوزه معدن 
و صنایع معدنی اسـت که سیاسـت کلی کشـور در این بخش 
بـا تأکیـد بـر ایـن امـر اسـت کـه زنجیـره ارزش کامـل شـده و 
محصـول بـا ایجـاد ارزش افـزوده هرچـه بیشـتر صـادر شـود امـا 
مشـکل اساسـی در بازار منطقه این اصل را تحت الشـعاع قرار 
فـولادی  محصـولات  بالأخـص  نهایـی  محصـولات  می دهـد. 
کشورمان برای کشورهای طرف معاملاتی ما با تعرفه گمرکی بر 
صـادرات مواجـه هسـتند به طـور مثـال محصولـی کـه در ایـران 
تولید می شود و قصد صادرات به ترکیه داریم با اعمال تعرفه 
گمرکـی، بـه قیمتـی بالاتـر از بـازار جهانـی می رسـد کـه توجیـه 
صادراتی آن را از بین می برد بدین ترتیب در حوزه معادن برای 
کشور ما صادرات شمش به صرفه تر از صادرات محصول نهایی 
است که در نتیجه این موضوع، عمده توسعه کشور در طول 
زمـان بـه محصـولات میانـی فـولاد گرایـش پیـدا کـرده اسـت. از 
سـمت دیگـر بـا توجـه بـه پاییـن بودن سـود در ابتـدای زنجیره، 

معدن کار نیز به سمت تولید شمش تمایل پیدا کرده است. 
صـادرات  سـمت  یـک  از  کـه  هسـتیم  شـاهد  حالـت  ایـن  در 
محصولات نهایی نمی صرفد و فعالان را به حلقه میانی سـوق 
می دهد و از طرف دیگر سود کم در ابتدای زنجیره، تولیدکننده 
هدایـت  شـمش  تولیـد  در  سـرمایه گذاری  بـه  را  سـنگ آهن 
زنجیـره  در  سـرمایه گذاری  تقـارن  به این ترتیـب  کـه  می کنـد 
پایـدار  توسـعه  اقدامـات،  ایـن  ماحصـل  اسـت  به هم خـورده 
صنایـع معدنـی را بـه خطـر می انـدازد بـا این سیاسـت در آینده 
نه چنـدان دور در حـوزه منابـع اولیـه سـنگ آهن دچـار کسـری 

جدی خواهیم شد.
دانشیار رشته زمین شناسی به عنوان راهکاری برای رفع تمرکز 
تمـام  بـا  اسـت  بهتـر  کـرد:  تشـریح  زنجیـره  در  حلقـه  یـک  از 
نهایـی  ایـران در حـوزه محصـولات  تجـاری  کشـورهای شـریک 
صنایـع معدنـی به ویـژه فـولاد، تعرفـه تجـاری ترجیحـی بسـته 
شود که در همین راستا یکی از اولویت های مهم، تنظیم این 
تعرفه هـای تجـاری و اسـتفاده از آن بـه نفـع کشـور خودمـان 
اسـت. کشـور ترکیه، عراق، سـوریه، پاکستان، افغانستان و … 
در منطقـه بخشـی از کشـورهای هـدف صادراتـی اسـت و اگـر 
شـرکای تجـاری دیگـری در خـارج از منطقـه نیـز باشـد بـا ایـن 
رویکـرد وارد مذاکـره شـده کـه البتـه شـرکت طـرف مقابـل هـم 

دکتر علی سلگی، دانشیار رشته زمین شناسی 
مطرح کرد:

دولـت سیـزدهم؛ 
تحولـی در معـدن و صنایـع 

معـدنی با رفع چالش هـای اصلـی 
ایـن حـوزه

دولـت سـیزدهم نـگاه ویـژه ای بـه حـوزه صنعـت و معـدن دارد و با تأکیـد رهبری بر تولید، 
مانـع زدایی هـا و پشـتیبانی سـعی بـر آن اسـت تـا بـا برداشـتن تمامـی موانـع موجـود و 
پشـتیبانی از فعـالان در ایـن حـوزه، شـعار جایگزینـی معـدن به جـای نفـت را محقق سـازد. 
دکتر سـلگی، دانشـیار رشـته زمین شناسـی با تأکید بر این اصل، به بررسـی چالش های 

معدن و صنایع معدنی پرداخت.
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ایـن  ایـران  کـه  بـود  تجـاری ترجیحـی خواهـد  خواهـان تعرفـه 
تعرفه ها را بر محصولاتی ارائه کند که تأمین آن محصولات در 

داخل کشور با مشکل مواجه باشد.
وی خاطرنشان شد: با این اقدام دو هدف تأمین خواهد شد، 
در ابتدا اینکه زنجیره ارزش افزوده کشور تأمین می شود و در 
ادامـه کشـورهای منطقـه بـه ایـران وابسـته می شـوند چراکـه بـا 
تعرفه ترجیحی، محصول صادراتی ما برای تقاضا مقرون به صرفه 
تر است و تولید داخلی آن برای کشور هدف، توجیه اقتصادی 
ندارد بنابراین کشورهای منطقه به بخشی از محصولات ایران 

وابسته می شوند که این وابستگی برای ما یک امتیاز است.

 با قیمت گذاری درست سود معادن را منطقی کنیم
دکتر سلگی صادرات را یک اولویت دانست اما توأمان تقویت 
بقیـه حلقه هـای زنجیـره را لازمـه اسـتمرار تولیـد اعـلام کـرد و 
گفـت: معـدن بخشـی هزینه بـر و پـر ریسـک اسـت بـه همیـن 
و  سـنگ آهن  همچـون  اولیـه  مـواد  روی  قیمت گـذاری  خاطـر 
کنسـانتره به گونـه ای تنظیـم شـود کـه جذابیت سـرمایه گذاری 
افزایـش یافتـه و صرفـه اقتصـادی داشـته باشـد و در نهایـت 

شاهد توازن از معدن تا محصولات نهایی باشیم.
وی افزود: یک رویکرد تجاری در منطقه در ادامه زنجیره ارزش، 
تولیـد فـرو آلیاژهـا و ورق سـرد و ورق گـرم اسـت کـه بخشـی از 
بـازار بـرای تأمیـن نیـاز داخـل و بخشـی بـرای گرفتـن بازارهـای 

منطقه در نظر گرفته شود.
دکتر سـلگی عنوان کرد: طبق رصدی که از منطقه انجام شـده 
است کشورهای این بخش، متمرکز بر تولید شمش هستند 
مـا بایـد تـا زمانـی کـه آن هـا بـه تولیـد پایـدار شـمش می رسـند، 
صنایع تولید شـمش را به سـمت آلیاژ و ورق ها انتقال دهیم 
تـا ظرفیت هـای جدیـدی بـرای تجـارت بـا ایـن کشـورها تعریـف 

کنیم.

 برندینگ گوهرسنگ ها؛ ایجاد بازار جدید در منطقه
وی در ادامه به صادرات مواد خام اشاره کرد و گفت: متأسفانه 
در حـوزه سـنگ های سـاختمانی، گوهرسـنگ ها و مـواد اولیـه 
غیرفلزی، زنجیره ارزش افزوده در کشور تقویت نشده است و 
ایـن محصـولات معدنـی صـورت  اولیـه  عمدتـاً صـادرات مـواد 
می گیـرد کـه در ابتـدا بایـد بـر توسـعه این مـوارد بـرای تکمیـل 
زنجیـره و ایجـاد ارزش افـزوده تمرکـز کـرد و البتـه از بازارهـای 
ایـن محصـولات،  بازاریابـی  بـرای  نمانیـم.  غافـل  آن  صادراتـی 
رایزنـی بازرگانـی گسـترده ای در سراسـر دنیـا تعریـف شـود کـه 
ایـن اقـدام از جانـب بخـش خصوصی خواهد بود تا محصولات 
معدنـی ایـران در سراسـر دنیـا بـه فـروش برسـد. در حال حاضر 
تقاضای سنگ ساختمانی گرانیت و تراورتن به دلیل رکود بازار 
مسـکن پایین اسـت اما چین و ایتالیا به شـدت متقاضی این 
محصـولات هسـتند امـا بـا توجـه بـه عـدم بازاریابـی درسـت و 

نداشتن رایزنان تجاری این بازارها را تاکنون از دست داده ایم 
کـه بایـد مجـدد سـهم خـود را در ایـن بازارهـا از آن خـود کنیـم. 
بهتر است نمایشگاه های دائمی در بسیاری از کشورها توسط 
بخـش خصوصـی ایجـاد شـوند البتـه حمایـت دولـت را خواهند 
داشت تا همواره محصولات ایرانی در معرض دید برای فروش 

باشد.

 بروکراسی نظام اداری از عوامل مخل توسعه
دانشیار رشته زمین شناسی در ادامه به دیگر چالش های این 
حـوزه اشـاره کـرد و گفـت: ازجملـه اقداماتـی کـه سـبب تحـول 
بزرگـی در حـوزه تجـارت در معـدن می شـود کاهـش گسـترده 
سـطوح بروکراسـی بـرای صـادرات و همچنیـن یکپارچه سـازی 
خدمات بازرگانی است. با توسعه نرم افزارها، ترتیب اثر دادن 
به درخواست متقاضیان را به حداقل برسانیم و از طرف دیگر 
بـه سـازمان  از گمـرک  را  بـا یکپارچه سـازی خدمـات متقاضـی 
صمت و از سازمان صمت به بانک و … ارجاع ندهیم و چرخش 
بیـن سـازمانی را رفـع نماییـم تـا شـخص تمـام اقدامـات اداری 
خود را در یک سازمان ثبت و به نتیجه برساند که ساده سازی 
قوانیـن و قواعـد صـادرات را نیـز می طلبـد و قوانیـن و گروه های 
ذی نفوذ به صورت سیسـتماتیک در سـامانه های وزارت صمت 

قرار داده می شود تا مراجعه و کاغذبازی به حداقل برسد.

 توسعه استانداردها و برندینگ
دکتـر سـلگی اظهـار داشـت: اگـر خواهـان اعتبـار در بازارهـای 
جهانی هسـتیم باید اسـتانداردهای جهانی را رعایت کنیم که 
قیمت، کیفیت و البته بسـته بندی را شـامل می شـود و این را 
در راستای برندینگ محصولات صادراتی برای تمامی کشورها 
ایـن  عـراق  ماننـد  کشـوری  اگـر  چراکـه  کنیـم  رعایـت  بایـد 
استانداردها را هم نداشته باشد درعین حال رقیبانی همچون 
ترکیـه را داریـم کـه بـه دنبـال کسـب بـازار آن هـا هسـتند و بـا 
رعایـت تمـام ایـن آیتم هـا مـا می توانیـم گزینـه قطعـی آن هـا 
باشیم. در همین خصوص باید قیمت گذاری هم اصلاح گردد. 
در حالت کلی باید بازار آزاد به واسطه عرضه و تقاضا قیمت را 
یـا شـرایط خـاص  کشـف کنـد هرچنـد کـه در شـرایط تحریـم 
اقتصـادی کشـور تمامـاً نمی تـوان ایـن مـورد را رعایـت کـرد امـا 
نبایـد ایـن اصـل را زیـر سـوال بـرد. در حالـت کلـی وجود تنظیم 
بازار به شکل دستوری یک نقص در بازار است و قطعاً اصلاح 
سـاختار قیمت گـذاری یکـی از مهم تریـن کارهـای ایجاد توسـعه 

در صادرات و حتی واردات خواهد بود.
وی افزود: قوانین صادرات و واردات نباید برای تمام محصولات 
فـولاد  بـرای  کـه  صادراتـی  قوانیـن  شـود،  وضـع  یک شـکل  بـه 
جوابگوسـت را نبایـد بـه دیگـر فلـزات و محصولات تعمیم داد. 
تکمیـل زنجیـره ارزش بـرای برخـی محصـولات کشـور اقتصـادی 
نیسـت به دلیل اختصاصات برخی کالاها، شـاید فروش مواد 
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اولیـه آن بـرای کشـور مقرون به صرفـه تـر باشـد و شـاید واردات 
یـک محصـول بـرای کشـور صرفـه بیشـتری داشـته باشـد کـه 

این ها با بررسی قابل تفکیک است.

 پتانسـیل درآمدهای بزرگ در کریدورهای شـمال-جنوب و 
غرب-شرق

ماننـد  منطقـه  کشـورهای  شـد:  خاطرنشـان  سـلگی  دکتـر 
افغانسـتان و قزاقسـتان پتانسـیل معدنی غنی را دارا هسـتند 
و برای تبادلات محصولات معدنی باید به دریای آزادراه داشته 
بـه سـمت  را  ترانزیـت  ایـران  طریـق  از  می تواننـد  کـه  باشـند 
خلیج فارس انجام دهند یا بهترین راه هندوستان و پاکستان 
کـه در شـرق ایـران هسـتند بـرای صـادرات بـه عـراق و سـوریه 
مسیر زمینی از ایران است به عبارتی با ارائه خدمات این گونه 
به ویـژه در حـوزه معـادن، نیازمنـد کریدورهـای شـمال-جنوب و 
غرب-شـرق هسـتیم بنابرایـن ایـن مسـیر می توانـد به عنـوان 
منابـع درآمـدی بـزرگ در حـوزه خدمـات تجـاری بـه کشـورهای 

منطقه باشد.

 بسط روابط تجاری برای جذب مواد اولیه
سـلگی بـا تأکیـد بـر کمبـود سـنگ آهن کشـور به عنـوان راهـکار 
اولیـه  مـواد  نیازمنـد  فـولاد  ارتقـاء ظرفیـت  بـرای  کـرد:  عنـوان 
خواهیم بود که خوشبختانه کشورهای افغانستان و قزاقستان 
در جوار ایران از کشورهای غنی سنگ آهن هستند. هندوستان 
نیـز بـر ایـن موضـوع واقـف اسـت و درصـدد اجـرای طرحـی بـرای 
احـداث 5 هـزار کیلومتـر راه آهـن اسـت کـه از هندوسـتان بـه 
شـمال شـرق ایـران حرکـت کنـد و منابـع آهـن افغانسـتان را به 
این کشور منتقل می کند. در همین مسیر و در نزدیکی خواف 
کشـور مـا چهـار واحـد تولیـد گندلـه و کنسـانتره بـا تولیـد ده 
میلیـون تـن تولیـد کنسـانتره دارد بـا فعال سـازی دیپلماسـی 
اقتصادی 50 درصد ذخایر افغانسـتان را از آن کشـور خودمان 
کنیـم. در همیـن راسـتا بـا توجـه بـه اینکـه دو مقولـه زمـان و 
کاهش هزینه دو عنصر تعیین کننده در امر ترانزیت می باشد 
بـه دنبـال تکمیـل طرح بنـدر چابهار به عنوان مهم ترین کریدور 
ترانزیتـی بـه افغانسـتان باشـیم. بـا اقدامـات این چنینـی بـه 
منابـع منطقـه متصـل می شـویم کـه بسـیار بـرای تأمیـن مـواد 

اولیه کشور در طرح های توسعه ای راهگشاست.
دولت تصدی گری نکند؛ ذخیره های قطعی را به مزایده ببریم

دانشـیار رشـته زمین شناسـی بـه مزایـده معـادن اشـاره کـرد و 
کـه  شـد  گذاشـته  مزایـده  بـه  معـدن  هـزار   6 اخیـراً  گفـت: 

بی سـرانجام مانـد. اخبـار غیررسـمی حکایـت از 18 هـزار معـدن 
غیرفعـال در کشـور دارد کـه بایـد فرآینـد آن انجـام شـود امـا 
مهم تـر از تعـداد ایـن معـادن تعطیل شـده، دلایـل بـه تعطیـل 
کشـانده شـدن آن هاسـت. یکـی از موضوعـات مهمـی کـه تأثیـر 
داشته این است که متأسفانه متخصص این حوزه نمی تواند 
مالکیـت معـدن داشـته باشـد بلکـه بایـد در ابتـدای امـر 500 
میلیـون تومـان پـول را بـه مـدت 6 مـاه در حسـابی نـزد دولـت 
بخوابانـد تـا امتیـازش بـا تخصصـی کـه دارد بـه مرزی برسـد که 
امکان اخذ یک معدن را برای مطالعات اکتشافی داشته باشد 
و این تازه شروع ماجراست معدن کار در ادامه باید به ازای هر 
یـک کیلومتـر بـه میـزان یـک و نیـم میلیـون تومـان حـق الارض 
پرداخت نماید تا اجازه داشـته باشـد به مدت 6 ماه با هزینه 
شـخصی در آن محدوده اکتشـاف نماید که باید متخصصان و 
اشـخاص حقیقی و حقوقی نیاز به خواب پول نداشـته باشـند 
و محدوده را بدون حق الارض به متخصصین و دانش آموخته های 
این حوزه بسپارند تا با هزینه خود اکتشاف انجام دهند و در 
ادامه مالک درصدی از معدن باشند و مابقی برای دولت است 
کـه آن را در مزایـده واگـذار خواهـد کـرد بـا ایـن اقـدام دولـت 
تصدی گری نمی کند و علاوه بر اینکه اکتشاف را فعال می کند 
از ایـن اقـدام کسـب درآمـد بیشـتری نیـز خواهـد کـرد چراکـه 
فروش ذخیره قطعی در مزایده می رود و قیمت بسیار بیشتری 
نیـز دارد کـه البتـه اگـر اکتشـاف نتیجـه نـداد معـدن بیمـه در 

اختیار دولت خواهد بود.

 اکتشاف در عمق؛ یک اولویت
دکتـر سـلگی اظهـار داشـت: منابـع زیرسـطحی مـا شناسـایی 
نشـده اسـت و بـا اسـتفاده از تکنولـوژی روز دنیـا و همـکاری بـا 
کشـورهای موفـق در ایـن زمینـه همچـون روسـیه و چیـن، بـرای 
اکتشـاف در عمـق و ژئوفیزیـک هوایـی وارد همـکاری مشـترک 
شـویم البتـه تـا جایـی کـه توان داخلی جوابگوسـت بـا پیمانکار 
داخلـی و در غیـر ایـن صـورت بـا پیمانـکار خارجـی وارد اقـدام 
می شـویم اما توقف یا کندی در اجرا به هیچ دلیلی نخواهیم 
داشـت چراکـه بایـد ذخایـر معدنـی کشـور را بشناسـیم، ایـن 
ذخایـر پشـتوانه پـول و تولیـد مملکـت خواهـد بـود. در نهایـت 
ایـن اقـدام نگـرش سـرمایه گذار خارجـی را هـم بـرای ورود بـه 
کشـور افزایـش می دهـد و رویکـرد متفاوتـی را بـرای همـکاری 

بین المللی حاصل می کند.
قیمت گذاری اشتباه مسبب قیمت های غیررقابتی در منطقه

وی تصریـح کـرد: مدتـی پیـش قیمت هـا بـر اسـاس درصـدی از 
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CIS تعریف شد که یک باره و ظرف چند روز با حملات فعالان 
حوزه در نحوه قیمت گذاری، تغییر کرد. هر یک درصد افزایش 
یا کاهش این نسبت نیاز به مطالعات گسترده و طولانی مدت 
دارد چطور این اعداد را بدون کارشناسی تغییر می دهند جای 
سؤال دارد که نتیجه آن آشفتگی بازار می شود. در حال حاضر 
با تعریف قیمت گذاری بر اساس 80 درصد CIS و افزایش 15 
درصـدی   10 افزایـش  و  تحریـم  به واسـطه  هزینه هـا  درصـدی 
هزینه ترانزیت، به عبارتی فولاد را از ایران به دریای مدیترانه 
بـا 105 درصـد قیمـت جهانـی می فرسـتیم، ایـن نحـوه درسـتی 
برای رقابت در بازار بین المللی نیست و در کل زنجیره آسیب 
وارد می کنـد. در حـال حاضـر واردات مـواد اولیـه از قزاقسـتان 
بـرای مـا نمی صرفـد درحالی کـه آوردن مـواد اولیـه از برزیـل بـه 
چین صرفه اقتصادی دارد چراکه قیمت گذاری داخلی ما قیمت 
جهانی را طوری تعریف می کند که واردات آن را توجیه نمی کند. 
بـا ایـن اقـدام امـکان واردات مـواد اولیـه نداریـم توأمـان منابـع 
داخلـی هـم در حالـت فعلـی جوابگو نیسـت هرچنـد که بالقوه 
2.2 میلیـارد ذخیـره معدنـی داریـم امـا بـا تصمیمـات اشـتباه 
معـادن تعطیل شـده اسـت و ذخیـره بالفعـل جوابگـو نخواهـد 
بود، نتیجه می شود اینکه برای اجرای طرح های توسعه خوراک 

موردنیاز تأمین نمی شود.
وی تأکید کرد: در حال حاضر در زنجیره فولاد کمترین سود در 
سنگ آهن و کنسانتره است و بیشترین سود در حلقه میانی 
شمش فولاد است متأسفانه ابر چالش ما در آینده نه چندان 
دور مشکل مواد اولیه به واسطه تعطیلی معادن خواهد بود و 

یکی از دلایل اصلی آن تمرکز سود در حلقه میانی است.

 بـورس اصـلاح شـود؛ قیمت گـذاری کل زنجیـره بـه بـورس 
منتقل می شود

دانشـیار رشـته زمین شناسـی خاطرنشـان شـد: قیمت باید در 
بـورس بـر اسـاس عرضـه و تقاضـا تعییـن شـود البتـه سـاختار 
بورس نیاز به اصلاحات زیادی دارد. در حال حاضر محصول دو 
بـار در بـورس بـا قیمـت بالاتـر از بـازار آزاد عرضـه می شـود و در 
نهایـت بـا عـدم فـروش مجـوز صـادرات می گیـرد. ایـن مسـیر 
غلطی است ابتدا باید 30 درصد از کالا در بورس ارائه شود و 

بعد از کشف قیمت عرضه کامل داشته است.

 ظرفیت سازی برای فرو آلیاژها
وی بیـان کـرد: بـا برنامه ریـزی تولیـد شـمش را بـه تولیـد ورق 
گـرم، ورق سـرد و اسـلب تبدیـل نماییـم و در ادامـه حداقـل بـه 
میزان یک میلیون تن ظرفیت برای فرو آلیاژها تعریف شود و 
بـرای سـوددهی ایـن زنجیـره انتقـال زنجیـره شـمش بـه سـمت 
فرو آلیاژها را ایجاد کنیم تا بازار عراق، سوریه و عربستان را از 
دسـت ندهیـم، محـور دیپلماسـی همـکاری بـا تمـام کشـورهای 
منطقـه باشـد و قطعـاً بـا برنامه ریـزی تمـام ایـن کشـورها را بـا 
مذاکـره وارد تعرفـه ترجیحـی بـا پتانسـیلی کـه در آن کشـور 

ضعیف است نماییم.

 مخالف واردات مواد اولیه نباشیم
سـلگی تأکیـد کـرد: در حـال حاضـر برخـی مـواد اولیـه همچـون 
ذغالسنگ و منگنز را وارد می کنیم و روال به این شکل است 
کـه از اسـترالیا بـه چیـن و از چیـن بـه ایـران وارد می شـود کـه 
متأسـفانه در ایـن فرآینـد بـا جـذب رطوبـت کیفیـت آن پاییـن 
می آید و البته انحصاری انجام می شود برای این ها چاره اندیشی 

خواهیم کرد و قطعاً انحصار زدایی می کنیم.
وی افزود: کشوری مثل چین واردات مواد اولیه دارد و در این 
حـوزه موفـق هـم عمـل کـرده اسـت، واردات مـواد اولیه اشـتباه 
نیسـت به ویژه برای کشـوری که می خواهد توسـعه یابد، بلکه 
وابسته به زمان و شرایط می تواند اقتصادی و اقدامی درست 

باشد.

 تسهیل واردات ماشین آلات
سلگی بیان کرد: ماشین آلات و تجهیزات جزو لاینفک توسعه 
بـه  نیـز  شـرق-غرب  و  شـمال-جنوب  کریدورهـای  اسـت. 
ماشین آلات و تجهیزات نیازمند است که با واردات آن طرح ها 

و تولید تسریع خواهد شد.
وی تأکیـد کـرد: ظرفیـت داخلـی بـرای تولیـد ماشـین آلات بایـد 
فعـال باشـد و اولویـت قـرار گیـرد کـه در همیـن راسـتا سـهم 
ماشـین آلات و تجهیـزات کشـور نیازسـنجی می شـود، ظرفیـت 
داخلـی تعریف شـده از آن کسـر می شـود و مابقـی کـه در تـوان 
داخلـی نیسـت وارد خواهـد داشـت و قطعـاً تعرفـه آن را بـرای 
معـدن کار می بخشـیم البتـه ایـن موضـوع شـامل حـال دلال هـا 

نخواهد شد.

 طرح ها به کنار آب آیند نه آب کنار طرح ها!
دکتر سـلگی اظهار کرد: طرح های توسـعه ای ازاین پس به کنار 
آب هـای آزاد آینـد. دسترسـی بـه آب هـای آزاد بـرای یک مجتمع 
عظیم فولادی از اهمیت ویژه ای برای صادرات محصول و ورود 

ماده اولیه برخوردار است.
وی در بخشـی از صحبت هـای خـود نیـاز بـه رایزن هـای بازرگانی 

در کشورهای هدف صادراتی را یک الزام دانست.

سلگی با تأکید بر کمبود سنگ آهن کشور به عنوان 
راهـکار عنـوان کـرد: بـرای ارتقاء ظرفیـت فولاد 
نیازمنـد مواد اولیه خواهیم بود که خوشـبختانه 
کشـورهای افغانستان و قزاقستان در جوار ایران 

از کشورهای غنی سنگ آهن هستند
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اسـلامی  شـورای  مجلـس  در  ملـکان  شـریف  مـردم  نماینـده 
صنعت و معدن را پیشران در اقتصاد کشور می داند.

موسـوی، عضـو کمیسـیون صنایـع و معـادن مجلـس شـورای 
اسلامی عنوان کرد: حوزه معدن و صنایع معدنی توجه ویژه ای 
را طلب می کند، بحث درآمد ناشی از معادن در اقتصاد امروزه 
بسیار مهم بوده و رفع مشکلات این حوزه یکی از دغدغه های 
فعـالان و مسـئولان کشـور اسـت. ایـران دارای ذخایـر و مـواد 
معدنی بسیار خوبی در تمامی حوزه ها است که در تمامی این 
مواد و صنایع معدنی در جایگاه خوبی در جهان قرار گرفته  و با 
استفاده بهینه از این مواد از لحاظ اقتصادی می توانیم تولید 
سـرمایه های مالـی و اقتصـادی مهمـی را بـرای کشـور رقـم بزنیم 
البتـه بایـد تکنولـوژی روز دنیـا در تولیـدات داخلـی کشـورمان 

نمود داشته باشد.
وی بـه اهمیـت شـرکت های دانش بنیـان اشـاره کـرد و افـزود: 
شرکت های دانش بنیان می توانند از اهرم های مؤثر برای این 
حوزه باشند تا بدین ترتیب کالای باکیفیت به واسطه فناوری 
روز دنیا تولید شـود و سـهم کشـور در این حوزه را در بازارهای 
جهانی افزایش دهد. از همین موضوع می توان در داخلی سازی 
محصـولات نیـز اسـتفاده کـرد و بومی سـازی را در تمـام زنجیـره 

معدن و صنایع معدنی موردتوجه ویژه قرار داد.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی تأکید 
کرد: کشور ما در مباحث علمی جایگاه مطلوبی در دنیا دارد اما 
مسـئله اینجاسـت کـه بایـد بتوانیـم رابطـه مؤثـر بیـن علـم و 

صنعت تعریف کرده و این ارتباط را تعمیق کنیم.
وی در ادامه تأکید کرد: معادن کشور پتانسیل بالایی دارد که 
می توانـد اشـتغال زایی قابل توجهـی بـرای کشـور ایجاد نماید. با 
اسـتفاده از ظرفیـت معـادن می تـوان در ایجـاد توسـعه پایدار و 
اشـتغال فراگیـر در اسـتان های کمتـر توسـعه یافته، مؤثـر واقـع 
شد. به همین خاطر احیای معادن و رفع چالش های این حوزه 

بسیار اهمیت دارد.
نماینده مردم شریف ملکان در مجلس شورای اسلامی عنوان 
کرد: استفاده درست از منابع معدنی کشور باید مدنظر باشد 
تا از ذخایر و منابع موجود استفاده بهینه تری داشته باشیم. 
از معـادن و اهمیـت صنایـع  موضـوع تکیه بـر اقتصـاد ناشـی 
معدنـی، بیش ازپیـش در جامعـه پررنـگ شـده و باید اقدامات 
مؤثری در این راه و استفاده های کلان تر از حوزه معدن شکل  
بگیرد اما در بحث استفاده بهینه از معادن مسئله اکتشافات 
هم باید موردبررسی قرار گیرد. باید به اکتشافات و همچنین 

فرآوری مواد معدنی بیش از گذشته توجه شود.
وی تأکید کرد: مجلس شورای اسلامی نیز در تلاش است تا با 
ارائـه طرح هـای کارشناسـی شـده از ایـن حـوزه تـا حـد امـکان 
حمایـت نمایـد. تقاضـا ایـن اسـت دولـت جدیـد کـه انقلابـی و 
جـوان خواهـد بـود توجـه بـه معـدن را بیشـتر نمایـد تـا زمینـه 
تولید و اشـتغال فراهم شـود و شـاهد رشـد و توسـعه در این 
حوزه باشیم. در دولت جدید اصلاح قوانین و مانع زدایی ها در 

تولید باید موردبررسی و واکاوی قرار گیرد.

موسوی، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی مطرح کرد:

رابطــه مؤثر بیــن "علـم" و "صنعـت" برقـرار کنیـم
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عضو کمیسـیون صنایع و معادن مجلس گفت: وزارت صمت 
در بحث اکتشـافات به واسـطه سـازمان ایمیدرو عملکرد خوبی 

داشته است.
طهماسبی، نماینده مردم شریف نی ریز، استهبان و بختگان 
در مجلس شـورای اسـلامی با اعلام عملکرد مثبت ایمیدرو در 
بحث اکتشـافات خاطرنشـان شـد: بحث برون سپاری از دولت 
افزایـش  بـرای  دولـت  و  گیـرد  قـرار  بیشـتری  موردتوجـه  بایـد 
اختیارات بخش خصوصی برنامه ریزی مدونی داشته باشد. در 
حـال حاضـر تمـام تصدی گری هـا توسـط دولـت انجام شـده کـه 
ادامه این روند و کمرنگ بودن بخش خصوصی، به یک آسیب 

در این حوزه تبدیل خواهد شد.
عضـو کمیسـیون صنایـع و معـادن مجلـس در ادامـه تشـریح 
اقدامـات وزارت صمـت عنـوان کـرد: وزارت صمـت بایـد بـرای 
فـرآوری مـواد معدنـی برنامه ریـزی درسـتی ارائـه دهـد چراکـه 
همچنان شاهد صادرات مواد معدنی به صورت خام هستیم.

طهماسبی در ادامه بیانات خود به حوزه صنعت اشاره کرد و 
گفت: در حوزه صنعت باید تعادل بیشتری برقرار شود. منع 
واردات نباید به شدتی باشد که نوآوری و خلاقیت و کیفیت 
را فـدای تولیـــد داخلــــی نمایــــد و نـه حـذف شــــود تـا بــــــرای 
تولیدکننـده حاشیــــه امنـی ایجـاد شــــــود و از ارتقـاء کیفیـت 
محصولات غفلت نماید بلکه باید تنظیم گری درستی در این 

راستا لحاظ گردد.

طهماسبی، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی مطرح کرد:

بایــد تـوجـه بــه بخـش خصـوصـی قـوت گیــرد

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس به عرضه محصولات 
در بورس کالا اشاره کرد و گفت: عرضه کل محصولات زنجیره 
فولاد در بورس کالا به منظور رهایی از قیمت گذاری دستوری 
و برقراری سیاسـت یکپارچه برای کل زنجیره، ثمرات فراوانی 
برای صنعت و تولید کشور به همراه خواهد داشت که بدون 
توسـعه  در  را  اقتصـادی  صحیـح  رویکـرد  ایـن  اثـرات  شـک 
هم زمان صنایع بالادسـتی و پایین دسـتی فولاد کشـور شـاهد 

خواهیم بود.
فرهـاد طهماسـبی بابیـان اینکـه بخش فـولاد دارای یک زنجیره 
بزرگ است و صنایع مختلفی را در برمی گیرد اظهار داشت: از 
تـا  هسـتند  صنایـع  بالادسـت ترین  کـه  معدنـی  محصـولات 
صنعـت ساختمان سـازی و لوازم خانگـی کـه به عنـوان صنایـع 
پایین دسـت ایـن حـوزه شـناخته می شـوند در ایـن زنجیره قرار 
دارنـد. یکـی از مهم تریـن چالش هـا در ایـن زنجیـره، یکدسـت 
نبـودن سیاسـت ها و بـازار ایـن محصـولات اسـت. به طوری کـه 
می گیـرد،  تصمیـم  صنایـع  ایـن  از  یکـی  بـرای  دولـت  مثـلاً 
قیمت گـذاری داشـته باشـد امـا باقـی صنایـع ایـن زنجیـره از 
قیمت گذاری معاف هستند. این اتفاق در سال های گذشته، 
فاصله زیاد قیمتی بین تولیدات صنایع مختلف و ایجاد بازار 
مـورد  در  ایـن مسـئله  کـه  اسـت  داشـته  دنبـال  بـه  را  سـیاه 
بسـیاری از سیاسـت های دیگر اعمال شـده در این زنجیره نیز 

قابل مثال زدن است.
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رئیس انجمن سنگ آهن ایران به جایگاه زنجیره آهن و فولاد 
در تولیـد، اشـتغال و ارزآوری بـرای کشـور اشـاره کـرد و توسـعه 
این زنجیره مهم وارزشمند را در گرو توجه همه جانبه به تمامی 
حلقه هـای زنجیـره از معـدن تـا محصـولات نهایـی و همچنیـن 

توسعه یکپارچه آنها دانست.
اکبریـان عنـوان کـرد: سالهاسـت بحـث عرضـه سـنگ آهـن بـه 
سـوال بزرگـی تبدیـل شـده و بـرای رفـع چالش هـای زنجیـره نیز 
مـورد هـدف قـرار گرفتـه، بـه طـوری که صـادرات آن محدود و در 
مـواردی ممنـوع شـده اسـت، ایـن اقدامـی اسـت کـه در هیـچ 
کشـوری حتـی در زمـان جنـگ هـم رخ نمـی دهدامـا در حـوزه 
سـنگ آهـن در سـالهای اخیـر در صـادرات ایـن محصـول لحـاظ 
شـده اسـت. در حالی که هزینه های تولید و اسـتخراج سـنگ 
آهـن در کشـور روزانـه بـا افزایـش قابل توجهی روبرو می شـود، 
در مقابـل ایـن افزایـش هزینه هـای تولیـد، یـک بـازار فـروش 
داخلـی و خارجـی وجـود داردکـه بخـش داخلی درگیر دسـتورات 
بـرای قیمـت و عرضـه اسـت و صـادرات نیـز برای تجار در بخش 
خارجی به خاطر سیاست های اشتباه بامشکلات زیادی مواجه 
است. تولیدکنندگان را به بهانه خام فروشی از صادرات منع 
کـرده انـد و اگـر هـم اجـازه ایـن کار را بدهنـد تولیدکننـده بایـد 

 اکبریان، رئیس انجمن سنگ آهن ایران مطرح کرد:

تلاش شود با یک اتحاد، توسعه در کل زنجیره فولاد رقم بخورد

مالیات سنگینی پرداخت کند و به صورت کلی نمی توانند به 
بازار خارجی فکر کنند.

وی بـا اشـاره بـه صـادرات فولادی هـا و دسترسـی بـالای آنهـا بـه 
بـا  فـولادی  محصـولات  درصـد   40 گفـت:  صادراتـی  بازارهـای 
نرخ هـای بـالا صادرمـی شـود و امیدواریـم فولادی هـا هماننـد 
زمانـی کـه صـادر مـی کننـد و قیمت هـای بـالای جهانی را کسـب 
مـی کننـد، در زمـان خریـد مـواد خـام و سـنگ آهن شـان نیـز 
نسـبت بـه تعدیـل نرخ هـای سـنگ آهـن گلایـه نکننـد و تـلاش 

شود با یک اتحاد، توسعه در کل زنجیره فولاد رقم بخورد.
وی عنـوان کـرد: میـزان خسـارات وارده از ایـن تصمیمـات بـرای 
تولیدکننـدگان ایـن بخـش توسـط انجمـن سـنگ آهـن ایـران 
محاسـبه شـده و آمـار آنهـم قابـل ارائـه اسـت که اگر ایـن اعداد 
محاسـبه شـده بـه جـای خسـارت، وارد مـدار تولیـد در بخـش 
معـدن مـی شـد و صـرف اکتشـافات و تکمیـل تجهیزات صنایع 
معدنـی شـده بـود شـاهد تاثیـر آن در حـوزه و توسـعه معـادن 
می بودیـم. در سـال گذشـته تحریم هـا سـنگین تر و سـخت تر 
نوسـازی  و  واردات  بـرای  معـدن داران  هـم  اکنـون  و  شـده 
ماشـین آلات مورد نیازشـان با مشـکل مواجه هسـتند. نتیجه 
عملکرد  دولت باعث شده که هزینه تولید و صادرات در کشور 
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بـالا بـرود و تولیدکننـدگان هـم مـواد مـورد نیـاز خـود را گران تـر 
می خرند.

رییس انجمن سنگ آهن ایران افزود: خواسته ما این بود که 
تصمیمات در زنجیره منصفانه باشد و هر طریقی برای عرضه 
و کشـف قیمـت در یکـی از حلقه هـا در نظـر گرفتـه می شـود 
کـه  حالـی  در  باشـند  دسـتورکار  همـان  تابـع  حلقه هـا  تمامـی 
قیمت های دستوری و ممانعت های صادراتی همیشه گریبان گیر 
ابتـدای زنجیـره بـوده اسـت. در نهایـت بـا ابـلاغ شـیوه نامـه 
معاونت اقتصادی ریاست جمهوری قدم رو به جلویی برداشته 
شـد هـر چنـد کـه ایراداتـی بـه ایـن شـیوه نامـه نیـز وارد بـود اما 

نگاه یکسان به کل زنجیره، اقدامی مثبت است.
مهرداد اکبریان رئیس انجمن سنگ آهن گفت: همان طور که 
فولادى ها اجازه کشف عادلانه قیمت محصولاتشان در بورس 
کالا را دارند که روندى منطقى اسـت، سـنگ آهنى ها نیز باید 
بتواننـد محصولشـان را در فضـای رقابتـى بـورس بفروشـند تـا 
توسعه صنعت فولاد شامل کل زنجیره شود؛ از این رو اتحاد 
منجـر  فـولاد  زنجیـره  کل  توسـعه  بـه  صنعـت  فعـالان  میـان 

مى شود.
در  کـه  قیمت هایـی  کشـف  بـا  البتـه  داشـت:  اظهـار  اکبریـان 
معاملات اخیر سنگ آهن در بورس کالا اتفاق افتاده است باز 
هـم سـنگ آهنی هـا متضـرر هسـتند چراکـه هزینه هـای تمـام 
شده در شرایط فعلی کشور نسبت به پنج یا شش ماه پیش 
علیرغـم  دیگـر  سـوی  از  اسـت.  داشـته  چشـمگیری  افزایـش 
گندلـه،  فـولاد،  در  جهانـی  قیمت هـای  چشـمگیر  افزایـش 
کنسـانتره و سـنگ آهـن امـا متاسـفانه دولـت بـا منـع صادرات 
و  آهـن سـبب شـده معـدن دار  و سـنگ  محصـولات معدنـی 
فعـالان حـوزه معـدن از ایـن افزایـش قیمت هـا و ارزآوری بـرای 
کشور و تحولاتی که درحوزه معدن می توانستند ایجاد کنند، 
بهـره نبـرد؛ در نتیجـه ایـن تحـولات، تـلاش ما اصـلاح معاملات 

داخلی با فولادی ها است.
رئیـس انجمـن سـنگ آهـن ایـران تصریـح کـرد: تاکنـون سـنگ 
آهن به صورت تماما توافقی به فولادی ها فروخته شده اما به 
دلیـل افزایـش قیمتهـا در بـازار جهانـی از یـک طـرف و بـالا رفتن 
هزینه هـای تولیـد از طـرف دیگـر، کمتریـن کاری کـه مـی تـوان 
برای بخش معدن انجام داد ایناسـت که فولادی به خواسـته 
چندیـن ماهـه سـنگ آهنی هـا احتـرام بگذارنـد و قیمت هـای 
بـا  اینکـه  نـه  دهنـد.  افزایـش  پارسـال  بـه  نسـبت  را  خریـد 
کوچکترین افزایش قیمت در معاملات سـنگ آهن در بورس 
کالا شـاهد اعتـراض برخـی فعـالان باشـیم. ایـن اعتـراض کامـلا 
غیرمنطقـی اسـت و اگـر بخواهنـد بـه ایـن رویکـرد خـود ادامـه 
دهنـد باعـث خسـارت و رکـود در بخـش معـدن خواهد شـد که 

مهرداد اکبریان رئیس انجمن سنگ آهن گفت: همان 
طـور کـه فولادی هـا اجـازه کشـف عادلانـه قیمت 
محصولاتشـان در بـورس کالا را دارند که روندی 
منطقـی اسـت، سـنگ آهنی هـا نیـز بایـد بتوانند 
محصولشان را در فضای رقابتی بورس بفروشند 
تا توسعه صنعت فولاد شامل کل زنجیره شود؛ از 
ایـن رو اتحاد میـان فعالان صنعت به توسـعه کل 

زنجیره فولاد منجر می شود.

در آینـده دود آن نیـز بـه چشـم صنعـت فولادخواهـد رفـت. در 
تـا مسـئولان  گرفتـه  مجلـس  از  بـا سیاسـت گذاران  جلسـات 
وزارت صمـت بحـث بـر سـر ایـن اسـت کـه سـود زنجیـره در هـر 
شرایطی باید به صورت متوازن در کل زنجیره توزیع شود. این 
در حالی است که سنگ آهنی ها هم از سمت دولت و هم از 
سوی فولادی ها تحت فشار هستند و یک موضوع غلط به آنها 

دیکته می شود.
انجمـن تولیدکننـدگان و صادرکننـدگان سـنگ آهـن  رییـس 
ایـران در پایـان بـا تاکیـد بـر اینکـه در ابتـدا بایـد منـع صادراتـی 
بـرای فعـالان معدنـی رفـع شـود البتـه اولویـت تامیـن نیـاز بازار 
داخـل در نظـر گرفتـه شـود، گفـت: در مرحلـه بعـد، بایـد تولیـد 
مازاد بر مصرف مدیریت شود که این اقدام می تواند با حذف 
عـوارض باشـد کـه در مـورد تامیـن درآمد هـای ارزی و همچنیـن 

حمایت از تولید باشد و همچنین تجارت را بهبود  بخشد.
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سجاد غرقی، نائب رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی 
اتاق ایران به بررسی چالش های حوزه معدن و بورس پرداخت 

و پیشنهاداتی در راستای رفع آن ارائه کرد.
غرقـی پاییـن بـودن قیمـت سـنگ آهن را از مشـکلات اصلـی 
دانست و اظهار داشت: نکاتی باید موردتوجه قرار گیرد، اولین 
نکته این اسـت که به دنبال توسـعه پایدار زنجیره باشـیم اما 
توسـعه پایـدار بـر مبنـای »رقابـت« اسـت. بـا توجـه بـه اینکـه 
معضـل تعـارض منافـع در زنجیـره همیشـه بـوده، راهـکار بـرای 
نظـر  در  نهاده هـا  ارزان  تأمیـن  در  سـعی  مشـکل،  ایـن  رفـع 
گرفته شده بود متأسفانه زمانی که صنعت، توسعه پیدا کرده 
اسـت و ظرفیـت تولیـد فـولاد کشـور جایـگاه خوبـی دارد، ایـن 
امـا همچنـان شـاهد مقاومـت در  بـود  روال جوابگـو نخواهـد 
مقابل رقابتی شدن هستیم و متأسفانه در بورس کالا هم که 
عرصـه ای بـرای رقابـت اسـت ایـن موضـوع قـوت واقعـی خـود را 

ندارد.
وی تشریح کرد: رویکرد عرضه در بورس کالا مناسب است اما 
ایراداتـی بـر آن وارد اسـت، سـه تـن از اعضـای هیئت مدیـره 
بورس کالای ایران فولادی هستند به عبارتی خریدار محصول 
معدن کاران به عنوان داور در آن قرار دارد که درست نیست. 
اگر بناست بورس کالا درست عمل کند باید ساختار بی طرفی 
و  نباشـد  آن  در  دسـتوری  قیمت گـذاری  و  باشـد  داشـته 
عرضه کننـده در بـازار واقعـی ورود کنـد چراکـه یکـی از اهـداف 
اصلـی عرضـه محصـولات در بـورس، کشـف عادلانـه قیمـت و 
دیگـری ایجـاد شـفافیت در معامـلات اسـت و ازایـن رو عرضـه 
مواد اولیه تولید فولاد و البته کل زنجیره تولید در بورس کالا 

مهندس غرقی، نائب رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران مطرح کرد:

به دنبال توسعه پایدار زنجیره باشیم که نیازمند رقابت است

سـاختار بورس کالا، وجود بخشـنامه ها، عوارض 
صادراتـی و مکانیزیم قیمت گذاری منجر می شـود 
بـورس کالا نتواند بـه عرصه قیمت گـذاری تبدیل 
شـود. در بورس هـای کالایی چیـزی به عنوان کف 
قیمـت وجـود ندارد، بـورس کالا باید امـکان ورود 

عرضه کننده و خریداران بیشتر را فراهم کند.
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به شفافیت قیمتی این کالاها کمک می کند.
نائـب رئیـس کمیسـیون معـادن و صنایـع معدنـی اتـاق ایـران 
تأکید کرد: نباید فولاد را جهانی فروخت اما به سنگ آهنی ها 
دلیـل  بـه  سـنگ آهن  معـادن  آورد.  فشـار  ارزان فروشـی  بـرای 
قیمت گـذاری دسـتوری در گذشـته بـا عـدم  منافـع و تعطیلـی 
به شـدت  حـوزه  ایـن  در  سـرمایه گذاری  و  بـود  شـده  مواجـه 
کاهش یافتـه بـود. در شـرایط فعلـی، امتیـاز صـادرات تنهـا برای 
فولاد است و صادرات برای فعالان معدن عملاً ممنوع است و 
درنتیجه تورم سود سنگینی در برخی واحدهای فولادی دیده 

می شود.
به ویـژه  خریـداران  اسـتقبال  عـدم  علـت  کـرد:  عنـوان  غرقـی 
فولادی هـا از عرضـه سـنگ آهن در بـورس کالا، تمایـل بیشـتر 
آن ها به مکانیزم دستوری سابق بر اساس ضریبی از شمش 
فولاد خوزستان است. در شیوه سهمیه بندی، مشخص شده 
اسـت کـه هـر تولیدکننـده سـنگ آهن چه میـزان از محصولات 
خـود را بـه کـدام کارخانـه بـا قیمت گـذاری دسـتوری بـه فـروش 
برساند؛ این امر البته برخلاف قانون بوده اما از سوی وزارتخانه 
ابـلاغ شـده اسـت. تـا زمانـی کـه معامـلات سـنگ آهن خـارج از 
بـورس کالا و به صـورت دسـتوری بـا قیمـت مشـخص کمتـر از 
کـه  نـدارد  دلیلـی  بنابرایـن  شـود،  انجـام  جهانـی  قیمت هـای 
مصرف کننده از این شیوه معامله دست کشیده و به بورس 
کالا بـرای تأمیـن مـواد اولیـه بیایـد. بـا توجـه بـه اینکـه میـزان 
عرضه تولیدکنندگان سنگ آهن نسبت به مصرف بازار تقریباً 
ناچیز اسـت، این موضوع نیز باعث می شـود مشـتریان یعنی 
فولادسـازان بـزرگ از خریـد سـنگ آهن در بـورس کالا اجتنـاب 
کننـد؛ بنابرایـن بـا اینکـه تا حدودی مکانیزم عرضه سـنگ آهن 
در بـورس کالا مثبـت بـوده امـا تاکنـون اثر چندانی بر وضعیت 

بازار نداشته است.
وی بـه عـدم اسـتقبال فولادی هـا از عرضـه در بورس کالا اشـاره 
کرد و گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون چندین عرضه گندله 
و کنسـانتره از سـوی تولیدکننـدگان بـزرگ و کوچـک در بـورس 
دو محصـول  ایـن  بـرای  خریـدار چندانـی  امـا  انجـام شـد  کالا 
سـنگ آهنی وجـود نداشـت. ایـن اتفـاق در حالـی طـی سـه مـاه 
نخست در بورس کالا افتاده که همواره عنوان می شود کسری 
کنسـانتره و گندله در کشـور وجود دارد و فولادسـازان دائماً از 
کمبود مواد اولیه سخن به میان می آورند. با توجه به مسائلی 
کـه در زمینـه عرضـه و تقاضـای سـنگ آهن در بـورس کالا وجود 
دارد، دو اتفاق می افتد؛ نخست آنکه با توجه به میزان بسیار 
کـم عرضـه در مقایسـه بـا میـزان مصـرف، رقابـت بـرای خریـد 
انجام نمی شود و دوم اینکه در صورت وجود تقاضا، معامله با 
همان قیمت عرضه انجام می  شود. این موضوع نشان می شود 
اولیـه واحدهـای فولادسـازی کاذب  مـواد  کـه احتمـالا کسـری 
اسـت و فولادسـازان کشـور ما دچار کمبود مواد اولیه نیسـتند 
و فولادسـازان ایـن موضـوع را مطـرح می کننـد تا کالای موردنیاز 

خود را همچنان از طریق نظام دستوری دریافت کنند. احتمال 
و  غیررقابتـی  اقدامـی  در  فولادسـازان  کـه  اسـت  ایـن  دیگـر 
هماهنـگ، قصـد دارنـد بـا عـدم خریـد از بـورس و عـدم رقابـت 
بـرای آن در بـورس کالا، همچنـان قیمـت سـنگ آهن را ارزان 
نگه دارند. با عدم خرید سنگ آهن از بورس کالا، مصرف کنندگان 
به نوعی دولت را برای برقراری نظام سهمیه بندی و قیمت گذاری 
دستوری تحت فشار قرار می دهند تا همچنان برای تأمین مواد 
اولیه خود به صورت ارزان این نظام را حفظ کنند. ضمن اینکه 
با عدم خرید سـنگ آهن از بورس فولادسـازان این سـیگنال را 
داده انـد کـه خواهـان افزایـش قیمت مواد اولیه خود نیسـتند، 

حتی اگر کسری سنگ آهن داشته باشند.
وی افـزود: سـاختار بـورس کالا، وجـود بخشـنامه ها، عـوارض 
صادراتـی و مکانیزیـم قیمت گـذاری منجـر می شـود بـورس کالا 
بـه عرصـه قیمت گـذاری تبدیـل شـود. در بورس هـای  نتوانـد 
کالایی چیزی به عنوان کف قیمت وجود ندارد، بورس کالا باید 
امکان ورود عرضه کننده و خریداران بیشتر را فراهم کند. باید 
کمک کنیم ساختار صنعت فولاد به سمت رقابتی شدن برود 
کـه  کنیـم  برطـرف  زنجیـره  در  را  تاریخـی  تعـارض  بتوانیـم  و 

متأسفانه دولت توانایی این اجماع سازی را نداشته است.

رویکـرد عرضـه در بورس کالا مناسـب اسـت اما 
ایراداتـی بـر آن وارد اسـت، سـه تـن از اعضـای 
هیئت مدیره بورس کالای ایران فولادی هسـتند به 
عبارتی خریدار محصول معدن کاران به عنوان داور 

در آن قرار دارد که درست نیست.
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مهندس عسکر زاده، دبیر انجمن سنگ آهن ایران به بررسی 
چالش هـای حـوزه معـدن و بـورس پرداخـت و پیشـنهاداتی در 

راستای رفع آن ارائه کرد.
عسکر زاده عنوان کرد: بورس کالا در تمام دنیا فعال است و 
تسـهیل کننده  ابـزار  و  شـده  تعریـف  نیـاز  یـک  براسـاس 
کسب و کار محسوب می شود، اگر ما هم آن را یک ابزار ببینیم 

بخشی از مشکلات حل خواهد شد.
کالا  بـورس  در  قانون هایـی  ایـران  در  متأسـفانه  افـزود:  وی 
تعریف شده که بورس کالا را به ابزار نظارتی تبدیل کرده که 
تبعات خوبی ندارد و به نوعی بورس کالا به ابزاری برای دولت 
تبدیل شده است. بورس های کالایی یکی از بهترین ابزارهایی 
تمـام  و  می کنـد  حـذف  را  قیمت گـذاری دسـتوری  کـه  اسـت 
محصـولات زنجیـره فـولاد در یـک رقابـت سـالم، می تواننـد در 
فـولاد  زنجیـره  بـه  عدالـت  و  تـوازن  و  شـوند  عرضـه  بـورس 

برگردانده شود.
عرضـه  موضـوع  کـرد:  تأکیـد  ایـران  سـنگ آهن  انجمـن  دبیـر 
محصـولات بالادسـت در بـورس کالا و اسـتفاده از ابـزار بـورس 
از  بالادسـت،  معامـلات  سـامانه  در  شـفافیت  ایجـاد  بـرای 
مدت ها مدنظر انجمن بود و آن را پیگیری کرده بودیم. آنچه 
در بورس می تواند عرضه شـود، کالا اسـت که اسـتانداردهای 
موردنیـاز را داشـته باشـند تـا دیگـر نیـازی بـه شـرح محصـول 
نباشـد. همین امر منجر شـد تا سـال گذشـته، در مذاکرات با 
سـازمان بـورس، علـل حسـاب محصولاتـی ماننـد کنسـانتره و 
گندلـه در بـورس کالا به صـورت مسـتمر عرضـه شـوند تـا از 
ظرفیت بورس در کشـف قیمت، شفاف سـازی و یافتن نقطه 
تلاقی عرضه و تقاضا استفاده شود. همچنین در پی مذاکرات 
بـا شـرکت بـورس کالای ایـران در سـال گذشـته، تفاهم نامـه 
خوبـی بـه امضـا رسـید تـا واحدهای تولیدی محصـولات خود را 

در بورس کالا عرضه کنند.

دبیـر انجمـن سـنگ آهن ایران خاطرنشـان کـرد: در حال حاضر 
چالش هـای قیمتـی در حـوزه سـنگ آهن وجـود دارد امـا اگـر 
بتوان با اصلاحات آن، هزینه بیشتری برای فرآوری سنگ آهن 
در نظـر گرفـت، می تـوان برنامـه کاهـش حـد عیـار را اجـرا کـرد. 
درنتیجه ذخایر معادن کشور افزایش یافته بهره گیری معادن 
در جهـت اسـتفاده بهینـه از منابـع طبیعـی کشـور، بـه شـکل 

چشمگیری تغییر می کند.
عسـکر زاده افـزود: بـا افتخـار گفتـه می شـود در سـال گذشـته 
صادرات کنسانتره صفر بوده و البته این موضوع جای افتخار 

ندارد.
وی در ادامه به مداخلات دولت اشاره کرد و گفت: در دولت 
بـرای هـر موضوعـی  و  را پیچیـده می کننـد  به قـدری مسـائل 
بخشنامه های پی در پی می دهند که مسیر را سخت تر کرده و 
 مشکل را حل نمی کند که البته نگاه تخصصی و کارشناسانه 
بـه معـدن ندارنـد. درصورتی کـه دولـت بایـد توجـه خـود را بـه 
مسـائل بـه شـکل کلان داشـته باشـد بـرای نمونـه آنچـه در 
اکتشـاف در بخـش معـدن داریـم بـرای سـال های خیلـی قبـل 
اسـت و در سـال های اخیر دولت نقش اساسـی در این مورد 

نداشته است.
دبیر انجمن سـنگ آهن ایران در بخش دیگری ازصحبت های 
خود اظهار داشـت: پیشـنهاد می شـود بحث سـهمیه بندی در 
عرضه بورس کالا برداشـته شـود، بعلاوه اینکه در تصمیمات 
به جای نگاه عرضه محور، تقاضامحور حاکم گردد؛ بنابراین اگر 
سـهمیه بندی ها برداشته شـده و موضوع تقاضامحوری اعمال 
شود و مازاد از طریق فضای کسب وکار صادر شود، دامپینگ 

به وجود نمی آید.
وی در آخر عنوان کرد: باید در بسـیاری مسـائل به تعریف ها 
برگردیـم و بـا تعییـن هـدف ماهیت حضور آن، تصمیم سـازی 

کنیم.

مهندس عسکر زاده، دبیر انجمن 
سنگ آهن ایران مطرح کرد:

در بسیـاری مسائل 
به تعریـف ها برگردیـم و 

با تعییـن هدف ماهیـت آن 
مسئله تصمیم سـازی کنیـم
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مدیرعامـل فـولاد سـنگان عنـوان کـرد: شـرکت فـولاد سـنگان 
خراسان در سه ماه نخست سال جاری موفق به تولید بیش 
از 1 میلیـون و 110 هـزار تـن گندلـه شـد کـه رشـد 65 درصـدی 
نسـبت بـه مـدت مشـابه سـال قبـل را بـرای تولیـد گندلـه ایـن 
شـرکت محقـق سـاخته اسـت. ایـن در حالـی اسـت کـه تولیـد 
گندلـه فـولاد سـنگان در 3 ماهـه اول سـال 99 بـه میـزان 674 

هزار تن بوده است.
به عنـوان  فـولاد سـنگان  افـزود: شـرکت صنایـع معدنـی  وی 
زیرمجموعـه گـروه فـولاد مبارکـه موفـق شـد بعـد از رکوردهـای 
پی درپـی در سـال گذشـته، امسـال نیـز باوجـود تعطیـلات بـه 
علـت بیمـاری کرونـا و قطعـی بـرق بـه رکـوردی در رشـد تولیـد 
گندلـه دسـت یابـد تـا نشـان دهـد عـزم خـود را بـرای عمـل بـه 

شعار سال جزم نموده است.
رشـد  جـاری  سـال  تولیـد  بـرای  شـرکت  ایـن  افـزود:  امرایـی 
متناسـب تولیـد گندلـه را در برنامـه داشـت کـه بـا توجـه بـه 
قطعی های پی درپی برق که دامن گیر تمام صنایع شده است 
موفق به تحقق برنامه مدنظر شرکت نشد. در همین شرایط 
فـولاد سـنگان رشـد 65 درصـدی تولیـد گندلـه در سـه ماهه 
ابتدایـی سـال 1400 را از آن خـود کـرد. ایـن در حالـی اسـت کـه 
صنایـع  و  معـدن  بـزرگ  شـرکت های  تولیـد  عملکـرد  برآینـد 

معدنی نشان از رشد 11 درصدی در همین مدت زمان مشابه 
اسـت. لازم بـه ذکـر اسـت بـا توجـه بـه قطعـی مکـرر بـرق در 
تیرمـاه، متأسـفانه تولیـد گندلـه و کنسـانتره در ایـن شـرکت 
طبق برنامه پیش نرفته و عملاً تولید در فولاد سنگان متوقف 

گردید.
مدیرعامـل فـولاد سـنگان بـا اشـاره بـه برنامه ریـزی منظـم ایـن 
شرکت در تولید گندله گفت: برنامه ریزی منسجم در شرکت 
فولاد سنگان خراسان باعث شد تا بخشی از گندله موردنیاز 
فولاد مبارکه تأمین گردد و در رسیدن به اهداف تولیدی که 
محور اصلی شـعارهای سـال در سـال های گذشـته اسـت نائل 
شـود. بـا بهینه سـازی خطـوط تولیـد و بومی سـازی قطعـات و 
تجهیزات علاوه بر رشد کمی، کیفیت محصولات تولیدی این 
شرکت متناسب با استانداردهای شرکت فولاد مبارکه است.

بـه گـزارش روابـط عمومـی فـولاد سـنگان: این شـرکت علیرغم 
تمام موانع موجود اعم از کمبود کنسـانتره و محدودیت های 
بـرق در خردادمـاه سـال جـاری بـه تولیـد 296 هـزار و 597 تـن 
گندلـه دسـت یافـت کـه رشـد 35 درصـدی نسـبت بـه سـال 
تـا  اسـت  رقـم زده  را  مشـابه  مدت زمـان  همیـن  در  گذشـته 
اثبات کننده نقش مؤثر فولاد سنگان در رشد تولید گندله در 

کشور باشد.

امرایی، مدیرعامل فولاد سنگان مطرح کرد:

فولاد سنگان رشـد ۶5 درصدی تولیـد گندلـه در سـه مـاه 
ابتدایـی سـال جاری را محقـق ساخـت
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معاون بهره برداری فولاد سنگان عملکرد تولید فولاد سنگان 
در سـال 99 را مطابـق بـا برنامه هـای شـرکت اعـلام کـرد و رفـع 
چالشـهایی همچـون عـدم تامیـن کنسـانتره و قطعی هـای بـی 
برنامه برق و گاز را بازدارنده تحقق پتانسیلهای فعلی شرکت 

برای افزایش تولید ندانست.
شمسی نیا عنوان کرد: شرکت فولاد سنگان شامل دو کارخانه 
کنسـانتره سـازی بـه ظرفیـت مجموعـا 5 میلیـون تـن و یـک 
کارخانـه گندلـه سـازی بـه ظرفیـت 5 میلیـون تـن اسـت. واحـد 
گندله سازی در سال 96 افتتاح شده و این واحد در سال 99 
موفـق بـه ثبـت رکـورد تولیـد به میـزان 3 میلیون و 304 هزار و 
124 تن شد؛ همچنین در سال گذشته به میزان 3 میلیون و 
356 هزار و 997 تن محصول به فولاد مبارکه ارسال داشتیم. 
هر چند تامین کنسـانتره از مشـکلات اصلی صنعت فولاد در 
بـا همـت همـکاران و پشـتیبانی  امـا  حـال حاضـر مـی باشـد، 
مدیریت ارشـد شـرکت موفق به تامین 3 میلیون و 631 هزار 

و 399 تن کنسانتره از مبادی مختلف شدیم.
معـاون بهـره بـرداری فـولاد سـنگان تولیـد تجمیعـی شـرکت تـا 
انتهای سـال 99 را به میزان 9 میلیون و 726 هزار و 553 تن 

اعلام کرد.

شمسی نیا، معاون بهره برداری فولاد سنگان مطرح کرد:

تحقـق برنامه هـای تولیـدی در فـولاد سنـگان

شمسـی نیـا دسـتیابی بـه رکوردهـای روزانـه، ماهانـه و سـالانه 
پـروژه  خارجـی  تجهیـزات  تامیـن  در  تسـریع  سـازی،  گندلـه 
کنسانتره بدون حضور متخصصین خارجی و با توان نیروهای 
متخصـص و جـوان ایـران اسـلامی، تکمیل فعالیت هـا و افتتاح 
پروژه کنسانتره سازی و… را از اقدامات شاخص این شرکت در 

حوزه تولید برشمرد.
وی افـزود: در سـال گذشـته ایـن شـرکت بـه دسـتاوردهای بـی 
سـابقه و مهمـی دسـت یافـت کـه مـی تـوان بـه رکـورد ماهانـه 
تولیـد 412 هـزار تـن گندلـه در اسـفند مـاه اشـاره کـرد بعـلاوه 
اینکه در اواسط اسفند ماه رکورد روزانه تولید گندله به میزان 
16 هزار و 600 تن در این واحد به ثبت رسید. فروردین امسال 
رکورد اسـفندماه سـال 99 شکسـته شـد و 422 هزار تن تولید 
در ایـن مـاه محقـق گردیـد. وی افـزود در سـه ماهـه اول امسـال 
موفـق بـه تحقـق برنامه هـای تولیـدی شـدیم. متاسـفانه تولید 
کنسـانتره شـرکت در سـه ماهـه اول بـا مشـکل تامیـن بـرق 
مواجـه بـود و ناگزیـر بـه تامیـن از مبادی مختلف شـدیم که در 
نتیجـه ایـن امـر، کنسـانتره پاییـن تـر از کیفیـت اسـتاندارد را 
دریافت کردیم. اگر کنسانتره با کیفیت به صورت مستمر در 
اختیـار شـرکت قـرار گیـرد میـزان تولیـد افزایـش قابـل توجهـی 
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خواهد داشت. با همه این شرایط در مباحث کیفی و زیست 
محیطی همیشـه در بازه اسـتاندارد بوده ایم و رعایت مسـائل 
مرتبـط بـا میـزان آلاینده هـا در ایـن واحد همیشـه رعایت شـده 

است.
شمسـی نیـا تصریـح کـرد: ظرفیـت واحـد گندله سـازی فـولاد 
سـنگان 5 میلیـون تـن در سـال اسـت کـه در ایـن راسـتا واحـد 
گندله سازی برای تولید این مقدار گندله آمادگی لازم را دارد؛ 
بنابرایـن بـا توجـه بـه امکانـات و زیرسـاخت های موجـود بـرای 
مابقـی  تامیـن  امـکان  و  شـرکت  ایـن  در  کنسـانتره  تامیـن 
کنسـانتره از سـایر منابـع موجـود، برنامـه و هدف گـذاری تولید 
گندله در سال جاری بیشتر از سال گذشته در نظر گرفته  شده 
که امید است با همت و تلاش روزافزون همکاران و پشتیبانی 

مدیرعامل شرکت شاهد تحقق این مهم باشیم.
وی در ادامـه بـه چالشـهای تولیـد در ایـن شـرکت اشـاره کـرد و 
گفـت: یکـی از چالش هـای اصلـی شـرکت موضـوع تامیـن بـرق 
است، این موضوع واحد کنسانتره سازی شرکت را با مشکلات 
عدیده مواجه کرده اسـت. در فروردین سـال جاری برای تولید 
در ایـن واحـد بـا مشـکلاتی مواجـه بودیـم کـه خوشـبختانه رفـع 
شـد، البتـه عـدم تامیـن پایـدار بـرق سـبب شـده میـزان تولیـد 

طبق برنامه های تعریف شده، پیش نرود.
شمسـی نیا گفت: با توجه به اینکه امسـال با عنوان »تولید، 
پشـتیبانی ها و مانـع زدایی هـا« نـام گرفتـه اسـت امیدواریـم 
موانـع مـا بـه عنـوان یـک تولیدکننـده مـورد توجـه واقـع شـود و 
مسئولین درصدد رفع آن باشند. قطع بی برنامه و مکرر برق 
و گاز، تولیـد واحد هـای صنعتـی منطقـه معدنـی سـنگان را بـه 
چالـش کشـانده اسـت. واحد هـای تولیـدی مـا در نیمه ابتدایی 
سـال با قطع برق و نیمه دوم سـال با قطع گاز مواجه هسـتند 
هرچنـد کـه زمسـتان سـال گذشـته عـلاوه بـر گاز بـه صـورت 
همزمـان قطـع بـرق هـم مزیـد بر علت شـده بـود. امیدواریم با 
رفع موانع در سال جاری مشکل تامین پایدار گاز و برق شرکت 

در تمام سال و در تمام فصول رفع شود.
معـاون بهـره بـرداری فـولاد سـنگان، با بیان اینکـه کارخانه های 
تولیـدی بـه دلیـل قطـع جریـان انـرژی دچـار مشـکلات اساسـی 
می شـوند افـزود: یکـی از معضـلات اساسـی قطـع بـرق و گاز، 
خرابی ماشین آلات و تجهیزات معادن است که در طول زمان 

خسارت هنگفتی را بر شرکت ها تحمیل خواهد کرد.
وی اظهار داشت: تامین آب از دیگر چالش های شرکت است. 
هـر چنـد کـه بـا حمایـت صورت گرفته این مـورد تا حدودی رفع 
شد اما همچنان در این خصوص محدودیتهایی وجود دارد که 

برای افزایش تولید محدودیت ایجاد خواهد کرد.
شمسـی نیـا مجـددا بـا تاکیـد بـر تامیـن کنسـانتره بـه عنـوان 
مهمترین دغدغه شرکت گفت: مشکل تامین کنسانتره یکی 

از چالش های تمام تولیدکـنندگان این حوزه است.
بـا رفـع محدودیت هـای موجـود در  وی اظهـار امیـدواری کـرد، 

تامیـن بـرق و امـکان اسـتفاده از ظرفیـت کارخانـه کنسـانتره 
بتوانیم در تولید مواد اولیه فولاد نقش موثری را ایفا نماییم.

وی بـا اشـاره بـه یکـی دیگـر از چالش هـای پیـش رو کـه افزایش 
تولیـد بـا آن روبـرو اسـت موضـوع محـل و ارسـال محصـول بـه 
بـا  امیدواریـم  گفـت:  اسـت  مبارکـه(  )فـولاد  خریـدار  مقصـد 
افزایش ظرفیت حمل ریلی این مشکل نیز از پیش پای تولید 
برداشـته شـود زیرا به علت پر شـدن پایل محصول مجبور به 
توقـف تولیـد نشـویم. گفتنـی اسـت در خردادمـاه و تـا قبـل از 
توقف تعمیراتی واحد موجودی گندله به مقدار 360 هزار تن 
رسـید کـه معـادل 90 درصـد ظرفیـت کل پایـل ذخیـره گندلـه 

فولاد سنگان می باشد.

شرکت فولاد سنگان شـامل دو کارخانه کنسانتره 
سـازی بـه ظرفیـت مجموعـا ۵ میلیـون تـن و یک 
کارخانه گندله سازی به ظرفیت ۵ میلیون تن است. 
واحد گندله سـازی در سـال ۹۶ افتتاح شـده و این 
واحـد در سـال ۹۹ موفـق به ثبت رکـورد تولید به 

میزان ۳ میلیون و ۳۰۴ هزار و ۱۲۴ تن شد.
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تمامـی  از  اسـتفاده  گذشـته  سـال  در  سـنگان  فـولاد  رویکـرد 
ظرفیت های تولیدی مبتنی بر بومی سازی، ارتقای سیستم های 
نگهـداری و کاهـش توقـف و مدیریـت هزینه هـا باوجود کمبود 
مواد اولیه بوده و نتیجه این اسـت که شـرکت توانسـت فراتر 
از برنامه پیش بینی شده را محقق سازد؛ بعلاوه اینکه در چند 
جـدی  معضـلات  از  یکـی  کنسـانتره  کمبـود  اخیـر  سـال 
تولیدکننـدگان گندلـه بـه شـمار می رود اما با مدیریت درسـت 
منابـع، در فـولاد سـنگان عـلاوه بـر اسـتمرار تولیـد، رکوردهـای 

متعدد در شرکت ثبت شده است.
برنامه های این شرکت در واحد بازرگانی که منجر به این نتایج 
درخشـان شـده اسـت را در مصاحبـه بـا حسـین بهمـن زاده، 

معاونت بازرگانی فولاد سنگان خراسان می خوانید.
بـا اشـاره ای بـه حیطـه وظایـف معاونـت  ابتـدا  بهمـن زاده در 
بازرگانی عنوان کرد: واحدهای بازرگانی خریدوفروش ملزومات 
کل کارخانه را بر عهده دارند و آن چیزی که نیازمندی کارخانه 
باشد شامل مواد اولیه، قطعات یدکی و مواد مصرفی را تأمین 
می کند تا از هرگونه کمبودی که سبب توقف در پروسه تولید 

بهمن زاده، معاونت بازرگانی فولاد سنگان مطرح کرد:

نگاهـی به عملکـرد واحـد بازرگانـی فـولاد سنـگان

شود جلوگیری به عمل آید. ما در بخش معاونت بازرگانی، سه 
هدف را دنبال می کنیم زمان بندی درسـت تحویل با توجه به 
اهمیـت زمـان، کیفیـت کـه منطبـق بـا نیـاز باشـد و هزینـه کـه 

محاسبات درستی در آن لحاظ شده باشد.
وی افزود: محصول نهایی فولاد سنگان گندله است به همین 
خاطـر نیـاز کلیـدی و اسـتراتژیک مـا بـرای سـال گذشـته تأمیـن 
کنسـانتره در راسـتای تولید مسـتمر گندله بود در این مسـیر 
بخشـی از نـگاه مـا بـه راه انـدازی واحـد کنسـانتره بـود و بخشـی 
دیگـر معطـوف بـه تخصیـص سهمیه هاسـت کـه توسـط دولـت 
تأمین می شـود. با توجه به اینکه کلیدی ترین کالای موردنیاز 
مـا کنسـانتره اسـت نیازمنـد برنامه ریـزی مشـخص می باشـد. 
فولاد سنگان در سال 99 سهمیه کمی برای کنسانتره داشت 
این در حالی است که برنامه ما تولید دو میلیون و 750 هزار 
تـن گندلـه بـود و طبـق آن حـدود دو میلیـون و یک صد هزار تن 
کسـری کنســانتره داشـتیم، اما در نهایت کسـری کنسـانتره با 
سیاست گذاری درست در مدیریت کلان شرکت رفع شد و با 
همراهی هیئت مدیره شـرکت توانسـتیم این مهم را پوشـش 
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دهیم و نه تنها عدم راه اندازی خط یا تأخیر و مشکلاتی که در 
راه اندازی کنسانتره داشتیم نتوانست ما را به چالش بکشاند 
بلکه توانسـتیم تأمین را فراتر از نیازی هم که هسـت فراهم 
کنیم و در حدود سه میلیون و پانصد و 17 هزار تن کنسانتره 
تأمیـن کردیـم، از ایـن میـزان بخشـی سـهمیه شـرکت بـود و 
مابقی واحدهای خرد و تأمین کننده های استراتژیکی بودند که 
بـا آن هـا وارد مذاکـره شـدیم و توانسـتیم ایـن عـدد را محقـق 

کنیم.

 رکوردهـای فروش روزانه و ماهانه 
معاونت بازرگانی فولاد سـنگان افزود: این تأمین سـبب شـد 
تولیـد شـرکت در سـطح بـالای سـه و نیـم میلیـون تنـی محقـق 
شـود و به تبـع آن فـروش شـرکت بـالا رفـت به طوری کـه فـروش 
تجمیعی شرکت از ابتدای راه اندازی تا پایان سال 99 به حدود 
10 میلیـون تـن رسـید؛ کـه ایـن بـه معنای تولید در بـالای 70 تا 
75 درصـد ظرفیـت شـرکت اسـت. ضمـن اینکـه مـا رقبایـی در 
همین حوزه داشـته ایم که خودشـان تولید کنسـانتره داشتند 
ولـی بـرای واحـد پنـج میلیـون تنـی گندلـه کارخانـه در حـد مـا 

ظاهرشده اند.
بهمـن زاده در ادامـه بـه میـزان فـروش شـرکت به واسـطه ایـن 
میـزان تولیـد اشـاره کـرد و گفـت: بـه لحاظ سـهممان در بازار در 
سال 99، هفت درصد تولید کل بازار را داشتیم که البته 100 
بـرای فـولاد مبارکـه بـوده اسـت و در مـورد  درصـد تولیدمـان 
فروش شرکت، برای سال اول به میزان دو میلیون و 700 هزار 
تـن برنامه ریزی شـده بـود کـه توانسـتیم سـه میلیـون و 350 
هـزار تـن از تولیـد را بـه مشـتری تحویـل دهیـم بـه عبارتـی 124 
درصد تحقق فروش داشتیم که 58 درصدش به صورت ریلی 
)نزدیک به دو میلیون تن( و 42 درصد هم به صورت جاده ای 
به خریدار ارسال شده است. شرکت فولاد سنگان در چندین 
از رکوردهـای فـروش  کـرد. یکـی  را کسـب  مـاه رکـورد فـروش 
ماهانه در دی ماه سال گذشته به میزان 357 هزار تن محقق 
شـد کـه از ابتـدای راه انـدازی ایـن واحـد، چنیـن رکـوردی بـرای 
فروش ماهانه نداشتیم و همچنین رکورد فروش روزانه در 21 
مهر 99 به میزان 23 هزار تن به صورت ریلی و جاده ای محقق 
شد که در نوع خودش عدد قابل تحسینی برای شرکت بود که 
در این روز توانستیم در بالاترین حد ممکن به صورت هم زمان 
هـم کامیـون و هـم واگـن بارگیری محصول داشـته باشـیم این 
در حالی است که ظرفیت کارخانه برای فروش 17 هزار تن در 
روز برنامه ریزی شـده و این نشـان از آمادگی فروش شـرکت تا 

سقف 23 هزار تن به مشتری را دارد.

وی در خصـوص نسـبت حمـل ریلـی بـه جـاده ای عنـوان کـرد: 
استفاده از ظرفیت ریلی به عهده صاحب کالاست به عبارتی 
شرکت ها هر تعداد واگنی که بفرستند ما به عنوان فروشنده 
بـه  داریـم  را  خریداری شده شـان  محصـول  بارگیـری  آمادگـی 
عبارتی از سمت ما این آمادگی وجود دارد اما مشتری با توجه 
بـه محدودیت هـای ریلـی ایـن امـکان را نداشـته اسـت ایـن در 
حالـی اسـت کـه مـا تـا بیـش از 14 هـزار تن در روز امکان ارسـال 

به صورت ریلی برای تحویل به مشتری داریم.
بهمن زاده با اشاره به تأثیر افزایش قیمت محصول در میزان 
بـرای دو سـال  اگـر در عملکـرد شـرکت  کـرد:  فـروش تشـریح 
متغیرها را ثابت فرض کنیم به طوری که قیمت ها ثابت فرض 
شـود، افزایش کمی تولید در سـال 98 به میزان دو میلیون و 
370 هزار تن بوده و در سال 99 به میزان سه میلیون و 350 
قیمـت  تأثیـر  لحـاظ  بـدون  عبارتـی  بـه  اسـت  بـوده  تـن  هـزار 
محصول در میزان فروش برای دو سال متوالی 98 و 99 شاهد 

رشد کمی 41 درصدی در فروش بوده ایم.

 اقدامات درون سازمانی واحد بازرگانی
از  انبوهـی  گذشـته  سـال  در  مـا  کـرد:  تشـریح  زاده  بهمـن 
قراردادهـای زیرسـاختی را منعقـد کرده ایـم در همیـن مدت که 
74 قرارداد عمده داشتیم که به معنای بیش از یک قرارداد در 
هفتـه اسـت و حجـم زیـاد کاری را می طلبـد کـه بایسـتی محقق 
می شـد در همیـن مدت زمـان نزدیـک بـه 4800 مورد از قطعات 
یدکـی و مصرفـی سـفارش گـذاری شـده و همچنیـن نزدیـک به 
4800 قطعه یدکی به همراه 6 هزار مورد مصرفی در انبار شارژ 
شـده اسـت یعنی آن چیزی که سـفارش گذاری سـال 99 و یا 
وارد  کامـل  به صـورت   99 سـال  در  بـود   98 سـال  باقیمانـده 
مجموعه شد بعلاوه اینکه از درخواست کالایی که از انبارشده 
93 و نیم درصد آن ها را پاسخ گو بودیم. مجموعه این اقدامات 

تأمین پایدار و به موقع را پوشش می دهد.

محصول نهایی فولاد سـنگان گندله است به همین 
خاطـر نیـاز کلیـدی و اسـتراتژیک مـا برای سـال 
گذشـته تأمین کنسانتره در راستای تولید مستمر 
گندلـه بـود در ایـن مسـیر بخشـی از نـگاه مـا به 
راه انـدازی واحـد کنسـانتره بـود و بخشـی دیگر 
معطـوف بـه تخصیص سهمیه هاسـت که توسـط 

دولت تأمین می شود
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بی شـک سرچشـمه و منشـاً حرکت ها و بهبود در هر سـازمانی 
نیروی انسانی پرتوان آن سازمان می باشد، انسان هایی که در 

کالبد سازمان روح می دمند و آن را به حرکت درمی آورند.
محمـدی رفیـع افـزود: بـرای رسـیدن بـه تعالـی نیـروی انسـانی 
ناگزیریم سازمانی سرشار از انرژی، پویا و خلاق ایجاد نمائیم 
تا به شعار فولاد سنگان )تلاش، تولید ایمن، توسعه پایدار( 
جامه عمل بپوشـانیم و اعتقاد داریم توسـعه پایدار به واسـطه 
شایسـتگی،  مهـارت،  صلاحیـت،  کـه  شـود  محقـق  کارکنانـی 

سلامت و بالندگی قابل قبولی را داشته باشد.
معاون توسـعه سـرمایه های انسـانی فولاد سـنگان اعلام نمود 
بـرای رسـیدن بـه ایـن هـدف می بایسـت طـرح و برنامه ریـزی 
بـر اسـاس سیسـتم  مدونـی صـورت پذیـرد کـه خوشـبختانه 
یکپارچه منابع انسانی HRS این مهم در شرکت فولاد سنگان 
تدوین شده است وی از طرفی اعلام نمود: بر پایه این شعار و 
فـولاد سـنگان  انسـانی  منابـع  بـرای   HRS مفاهیـم سیسـتم 
اسـتراتژی منابـع انسـانی را تعریـف نموده ایـم کـه باعـث شـده 
است به صورت هدفمند در این مسیر حرکت کنیم و تاکنون 
نتایـج قابل تقدیـری نیـز کسـب کرده ایـم که البته بـرای نیل به 

محمدی رفیع، معاون توسعه سرمایه های انسانی فولاد سنگان مطرح کرد:

مهم ترین رویکرد تیم مدیریتی فولاد سنگان در قبال تولید و 
توسعه پایدار، رشد و تعالی نیروی انسانی این مجموعه است

این اهداف سیستم و بسترهای لازم را ایجاد می گردد.
 )34000( انسـانی  منابـع  تعالـی  مـدل  اسـتقرار  مثـال  به طـور 
تجربـه ای ارزشـمند در فـولاد سـنگان اسـت کـه بـر ایـن اسـاس 
مـدل تعالـی وضعیـت موجـود مدیریـت منابـع انسـانی را در 
شرکت بررسی و امکان بهبود و توسعه آن را فراهم و فرهنگ 
تعالی و کمال را در سـازمان ایجاد می کند، این مدل به صورت 
تدریجی و مرحله ای طراحی و در تکامل یک تغییر منحصربه فرد 
را در فرهنگ سـازمانی ایجـاد نمـوده تـا زمینـه مناسـب باهـدف 
جـذب، حفـظ و توسـعه منابـع انسـانی فراهـم شـود. ایـن مـدل 
انسـانی  منابـع  مدیریـت  مرجـع  اسـتانداردهای  از  برگرفتـه 
همچون مدل سرمایه گذاری انسانی IIP، مدل بلوغ قابلیت های 
انسـانی )PCMM( و ایـزو 10018 بـوده و از اعتبـار علمـی بالایـی 

برخوردار می باشد.
وی افـزود: تدویـن پروفایـل شایسـتگی بـر اسـاس پسـت های 
فعلی سازمان، تعیین مدل شایستگی و تدوین دستورالعمل 
آن )ایـن موضـوع نشـان می دهـد ارتقـاء افـراد )آزمـون ارتقـای 
شغلی( و مسیر پیشرفت آن ها برای این شرکت مهم است(، 
در  کـه  اسـت  مـواردی  از   … و  عملکـرد  ارزیابـی  مـدل  تدویـن 
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و  تعریـف  شایسته سـالاری  محوریـت  بـا  شـرکت  سیسـتم 
پیاده سـازی شـده اسـت و در ادامه فرآیندهای آن رصد و مورد 
قـرار گرفـت کـه خروجـی آن اجـرای طـرح طبقه بنـدی  ارزیابـی 

مشاغل بوده است.
وی گفت: در بحث رفاهی کارکنان »تعاونی مسکن« ایجادشده 
اسـت کـه در دو پـارت اجرایـی خواهـد شـد و در مرحلـه اول 
کارکنان شرکت و در مرحله دوم پیمانکاران را پوشش می دهد 
تا منابع انسانی شرکت دغدغه مسکن را از اولویت های خود 

خارج نمایند.
وی به خدمات دیگر فولاد سـنگان برای نیروی انسـانی اشـاره 
کرد و گفت: در حال حاضر به دنبال ایجاد شرکتی هستیم که 
پرسنل شرکت سهامداران آن را تشکیل دهند و به سبب این 

اقدام خیال آن ها برای برنامه ریزی آینده را آسوده کنیم.
اظهـار  سـنگان  فـولاد  انسـانی  سـرمایه های  توسـعه  معـاون 
داشـت: بحث سـلامت کارکنان هم موردتوجه معاونت منابع 
از دغدغه هـای مدیریـت شـرکت  بـوده اسـت و هـم  انسـانی 
می باشـد بـر ایـن اسـاس برنامـه جامـع ورزشـی بـرای کارکنـان و 
خانواده ایشان در نظر گرفته ایم که در این راستا با مجموعه ای 
در حال مذاکره هستیم تا ورزش به شکل حرفه ای و به عنوان 

یک اصل در زندگی فردی پرسنل گنجانده شود.
محمدی  رفیع خاطرنشان کرد: مرکز توسعه و ارتقاء سلامت را 
برای افزایش سلامت پرسنل و خانواده محترم آن ها تأسیس 
کردیم تا این مرکز با خدمات روانشناسی، ژنتیکی و تخصصی 
با همکاری دانشگاه تهران در جهت خدمت رسانی به کارکنان 
فـولاد سـنگان پایه گـذاری شـده و بـا توجـه بـه اینکـه در ایـن 
منطقه مراجعه به پزشـک متخصص برای پرسـنل یک دغدغه 

بود درصدد رفع آن برآمدیم.
وی همچنیـن در بحـث سـلامت کارکنـان بـه اقدامـی بدیـع در 

فـولاد سـنگان اشـاره کـرد و گفـت: بـه زودی در فـولاد سـنگان 
»پایـش آنلایـن سـلامت« را اسـتقرار می دهیـم کـه بـر پایه یـک 
برنامه جامع، سـلامت کلیه پرسـنل و خانواده آن ها به صورت 
افزایـش  بـه  توجـه  بـا  و  می گیـرد  قـرار  پایـش  مـورد  مسـتمر 
بیماری هـای خامـوش در کشـور، مدیرعامـل محتـرم شـرکت بـر 
پایه ریـزی ایـن سیسـتم و سـرعت دهـی در اجـرای آن تأکیـد 

فراوان دارد.
وی بـا نـگاه تأکیـدی بـر امنیـت شـغلی کارکنـان شـرکت افـزود: 
یکی از مصادیق امنیت شغلی؛ حقوق و دستمزد است که در 
ایـن موضـوع هـم می تـوان بـه ترمیـم حقوق و طـرح طبقه بندی 
داخلـی کـه در شـرکت اجرایـی گردیـد و همچنیـن افزایشـات 

موردی و تسهیلاتی که به پرسنل اعطا می گردد اشاره کرد.
محمدی رفیع اظهار داشت: با یک شرکت معتبر توریستی در 
برنامـه نظام منـد و جامـع،  یـک  بـا  تـا  حـال مذاکـره هسـتیم 
اوقـات فراغتـی بـرای کارکنـان و خانواده هایشـان فراهم کنیم. 
به صـورت کلـی طراحـی و تدویـن طـرح جامـع خدمـات مختـص 
کارکنان و خانواده ایشـان در بخش های گردشـگری، مسـکن، 
ورزش، درمـان و تسـهیلات قرض الحسـنه، تورهـای مسـافرتی 
افـراد  بـه  خدمـت  ارائـه  بـرای  شـرکت  موردتوجـه  مـوارد  و… 

مجموعه است.
معـاون توسـعه سـرمایه های انسـانی فـولاد سـنگان خدمـات 
رفاهـی و سـلامتی بـه کارکنـان را اقدامـی منسـجم خوانـد و 
گفت: نگاه ما این است که خدمات به پرسنل باید نظام مند 
باشـد و بـه شـکل جزیـره ای عمـل نکنیـم. بـرای نیـل بـه ایـن 
هـدف بـا یـک شـرکت اسـتارتاپی وارد مذاکـره شـدیم تـا تمـام 
خدماتـی کـه امـکان ارائـه بـه فـرد دارد به صـورت یـک سـوپر 
اپلیکیشن فراهم آوریم تا ارائه »خدمات بر خط« برای آن ها 

به صورت مستمر و همه جانبه رصد و انجام شود.

برای رسیدن به تعالی نیروی انسانی ناگزیریم 
سازمانی سرشار از انرژی، پویا و خلاق ایجاد 
نمائیم تا به شـعار فولاد سنگان )تلاش، تولید 
ایمن، توسـعه پایـدار( جامه عمل بپوشـانیم و 
اعتقاد داریم توسعه پایدار به واسطه کارکنانی 
محقق شـود که صلاحیت، مهارت، شایسـتگی، 

سلامت و بالندگی قابل قبولی را داشته باشد
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شـیخ زاده، مدیرعامـل شـرکت فکـور صنعـت تهـران بـه بررسـی 
چالش هـای سـنگ آهن و فـولاد در تـالار بـورس کالا پرداخـت و 

پیشنهاداتی در راستای رفع آن ارائه کرد.
مدیرعامـل شـرکت فکـور صنعـت تهـران اظهار داشـت: با توجه 
بـه اینکـه بخـش خصوصـی در بیـان مطالـب محدودیت هـای 
کمتری دارند مسـتقیماً و صراحتاً سـراغ چالش های این حوزه 
مـی روم، معـادن بـه لحـاظ سـایز )بـزرگ، متوسـط و کوچـک( و 
متریـال )هماتیـت و مگنتیـت( و کیفیـت )کـم عیـار و پرعیـار( 
غیـر  مسـئولین  برخـی  متأسـفانه  امـا  شـوند  مـی  بررسـی 
کارشناسانه در این خصوص صحبت می کنند و هر موضوعی 

را به تمام این زیرشاخه ها تعمیم می دهند.
اختیـار  در  مـوارد  بیشـتر  در  بـزرگ  معـادن  کـرد:  عنـوان  وی 
شرکت های دولتی است و معادن کوچک در اختیار خصوصی ها 
قرارگرفتـه می شـود و از سـه میلیـارد تـن ذخایـر، تنها 20 درصد 
در اختیـار بخـش خصوصـی اسـت و 80 درصـد را دولتی هـا در 

تصرف کرده اند.

شـیخ زاده تأکیـد کـرد: حـدود 45 میلیـون تن تولید کنسـانتره 
توسط بخش دولتی و نیمه دولتی است و تنها 10 میلیون تن 
در اختیار بخش خصوصی اسـت. برایند اینها نشـان می دهد 
که عمده در زنجیره در اختیار شرکت های دولتی و نیمه دولتی 

است و بخش کمی را به بخش خصوصی محول کرده اند.
وی دلیـل عـدم اقتصـادی بـودن فعالیـت در بخـش معـدن را 
بدین شـکل عنوان کرد: بسـیاری از معادن ما به سـمت عمق 
رفته اند و  نسـبت باطله برداری آن ها به سـنگ افزایش یافته 
و همچنیـن عیارهـا کاهـش داشـته کـه نتیجـه ایـن سـه مـورد، 

اقتصادی شدن فعالیت را کاهش داده است.
وی به چالش های زنجیره پرداخت و گفت: تاکنون در زنجیره 
توزیـع سـود دسـتوری داشـته ایم کـه ایـن موضـوع ایـراد دارد. 
فاجعه اصلی اینجاست که هرکدام از شرکت ها به شکل یک 
صنعت شده اند، فولادی ها در معدن و معدن کاران در فولاد 
فـولاد،  و  ورود کرده انـد. شـرکت های فعـال در حـوزه معـدن 
به جای سرمایه گذاری در حوزه های مرتبط مثل حمل ونقل و … 

وحید شیخ زاده، مدیرعامل شرکت فکور صنعت تهران مطرح کرد:

سهـم بخـش خصوصـی از معـدن کـم اسـت
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کـه مزایایـی هـم بـرای خودشـان دارد، در کار بخش هـای دیگـر 
زنجیـره ورود کرده انـد. در اقدامـات این چنینـی ضـرر و زیـان 
زیـادی بـه فعـالان حـوزه وارد شـده اسـت کـه متأسـفانه دولـت 
تصمیم درستی برای آن نگرفته است. وزارت صمت، ایمیدرو 
و دولـت بایـد پاسـخگوی منافـع کشـور باشـند کـه چـرا تصمیـم 
تنهـا سیاسـت های مقطعـی و منفعـل  به موقـع نگرفته انـد و 
داشته اند بعلاوه اینکه مسئولین نگاه جامع نداشته اند و به 

انجمن ها و تشکل ها توجه نکرده اند.
شیخ زاده به عنوان پیشنهاد برای رفع این چالش ها مطرح کرد: 
پیشـنهاد ایـن اسـت کـه معـادن کوچـک و متوسـط بـه بخـش 
خصوصـی ارائـه شـود و آن هـم از طریـق مزایـده درسـت باشـد. 
پیشـنهاد دیگـر ایـن اسـت کـه عرضه کل زنجیـره در بورس کالا 
باشـد.  محدودیـت  بـدون  و  دسـتوری  قیمت گـذاری  بـدون 
متأسفانه برای شرکت ها فرصت طلایی صادرات در یک مقطع 
ایجاد می شود که الان برای ما یک فرصت این چنینی است اما 
محدودیـت صادراتـی مسـیر را بـر مـا بسـته اسـت. مـا به مـرور 
کمبـود سـنگ آهن خواهیـم داشـت و ایـن امـر دور نیسـت، راه 
و  جدیـد  تکنولـوژی  دنبـال  بـه  فولادسـازان  کـه  اسـت  ایـن 
بهینه سازی تولید بروند نه آنکه راه را برای معدن کاران سخت 

نمایند.

شـیخ زاده تأکید کـرد: حدود ۴۵ میلیـون تن تولید 
کنسـانتره توسط بخش دولتی و نیمه دولتی است 
و تنهـا ۱۰ میلیـون تن در اختیـار بخش خصوصی 
است. برایند اینها نشان می دهد که عمده در زنجیره 
در اختیار شـرکت های دولتی و نیمه دولتی است و 

بخش کمی را به بخش خصوصی محول کرده اند.
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ایمـان عتیقـی، مدیرعامـل شـرکت معدنـی و صنعتـی گل گهـر 
مطـرح کـرد: شـرکت معدنـی و صنعتـی گل گهـر در سـال 99 
بیشـترین تولیـد گندلـه و کنسـانتره را بـه خـود اختصاص داد. 
شـرکت تولید 15.3 میلیون تن کنسـانتره و 12.2 میلیون تن 
گندلـه و 4 میلیـون تـن آهـن اسـفنجی را در سـال 99 محقـق 
ساخته و همچنین در 3 ماهه ابتدایی 1400 نیز 14 درصد رشد 

نسبت به سال گذشته را به ثبت رسانده است.
مدیرعامل شـرکت معدنی و صنعتی گل گهر خاطرنشـان کرد: 
درآمد شرکت در سال 99 بیش از 29 هزار میلیارد تومان بوده 
اسـت و سـود خالص شـرکت با رشـد 117 درصدی در سـال 99 
بـه 141 هـزار میلیـارد ریـال رسـیده بعـلاوه اینکـه سـود خالـص 
تلفیقی هم با رشد 192 درصدی به عددی نزدیک به 198 هزار 

میلیارد ریال رسیده است.
عتیقی در ادامه به شرکت های زیرمجموعه گل گهر اشاره کرد 
و گفـت: شـرکت های زیرمجموعـه شـرکت معدنـی و صنعتـی 
گل گهـر درزمینـهٔ زنجیـره تولید، زیرسـاخت و پشـتیبانی تولید 
فعالیـت دارنـد کـه در خصـوص زیرسـاخت ها دو نیـروگاه در 
دستور کار گل گهر قرار دارد بعلاوه اینکه تأمین آب خلیج فارس 

نیز ازجمله پروژه های گل گهر در همین زمینه است.
وی افـزود: شـرکت های »گهـر زمیـن« و »توسـعه آهـن و فولاد« 
در سـال گذشـته بسـیار خوش درخشـیدند. شـرکت گل گهر با 
نمـاد کگل، بـا کسـب جایـگاه چهارمیـن شـرکت بـزرگ فعـال در 
بـازار سـرمایه کشـور از ابتـدای سـال جـاری تاکنـون، موفـق بـه 
کسـب بازدهی 53 درصدی از طریق رشـد ارزش بازاری سـهام 
زمانـی  بـازه  در  کگل  نمـاد  بـازار  ارزش  اسـت.  شـده  خـود 
موردبررسـی، از 1493000 میلیـارد ریـال بـه 2289000 میلیـارد 
ریال افزایش یافته اسـت که این رشـد در مقایسـه با بسـیاری 
نمادهـای معدنـی و همچنیـن میـزان رشـد شـاخص کل بـورس 

اوراق بهادار بالاتر بوده است.
وی ادامـه داد: عمـده دلایـل کسـب بازدهـی مورد اشـاره فروش 
مناسب شرکت در 4 ماهه نخست سال جاری، )که نسبت به 
دوره مشابه سال قبل 210 درصد رشد کرده است(؛ سودآوری 
مناسـب شـرکت در سـه ماهه نخسـت سـال جاری )که نسـبت 
بـه دوره مشـابه سـال قبـل 397 درصـد رشـد کـرده اسـت(؛ 
طرح های توسـعه و چشـم انداز سـودآوری بسـیار مناسـب این 

شرکت در سال 1400، بوده است.

ایمان عتیقی، مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر مطرح کرد:

بـرای بازدهـی بیشتـر "کگل" برنامه هـای خوبـی داریـم
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مهنـدس عتیقـی تأکیـد کـرد: بـا توجـه بـه طرح هـای توسـعه و 
سودآور مصوب ده سال آینده گل گهر در کنار عوامل یادشده 
نمـاد »کگل« در بـازار سـرمایه موردتوجـه فعـالان بـازار سـرمایه 
قرار گرفت و سرمایه گذاران به منظور کسب حداکثر بازدهی و 
تحمـل ریسـک انـدک، سـهام شـرکت گل گهـر را به عنـوان یـک 
نمـاد بنیـادی قـوی بـا رشـد پایـدار سـودآوری در سـنوات آتـی بـا 
بهره بـرداری از طرح هـای توسـعه بـرای سـرمایه گذاری انتخـاب 

نمایند.
عتیقـی در خصـوص دو شـرکت زیرمجموعه هـای گل گهـر در 
بورس گفت: شرکت »جهان فولاد« و »گهرترابر« از شرکت های 
زیرمجموعه گل گهر اسـت که در برنامه ورود به بورس بودند. 
برای حفظ ارزش سهم تعیین نرخ فروش، واردکردن شرکت ها 
در بورس، بازار گردانی و… ازجمله اقدامات این شـرکت اسـت 
و با توجه به چشم اندازی که دیده شده است این شرکت جز 

شرکت های خوب در بورس خواهد بود.
وی در ادامـه بـه اقدامـات و برنامه هـای شـرکت اشـاره کـرد و 
گفـت: تکمیـل زنجیـره فـولاد، تأمیـن سـنگ، تنـوع محصـولات 
فـولادی و توجـه بـه تکنولوژی ازجمله برنامه های گل گهر اسـت 
مقولـه  از  بورسـی  شـرکت  پنجمیـن  به عنـوان  گل گهـر  چراکـه 

فناوری نباید غافل باشد.
وی در ادامـه بـه بحـث اکتشـاف اشـاره کـرد و گفـت: بیشـترین 
واگـذاری در بیـن معـادن از نظـر متـراژ در حـوزه اکتشـاف بـه 
شـرکت معدنـی و صنعتـی گل گهـر بـوده اسـت بعـلاوه اینکـه 
مجـوز معـدن 3 جنوبـی بـا ذخیـره بسـیار خوبـی کـه دارد بـرای 

شرکت از ایمیدرو اخذ شده است.

مدیرعامل شـرکت معدنـی و صنعتی گل گهر 
خاطرنشـان کرد: درآمد شـرکت در سـال ۹۹ 
بیش از ۲۹ هزار میلیارد تومان بوده اسـت و 
سود خالص شـرکت با رشد ۱۱۷ درصدی در 
سـال ۹۹ به ۱۴۱ هـزار میلیارد ریال رسـیده 
بعلاوه اینکه سـود خالص تلفیقی هم با رشد 
۱۹۲ درصـدی به عددی نزدیک بـه ۱۹۸ هزار 

میلیارد ریال رسیده است.
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کرباسـیان، رئیـس اسـبق هیئـت عامـل ایمیدرو معتقد اسـت 
بودجه اکتشاف برای سازمان زمین شناسی در طی این سال ها 

کارساز نبوده است.
کرباسـیان عنـوان کـرد: حـوزه معـدن در ایـران از عنایت هـای 
خداونـدی اسـت و بـا اکتشـاف درسـت جـزو 8 کشـور برتـر دنیا 
خواهیـم بـود. مـا در حـوزه گاز در دنیـا نخسـت و در حـوزه نفت 
ذخایـر بسـیار خوبـی داریـم و بیـش از 3 میلیـون تـن ذخایـر 

زغال سنگ پیش بینی شده داریم.
رئیس اسـبق هیئت عامل ایمیدرو افزود: متأسـفانه در حوزه 
اکتشافات معدنی با عقب ماندگی هایی مواجه هستیم. بهتر 
اسـت ایمیـدرو و سـازمان زمین شناسـی در حـوزه اکتشـاف بـه 
هم نزدیک شوند و برای نتیجه بهتر همکاری مشترک داشته 
باشند، بودجه اکتشاف برای سازمان زمین شناسی در طی این 

سال ها کارساز نبوده است.
وی اظهـار داشـت: در سـال 93 در ایمیـدرو بسـیاری از مدیـران 
جـز مخالفیـن ورود ایمیـدرو بـه اکتشـافات بودنـد کـه ایـن یـک 
اشـتباه تاریخـی بـود چراکـه در 100 سـال اخیـر بخـش خصوصی 

بخـش  در  آنچـه  اسـت.  نداشـته  مؤثـری  نقـش  اکتشـاف  در 
اکتشـاف بایـد در دسـتور کار قـرار گیـرد، ایـن اسـت کـه بخـش 
غیردولتـی و خصوصـی ترغیـب شـوند تـا بـرای بخـش اکتشـاف 
بودجـه اختصـاص دهنـد. حضـور بخش خصوصی در این حوزه 
باید پررنگ تر شود با توجه به اینکه سرمایه گذاری در اکتشاف 
بالاسـت بایـد ایمیـدرو در مراحـل اولیـه که هزینـه بالاتری دارد 
ورود کند و سـپس به بخش خصوصی برای ادامه کار سـپرده 

شود.
کرباسـیان تأکیـد کـرد: بخـش اکتشـافات مبنـا و پایـه توسـعه 
معدن و صنایع معدنی در کشـور اسـت و بدون ورود دقیق و 
عملیاتی به این بخش، عملکرد سایر حوزه های معدنی کشور 
در حد شعار باقی می ماند و رشد و توسعه ای نخواهند داشت.
وی افـزود: بایـد پذیرفـت عقب ماندگـی تکنولـوژى در بیشـتر 
حوزه هـای اقتصـادى دیـده می شـود مـا در حـوزه اکتشـاف هـم 
عقب ماندگـی تاریخـی داریـم چراکـه از تکنولـوژی روز اسـتفاده 
نشده است. ما در ژئوفیزیک هوایی جای کار زیادی داریم که 
بایـد بـه آن توجـه شـود تـا در دسـتور کار فعالیـت بیشـتر قـرار 

کرباسیان، رئیس اسبق هیئت عامل ایمیدرو مطرح کرد:

بایـد حضـور بخـش خصوصـی در حـوزه اکتشـاف پررنگ تر شـود
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بگیـرد. تأمیـن نقدینگـی مشـکل اساسـی طرح هـای نیمه تمـام 
اسـت و بـا صبـر و مدیریـت بایـد برنامه هـا را اجـرا کرد و نظارت 

بیشتر بر بخش معدن هم خواستار شد.
نواحـی  در  اکتشـافات خوبـی  اخیـراً  کـرد:  یـادآوری  کرباسـیان 
کردستان، سیستان و بلوچستان و شرق اصفهان انجام شده 

و 600 تا 700 ناحیه امیدبخش معدنی کشف شده است. 
سال های 94 تا 96 با قوت گرفتن برجام موفق شدیم کارشناسان 
و دانشمندان کانادایی، استرالیایی و حتی آمریکایی را دعوت 
به کار کنیم که دستاوردها و تحقیقات آن ها در حوزه اکتشاف 

بسیار ارزشمند بود.
وی افـزود: اگـر بتوانیـم سـایه سیاسـت را از اقتصـاد برداریـم 
کشور می تواند به رشد خوبی در حوزه اقتصاد دست یابد و در 
حـال حاضـر رقـم رشـد اقتصـادی کشـور در شـان مردم و کشـور 
نیست. بخش عناصر نادر خاکی دارای اهمیت بسیار است و 
بخـش  ایـن  در  بایـد  و  مانـده  در کشـور مغفـول  بخـش  ایـن 
سـرمایه گذاری صـورت گیـرد کـه مرکـز تحقیقـات فـرآوری مـواد 

معدنی در این زمینه فعالیت دارد.

متأسـفانه در حـوزه اکتشـافات 
معدنی بـا عقـب مانـدگی هــایی 
اسـت  بهتــر  هسـتیم.  مواجـه 
ایمیدرو و سازمان زمین شناسی 
در حوزه اکتشـاف به هم نزدیک 
شونــد و بــرای نتیجـه بهتـر 
همکـاری مشترک داشتـه باشند.
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هرچند در سال های گذشته همواره حمایت ها و همراهی های مدیران ارشد 
کشور، وزارت صمت، نمایندگان مجلس و سایر دلسوزان نظام در پیشبرد 
اهـداف سـند توسـعه صنعـت فـولاد کشـور نقـش بسـزایی داشـته اسـت و 
انقـلاب، گام هـای  سـعی گردیـده اسـت در راسـتای منویـات رهبـر حکیـم 
اساسی در توسعه صنعت و معدن کشور برداشته شود. اینک در راستای 
نام گذاری سـال 1400 توسـط رهبری به عنوان »سـال تولید، پشـتیبانی ها و 
و  تولیـد  راه  سـر  بـر  موجـود  موانـع  مهم تریـن  می تـوان  زدایی هـا«  مانـع 
حمایت های لازم را در این سال بررسی و با راهکارهای کارشناسی شده در 

جهت رفع آن برآمد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس قیمت گذاری منطقی فروش کنسانتره و 
گندلـه در زنجیـره فـولاد را لازمـه ایـن حـوزه دانسـت و گفـت: قیمت گـذاری 
محصـولات زنجیـره فـولاد از سـنگ آهن تـا شـمش و نـورد منطقـی و متـوازن 
باشـد و همچنیـن در قیمت گـذاری قراردادهـای مزایـده معـادن در اختیـار 
ایمیدرو که محاسبه حق السهم آن بر اساس فرمولی با پارامترهای نرخ ارز 
آزاد و قیمت جهانی سنگ است بازبینی شود، کنسانتره تولیدی این سنگ 
را بایستی با قیمت دستوری پایین تر از قیمت تمام شده به فروش رساند.

توانگر در خصوص تأمین سـنگ آهن و موانع پیش رو آن خاطرنشـان کرد: 
کمبـود سـنگ آهن یکـی از چالش هـای آینـده صنعـت فـولاد کشـور اسـت که 
بـرای رفـع ایـن چالـش بایـد از صـدور مجـوزات نامتـوازن تأسـیس کارخانه در 
زنجیره ارزش فولاد )صدور مجوزهای بیش از ظرفیت منابع کشور در آینده 
منجر به بهره وری پایین و تولید با کمتر از ظرفیت کارخانه ها خواهد شـد( 

توانگر، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد:

مهم تـرین موانـع و پشتیبانی هـای ارزنـده از تولیـد 
در صنعـت سنـگ آهـن و فـولاد در سـال ۱۴۰۰
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جلوگیـری شـود و معـادن متروکـه در کشـور بـا عزمـی جهـادی 
فعال سـازی مجدد شـود بعلاوه اینکه مجوز ورود ماشـین آلات 
معدنـی و حفـاری بـه کشـور صـادر شـود. در حـال حاضر ضریب 
آمـاده بـکاری ماشـین آلات معدنـی در معـادن ایـران کمتـر از 50 

درصد است.
وی افـزود: معـادن واگذارشـده ای کـه علیرغـم واگـذاری هنـوز 

فعال نشده اند باید تعیین تکلیف شوند.
نماینـده مـردم شـریف تهـران تأکیـد کـرد: افزایـش چشـم گیر 
حقـوق دولتـی نزدیـک بـه 3000 درصـدی هزینـه زیـادی را بـه 
ایـن  توسـعه  جلـو  و  می کنـد  تحمیـل  معدنـی  شـرکت های 
شـرکت ها را می گیـرد. بـه دلیـل فرسوده شـدن و قدیمی شـدن 
تجهیزات معدنکاری سرمایه گذاری در حوزه تأمین ماشین آلات 
و بروز رسـانی و هوشـمند سـازی معادن از اهداف مهم اسـت 
کـه بـار هزینـه ای زیـادی بـرای شـرکت های معدنـی دارد که اخذ 
مبالـغ بـالای حقـوق دولتـی و حـق انتفـاع تأثیـر مسـتقیمی در 

کاهش این بهینه سازی خواهد داشت.
وی اشـاره کـرد: تأمیـن ارز موردنیـاز جهـت حمایـت از تولیـد و 
اجـرای پروژه هـای توسـعه ای و زیرسـاخت ها اقدامـی اسـت کـه 
کمک چشمگیری به این حوزه خواهد کرد. به منظور تأمین ارز 
موردنیاز جهت تولید و توسعه مشکلات متعددی وجود دارد، 
برای رفع این موانع پیشنهاد می شود مجوز صادرات بخشی از 
محصـولات بـه شـرکت های معدنـی و فـولادی جهـت تأمیـن ارز 
موردنیاز و امکان تهاتر آن با تجهیزات و ماشین آلات صنعتی 
بـه داخـل کشـور بـا توجـه بـه قوانیـن منع صادرات کنسـانتره و 
گندلـه بـه خـارج از کشـور و واردات تجهیـزات و ماشـین آلات 
صنعتـی کـه تـوان تولیـد داخـل آن ها با حجـم تقاضا و نیاز بازار 
و  قوانیـن  مکـرر  تغییـرات  از  شـود.  صـادر  نـدارد،  هم خوانـی 
مقـررات دولتـی و اخـذ تعرفه هـای مختلـف صادراتـی در حـوزه 
فـولاد جلوگیـری گـردد بـه انضمـام اینکـه از عـوارض صادراتـی و 
اخـذ  در  تسـریع  و  مربوطـه  گمرکـی  تشـریفات  و  بروکراسـی 
مجوزات صادراتی جلوگیری شود و تشریفات واردات ماشین آلات 

و تجهیزات صنعتی تسهیل شود که می تواند از دیگر اقدامات 
راهبـردی ارزنـده در راسـتایی تکمیـل حمایت هـای همه جانبـه 
باشد و توأمان از ساخت داخل تجهیزات و بومی سازی حمایت 

ویژه شود.
ثبـت  و  گمرکـی  موانـع  مجلـس  اقتصـادی  کمیسـیون  عضـو 
سفارش ها را چالش مهم دیگر در این حوزه دانست و در این 
خصوص به عنوان راهکار عنوان کرد: تسهیل فرآیند انتقال ارز 
به تأمین کنندگان و رفع تعهدات ارزی، تسهیل و کاهش زمان 
ثبت سـفارش تجهیزات خارجی دارای مشـابه داخلی، تسـهیل 
فرآینـد تمدیـد ثبـت سـفارش های منقضـی شـده و بروکراسـی 
از  سـفارش ها  ثبـت  رویـه  در  تغییـر  صمـت،  وزارت  طولانـی 
اسـتانی بـه متمرکـز در تهـران و ترخیـص تجهیـزات پـروژه در 
مبادی مختلف گمرکی کشور کمک ویژه ای به پیشرفت در این 

حوزه خواهد کرد.
وی بهبود و توسعه زیرساخت حمل ونقل دریایی و ریلی را یک 
نیـاز بـرای حـوزه معـدن و صنایع معدنی دانسـت و گفت: برای 
پیشـنهاد  حـوزه حمل ونقـل  در  تولیـد  پشـتیبانی  موانـع  رفـع 
می گـردد زیرسـاخت های لازم در بنـادر کشـور به منظـور واردات 
سـنگ آهن موردنیـاز در صـورت کمبـود سـنگ آهن داخلـی بـه 
دلیـل ضعـف در اکتشـافات و احتمـال ایجـاد کمبـود در آینـده و 
نیـاز تأمیـن آن از طریـق صـادرات ایجاد گردد و نوسـازی ناوگان 
ریلـی به منظـور جلوگیـری از هـدر رفـت محصـولات بـه دلیـل 

فرسودگی ناوگان ریلی فعلی در دستور کار باشد.
وی در آخـر بـه زیرسـاخت های تأمیـن انـرژی موردنیـاز تولیـد و 
پروژه هـای صنعتـی و زیربنایـی توسـعه ای اشـاره کـرد و توضیح 
رفـع موانـع  انـرژی و آب صنایـع جهـت  تأمیـن  داد: در حـوزه 
ایجـاد  و  دیمانـد  کاهـش  از  جلوگیـری  می گـردد  پیشـنهاد 
محدودیت در پیک بار تابستان، تأمین گاز موردنیاز نیروگاه ها. 
کمـک بـه تأمیـن مالـی طرح هـای انتقـال آب از خلیج فـارس و 
دریای عمان از طریق صندوق توسعه ملی نیز می تواند راهکار 

مناسبی باشد.
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سـعدمحمدی، مدیرعامـل شـرکت ملـی مـس ایـران بـه بررسـی 
وضعیـت مـس جهـان پرداخـت و عنـوان کـرد: شـاهد افزایـش 
تولید کاتد کشورهای دنیا بخصوص چین و شیلی و ژاپن با 57 
درصـد از کل تولیـد مـس دنیـا و آسـیا هسـتیم. در سـال 2020 
چیـن 9.5 میلیـون تـن، شـیلی 2.3 میلیـون تـن و ژاپـن 1.5 
میلیون تن کاتد مس تولید کردند. پیش بینی می شـود سـهم 
چین در سـال های آتی افزایش و سـهم شـیلی کاهش یابد. در 
همیـن حـال چیـن 12 میلیـون تـن مصـرف می کنـد و بنابرایـن 
بـا مصـرف 1.5  آلمـان  آمریـکا و  بزرگ تریـن واردکننـده اسـت. 
میلیون تن و 900 هزار تن در رتبه های بعدی مصرف قرار دارند.

وی افزود: سالانه در حدود 640 هزار تن به مصارف مس دنیا 
افـزوده می شـود کـه در حـدود 2.7 درصـد اسـت. تـا سـال 2050 
سـرمایه گذاری 4 هزار میلیارد دلاری روی زیرسـاخت ها به ویژه 
حوزه انرژی های تجدید پذیر صورت خواهد گرفت که نشان از 
تقاضـــــای بـالا بـرای مـس خواهـد بـود. کشـــورهــــای همسایــــه 
انـرژی تجدیـد پذیـر به ویـژه  سـرمایه گذاری های عظیمـی روی 
خورشیدی صورت داده اند. در شرکت مس نیز باید به دنبال 

سرمایه گذاری روی انرژی های تجدید پذیر باشیم.
سعدمحمدی خاطرنشان کرد: پیش بینی افزایش نیاز به مس 
پالایش شده در دنیا در 15 سال آینده، 6 میلیون و 350 هزار 
تـن اسـت. در دنیـا 199 پـروژه سـرمایه گذاری محتمـل و ممکـن 
بـرای مـس در حـال انجـام اسـت. در مجمـوع 10 میلیـون و 600 

سعدمحمدی، مدیرعامل شرکت ملی مس ایران مطرح کرد:

شرکت ملـی صنایـع مس ایران دارای رتبـه سـوم 
در بیـن شرکـت های بـورسی اسـت

هـزار تـن تولیـد جدیـد تـا سـال 2031 اتفـاق خواهـد افتـاد کـه 
کشـور مـا بخشـی از ایـن افزایـش تولیـد را بـر عهـده خواهـد 
اسـتراتژیک ترین  از  جـاری  زمـان  در  سـرمایه گذاری  داشـت. 

مسائل است که باید اتفاق بیفتد.
مدیرعامل شـرکت ملی مس ایران به وضعیت سـرمایه گذاری 
دلار  میلیـارد  چهـار  ایـران  در  گفـت:  و  کـرد  اشـاره  کشـور  در 
سـرمایه گذاری صـورت خواهـد گرفـت و 246 هـزار تن به میزان 
تولیـد اضافـه خواهـد کـرد. بـه عبارتی هشـت هـزار دلار به ازای 
هر تن سرمایه گذاری صورت می پذیرد. در حال حاضر دنیا به 
نیـز در معـادن  مـا  و  رفـت  زیرزمینـی خواهـد  سـمت معـادن 

میدوک به سمت معادن زیرزمینی خواهیم رفت.
وی در ادامه به شرح وضعیت شرکت ملی مس ایران پرداخت 
و گفـت: بـه بالاتریـن رکـورد برداشـت سـنگ سـولفور به میزان 
53483 هـزار تـن از زمـان راه انـدازی شـرکت تاکنـون دسـت 
یافتیم و همچنین به بالاترین رکورد تولید کنسانتره مس به 
میـزان 1200249 تـن از زمـان راه انـدازی شـرکت تاکنـون دسـت 
یافتیـم. در سـال قبـل بـا فـروش 18 هـزار میلیـارد تومـان در 
بازارهـای صادراتـی و 23 هـزار و 790 میلیـارد تومـان در بـازار 

داخلی رکورد زدیم.
سعدمحمدی اظهار داشت: سال 99 با تلاش کارکنان صنعت 
مس یک میلیارد تن ذخیره جدید با عیار متوسط نیم درصد 
اکتشـاف و بـه دارایی هـای برتریـن شـرکت بـازار سـرمایه کشـور 
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اضافـه شـد. در سـال 99 موفـق بـه انجـام 100 هـزار متـر حفـاری 
اکتشافی شدیم که نسبت به سال 1398 رشد 50 درصدی و 
نسبت به سال 1397 رشد 250 درصدی داشته است. ذخیره 
شـرکت مـس در سـال گذشـته از 8 میلیـارد تـن عبـور کـرد کـه 
افتخـار بزرگـی بـرای بخـش معـدن اسـت. البتـه در سـال 1398 
نیـز مـا موفـق به اضافـه کـردن 523 میلیـون تـن ذخیـره جدیـد 
شـدیم. معـدن مـس سـریدون بـا ذخیـره یـک میلیـارد و 250 
میلیـون تـن بـا عیـار 0.48 درصـد کشـف کردیم و تا پایان سـال 
ذخیـره آن بـه یـک میلیـارد و 500 میلیـون تـن خواهـد رسـید و 

پروژه تولید کنسانتره از آن را تعریف خواهیم کرد.
وی تأکیـد کـرد: بـا اجـرای پروژه هـا و دسـتیابی بـه اهـداف، بـه 
فـروش چهـار میلیـارد دلار در چهـار سـال آینده دسـت خواهیم 
یافـت و جـزو پنـج شـرکت برتـر در دنیـا خواهیـم بـود. شـرکت 
مـس 110 هـزار میلیـارد تومـان پـروژه در دسـت اقـدام دارد و بـا 
برنامه ریزی های صورت گرفته به ویژه با کسب درآمد، پروژه ها 

قابل انجام خواهد بود.
مدیرعامـل شـرکت ملـی مـس ایـران بیـان داشـت: در بخـش 
تولید در سال گذشته شرکت مس موفق به ثبت رکورد تولید 
280 هـزار و 281 تـن کاتـد مـس شـد. ایـن رکـورد بـرای اولین در 
تاریـخ شـرکت مـس بـه ثبـت رسـید. درواقـع ایـن رکـورد بـا 12 
درصد رشد نسبت به رکورد قبلی در سال 98 به ثبت رسید. 
در تولید آند نیز با 16.8 درصد رشد رکورد جدیدی نسبت به 

سـال 1398 بـه ثبـت رسـاندیم. 355 هـزار و 611 تـن آنـد تولید 
شد که اتفاق مهمی بود. در سال گذشته بیش از 184 میلیون 
تـن عملیـات معدنـی در شـرکت مـس انجـام شـد. در تولیـد 
کنسـانتره نیـز بـا یک میلیـون و 200 هـزار تـن موفـق بـه ثبـت 
رکورد شدیم. این رقم در سال 98 به میزان یک میلیون و 180 

هزار تن بود.
وی مطرح کرد: تلاش می کنیم در پروژه های درآلو و دره زار در 
ایـن  از  بهره بـرداری  و شـاهد  برسـیم  نتیجـه  بـه  جـاری  سـال 
پروژه ها باشیم. البته در چاه فیروزه با توجه به سرمایه گذاری 
مشترک از برنامه عقب هستیم. احداث کارخانه فلوتاسیون 
سـرباره سرچشـمه در دسـتور کار اسـت و ازاین جهـت اهمیـت 
دارد که بدون سرمایه گذاری روی معدن و تأمین خوراک، ماده 
در  اولیـه  مـاده  دولتـی  حقـوق  هزینـه  پرداخـت  بـدون  اولیـه 
دسترس خواهد بود. احداث فاز سوم سونگون در دستور کار 
اسـت و امیدواریـم بـه تولیـد 100 هـزار تـن کاتـد در آذربایجـان 

دست یابیم و بخشی از بازار ترکیه را در دست بگیریم.
سـعدمحمدی در آخر عنوان کرد: عملکرد فملی را در سـال 99 
مثبـت ارزیابـی می کنـم. شـرکت ملـی صنایـع مس ایـران دارای 
رتبـه 3 در بیـن شـرکت های بورسـی در کشـور اسـت. شـرایط 
دسـتگاه   15 دارد.  صعـودی  رونـد  برنامه ریزی هـا  بـا  شـرکت 
اکتشافی دنیا خریداری کردیم که انشالله به زودی وارد کشور 

خواهد شد.

سالانه در حدود ۶۴۰ هزار تن به مصارف مس دنیا 
افزوده می شـود کـه در حدود ۲.۷ درصد اسـت. تا 
سـال ۲۰۵۰ سـرمایه گذاری ۴ هزار میلیـارد دلاری 
روی زیرساخت ها به ویژه حوزه انرژی های تجدید 
پذیر صورت خواهد گرفت که نشان از تقاضای بالا 

برای مس خواهد بود.
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بـدون تردیـد توسـعه روابـط بـا چیـن، به عنـوان کشـوری کـه در 
حـال تبدیـل بـه قدرتمندتریـن کشـور جهـان از نظـر اقتصادی و 
نظامـی اســـت، نه تنهـا بـرای ایـران، بلکـه بـرای هـر کشـوری در 
جهـان کـه پیشـرفت و ایفـای نقـش در زنجیـره ارزش جهانـی را 
دنبـال می کنـد، یـک ضـرورت اسـت. توسـعه روابـط دوجانبـه 
ایـران و چیـن به عنـوان دو کشـور تمـدن سـاز یـک نیازمنـدی 
دوسـویه اسـت. این سـند بالادسـتی که ایران و چین به عنوان 
یک نقشه راه برای تحقق همکاری های جامع راهبردی بین دو 
کشـور بر روی آن توافق کرده اند، با قدرت چانه زنی هر کشـور 

میزان منافع را تعریف خواهد کرد.

طاهـری، عضـو کمیسـیون صنایع و معـادن مجلس مطرح کرد: 
ایـران بدانـد از ایـن سـند چـه می خواهـد و برای آن بسترسـازی 

نماید
در  طـارم  و  زنجـان  شـریف  مـردم  نماینـده  طاهـری  مصطفـی 
مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: کلیت این سند بر مبنای 
فرصت سـازی اسـت و اگـر هوشـمندانه عمـل کنیـم می توانیـم 

بهره بیشتری از آن ببریم.
وی افزود: در این سند از کلمات برد - برد استفاده شده است 

و متـن بـه منافـع دوجانبـه تأکیـد دارد، امـا ایـران بایـد بدانـد از 
ایـن سـند چـه می خواهـد و بـرای آن برنامه ریـزی و بسترسـازی 
نمایـد تـا بتوانـد منافـع خـود را در آن حداکثـر کنـد، اقدامـی کـه 

چین هم برای منافع خود انجام خواهد داد.
عضـو کمیسـیون صنایـع و معـادن مجلـس تأکیـد کـرد: در ایـن 
سـند همـکاری مشـخصاً بـه معـدن هـم اشـاره شـده اسـت. بـا 
توجه به اینکه کشور چین در حوزه معدن و فولاد از اهرم های 
تأثیرگذار در بازار جهانی است، باید برای ارتقاء حوزه معدن و 
صنایع معدنی در زمینه انتقال تکنولوژی و بحث ماشین آلات 

پیشرفته از این کشور بهره ببریم.
وی افـزود: بـرای میـزان سـرمایه گذاری در بخش هـای مختلـف 
اعداد و ارقامی آورده نشده و این سند به جزئیات آن نپرداخته 
اما باید برنامه ریزی و مطالعات جدی در حوزه معدن آغاز شود 
تا با نیازسنجی درست، پتانسیل های این کشور را به درستی 

به سمت خواسته هایمان هدایت کنیم.

عسـگری، عضـو کمیسـیون صنایـع و معـادن مجلـس شـورای 
اسلامی مطرح کرد: از نگاه معطوف به غرب فاصله می گیریم

عسـگری، عضـو کمیسـیون صنایـع و معـادن گفـت: بـا سـند 

نگاه نمایندگان مجلس به روابط دوجانبه ایران و چین؛

به دنبال کسـب بیشتریـن منافـع برای کشـور و توافقـی 
بـرد - بـرد
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همکاری ایران و چین از نگاه معطوف به غرب فاصله می گیریم.
ایـران و چیـن در  مهـدی عسـگری در تشـریح سـند همـکاری 
گفتگـو بـا معـدن نامـه عنـوان کـرد: به طورکلـی در تلاشـیم کـه 
فضای اقتصادی کشور را از تک محصولی بودن خارج نماییم و 
همچنیـن نـگاه مـا صرفـاً معطـوف بـه غـرب نباشـد، همـکاری با 
کشـورهایی همچـون چیـن بـا تنـوع بـازاری کـه دارد هـر دو ایـن 
مـوارد را میسـر کـرده و تمرکـز نـگاه از غـرب بـه شـرق را تقویـت 
می کند، هرچند که در تمام این همکاری های مشـترک باید از 

منافع کشورمان به صورت کامل صیانت کنیم.
نماینده مردم شریف کرج، اشتهارد و آسارا در مجلس شورای 
اسـلامی افـزود: در ایـن سـند همـکاری، چارچـوب کلـی در حـوزه 
صنعـت و معـدن بـرای دو کشـور پیـش بینـی شـده اسـت کـه 
بـرای عملیاتـی شـدن آن نیـاز بـه موافقت نامه هایـی اسـت کـه 
برای نهایی شدن باید به تصویب مجلس برسد. در این سند 
بـه فعال سـازی بخش هـای صنعتـی و معدنـی بـا همـکاری دو 
کشور در این حوزه اشاره شده است که البته در قالب کلیات 
مطرح شده و قطعاً در سند همکاری های مشترک آتی به موجب 

این سند همکاری، جزئیات آن لحاظ می شود.
نیـز  مجلـس  علنـی  صحـن  در  کـرد:  خاطرنشـان  عسـگری 
پیشنهادی مبنی بر ایجاد کمیته ای مطرح شد که طبق آن، این 

کمیته موظف به نظارت بر روند اجرایی سند همکاری در تمام 
جزییات خواهد بود.

عضو کمیسیون صنایع و معادن تأکید کرد: ما برای تائید هر 
جزئیاتـی از ایـن سـند بـه دنبـال کسـب بیشـترین منافـع بـرای 

کشور و توافقی برد- برد هستیم.

 این سـند بالادستی که ایران و چین 
به عنـوان یک نقشـه راه برای تحقق 
همکاری های جامع راهبردی بین دو 
کشور بر روی آن توافق کرده اند، با 
قـدرت چانه زنـی هـر کشـور میزان 

منافع را تعریف خواهد کرد.
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طبق گفته مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری پارسیان بخش اعظم تمرکز سرمایه گذاری این 
شرکت، در شرکت های دانش بنیان با محوریت بخش معدن و صنایع معدنی بوده است.

محمد مسعود سمیعی نژاد عنوان کرد: باوجودآنکه شاخص های فضای کسب وکار با توجه 
به بعضی مشکلات ساختاری، تحریم ها و شیوع بیماری کووید-19 در مجموع روند پیشرفت 
پروژه هـای توسـعه ای را در سـال گذشـته تـا حـدی بـا کنـدی روبـه رو کـرد، صنایـع سـنگین 

زیرمجموعه این شرکت توانستند با کارآیی حداکثری به تولید ادامه دهند.
وی افزود: برنامه شرکت برای امسال مبتنی بر تمهید یک اقدام یکپارچه برای به ثمر نشاندن 
پروژه هـای صنایـع معدنـی حـوزه سـنگ آهن، صنایع فولاد، طرح ریـزی پروژه های بزرگ مقیاس 
اکتشـاف معـادن خصوصـاً در حـوزه فلـزات پایـه بـا پتانسـیل رشـد بـالا در سـال های پیـش رو و 
همچنیـن تکمیـل پروژه هـای زیرسـاختی خصوصـاً در زمینـه فناوری هـای ارتباطـی و حمل ونقـل 

است.

 صرفه جویی در سطح 30 میلیون یورو در سال مالی 99
مدیرعامـل شـرکت سـرمایه گذاری پارسـیان خاطرنشـان کـرد: عملکـرد شـرکت سـرمایه گذاری 
پارسیان در حمایت از سرمایه گذاری  مستقل تأمین کنندگان تکنولوژی  مورداستفاده صنایع 
سـنگین زیرمجموعه این شـرکت در بعضی از به روزترین حوزه های تکنولوژی صنعتی مانند 

دکتر سمیعی نژاد، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری پارسیان مطرح کرد:

جوان ترین شرکت سرمایه گذاری در کشور هستیم/ 
سهامداران را از مسیر بورس کالا حمایت می کنیم
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بـه محصـولات  کاربـرد هـوش مصنوعـی در عملیـات معدنـی 
دانش بنیان منجر شده است. نتایج حاصل از این باور شرکت 
سـرمایه گذاری پارسـیان به توانمندی شرکت های دانش بنیان 
طبق برآوردها، منجر به صرفه جویی در سطح 30 میلیون یورو 

در سال مالی 99 شده است.
سمیعی نژاد خاطرنشان کرد: ما به دنبال طرح های نیمه تمامی 
رفتیـم کـه در آمایـش صنعتـی بـه علـت کسـری بودجه تعطیل 
بـود و در ایـن راسـتا وارد عمـل شـدیم البتـه یکـی از اهـداف مـا 
تأمین اشتغال پایدار بود و سعی کردیم از هرگونه کار بازرگانی 

خارج شویم.
وی افـزود: یکـی از کارهـای مثبتـی کـه در پتانسـیل شـرکت ها 
مدیریت شد بومی سازی است. در این اقدام 45 میلیون یورو 
واحـد صنعتـی سـاخت قطعـات  و 200  بومی سـازی داشـتیم 

موردنیاز را در این بخش انجام می دهند.
مدیرعامـل شـرکت سـرمایه گذاری پارسـیان بیـان کـرد: بخـش 
اعظـم تمرکـز سـرمایه گذاری مـا در شـرکت های دانش بنیـان بـا 
محوریت بخش معدن و صنایع معدنی بوده است و همچنین 
در حوزه آب های زیرزمینی در استان سیستان و بلوچستان و 

در حوزه انرژی خورشیدی سرمایه گذاری داشتیم.

 برای مواد اولیه وابسته به بازار و دلال نیستیم
وی اظهـار داشـت: امـروز مـا یکـی از موفق تریـن شـرکت ها و 
سـودآورترین شـرکت ها بـا 800 هـزار تـن تولیـد آهـن اسـفنجی 
هسـتیم و در مـدت تولیـد تاکنـون 3 میلیـون تـن تولیـد آهـن 
اسفنجی داشته ایم. حسن اول این شرکت این است که برای 
مـواد اولیـه وابسـته بـه بـازار و دلال نیسـت و مسـتقیم از اپـال 
سـنگان تأمیـن می شـود و قـرارداد 20 سـاله بـرای تأمیـن مـواد 

اولیه با اپال دارد.

 توسعه فولاد سبزوار از اولویت های شرکت
وی با اشاره به شرکت فولاد سبزوار تشریح کرد: توسعه فولاد 
سـبزوار ازجملـه برنامه هـای ماسـت. در شـرکت سـنگان نیـز 
هدف گذاری 2.5 میلیون تنی کنسانتره منعقد شده است که 
پیشـرفت بـالای 25 درصـد دارد. در فـولاد سـبزوار دو خطـوط 
ریلی 70 درصد ریلی و جاده ای 30 درصد انتقال مواد می شود، 
این شرکت یک ریال تسهیلات بانکی ندارد و گردش سرمایه 
در این شـرکت توسـط سـهامداران تأمین می شـود، شـرکت در 
یک منطقه سوق الجیشی است و دارای نیروهای جوان است. 
شـرکت فولاد سـبزوار جز 8 طرح فولادی بود که در دولت های 
قبـل جانمایـی شـده بـود و بـا مشـارکت 85 درصـد اپـال کانـی 

وارد  طـرح  ایـن  تکمیـل  جهـت  ایمیـدرو  درصـد   15 و  پـارس 
سرمایه گذاری شدیم.

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری پارسیان توضیح داد: شرکت 
اپـال کانـی در سـال گذشـته عملیـات ورود بـه بـورس داشـت و 
اکنـون بـا رشـد 70 درصـد نسـبت بـه سـهمش در بـازار روبـه رو 
است. از سال 97 که تولید در اپال کانی پارس آغاز شد حدود 
100 درصد سـودآوری ما افزایش یافته و اولین شـرکتی بودیم 

که محصول گندله و آهن اسفنجی را در بورس ارائه دادیم.

 محصـولات از تولیدکننـدگان بـه دسـت مصرف کننـدگان 
واقعی برسد

سمیعی نژاد گفت: عرضه محصولات شرکت ها در بورس کالا 
بـرای سـهامداران نقطـه عطـف و آرامـش خاطـری اسـت کـه از 

دکتـر سـمیعی نـژاد: امـروز مـا یکـی از موفق ترین شـرکت ها و 
سـودآورترین شـرکت ها بـا ۸۰۰ هزار تـن تولید آهن اسـفنجی 
هستیم و در مدت تولید تاکنون ۳ میلیون تن تولید آهن اسفنجی 
داشـته ایم. حسـن اول این شـرکت این اسـت که برای مواد اولیه 
وابسـته به بازار و دلال نیسـت و مسـتقیم از اپال سنگان تأمین 

می شود و قرارداد ۲۰ ساله برای تأمین مواد اولیه با اپال دارد.

فـروش کالای شـرکتی کـه سـهام آن را در اختیـار دارنـد آگاهـی 
کامل را خواهند داشت؛ با انتخاب این مسیر، سود حاصل از 
تولید به جای دلالان به بخش تولید و در نهایت به سهامداران 
می رسـد. هـدف از عرضـه محصـولات در بـورس کالا عـلاوه بـر 
شفاف سازی قیمت این است که محصولات از تولیدکنندگان 
بـه دسـت مصرف کننـدگان واقعـی برسـد. زمانـی که خریـداران 
از طریـق  بـا بهتریـن قیمـت و  را  بداننـد کالای موردنیازشـان 
عرضـه و تقاضـا می تواننـد تهیـه کننـد، راحت تـر بـرای تولیـد 
برنامه ریـزی می کننـد. مـا اولیـن شـرکتی بودیـم کـه به منظـور 
تحقـق شـفافیت حداکثـری ورود گندلـه و آهـن اسـفنجی را در 
بورس کالا کلید زدیم و بعدازآن، شرکت ها با استقبال از این 
تصمیم اقدام به عرضه محصولات خود در بورس کالا کردند.
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رئیس انجمن مس ایران معتقد است باید به سمت و سویی 
بـالا  بـا تکنولـوژی  الهـی معـدن  از موهبـت  حرکـت کنیـم کـه 
استفاده بهینه نماییم و ضایعات را در زنجیره ارزش به صفر 
برسـانیم کـه بـا ایـن اقدامـات بهـره وری بـه ماکزیمـم خواهـد 

رسید.
دکتـر شـکوری عنـوان کـرد: مـس از پرکاربردتریـن عناصـر روز 
دنیاسـت، این فلز از مواد معدنی ارزشـمندی اسـت که سـبب 
اشتغال زایی، تولید و درآمدزایی قابل توجهی برای کشور شده 
و با ورود تکنولوژی روز دنیا در این عرصه می توان بهره وری آن 

را افزایش داد.

 بررسی و تحلیل وضعیت موجود صنعت مس در جهان و 
ایران

رئیـس انجمـن مـس ایـران خاطرنشـان شـد: جمـع کل منابـع 
مـس محتـوی جهـان 5 میلیـارد تـن امـا جمـع کل ذخایـر مـس 
محتوی جهان 870 میلیون تن است و کل مس مصرفی جهان 
به صورت سـالانه 28 میلیون تن اسـت. 45 درصد این فلز در 
در  درصـد   12.5 ساخت وسـاز،  در  درصـد   20 ریـل،  شـبکه 
حمل ونقـل و 12.5 درصـد در لوازم خانگـی و مصرفـی اسـتفاده 
حـذف  رونـد  بـا  حمل ونقـل  در  آن  میـزان  البتـه  کـه  می شـود 

سوخت های فسیلی بیشتر خواهد شد.
دکتـر شـکوری عنـوان کـرد: از جمـع کل ذخایـر مـس محتـوی 
جهـان، 36.5 میلیـون تـن متعلـق بـه ایـران اسـت بـه عبارتـی 
ایـران سـهم 4.2 درصـدی از کل ذخایـر مـس محتـوی جهـان را 
گـروه بین المللـی مطالعـات  بـر اسـاس پیش بینـی  داراسـت. 

دکتر شکوری، رئیس انجمن 
مس ایران مطرح کرد: 

تحلیل وضعیت موجود صنعت 
مس در جهان و ایـران و 

ضرورت ورود فنـاوری های 
نویـن در صنعـت مـس

مس، بیشـترین سـهم تولید مس محتوی از معادن جهان در 
سال 2022 مربوط به آمریکای لاتین خواهد بود و میزان آن 9 
میلیـون تـن بـه عبارتـی 41.2 درصـد تخمیـن زده شـده اسـت و 
طبق همین پیش بینی اروپا با 3.5 درصد کمترین سهم تولید 

مس محتوی از معادن را در این سال خواهد داشت.
وی افـزود: بیشـترین سـهم تولیـد مـس تصفیه شـده در سـال 
2022 مربـوط بـه کشـورهای آسـیایی برابـر بـا 13 میلیـون تـن و 
سهم 52.8 درصدی تخمین زده شده و کمترین سهم مصرف 
مربوط به اقیانوسـیه با 455 هزار تن اسـت. بیشـترین سـهم 
مصرف مس تصفیه شـده در سـال 2022 مربوط به کشـورهای 
آسیایی برابر با 17 میلیون تن و سهم 67 درصدی تخمین زده 
شـده و کمتریـن سـهم مصـرف مربـوط به اقیانوسـیه بـا 5 هزار 
تن اسـت. عدم توازن بین تولید مس تصفیه شـده و مصرف 
آن مشـهود اسـت. بررسـی ها نشان می دهد مس تصفیه شده 
طبـق  و  اسـت  بـوده  مواجـه  تقاضـا  مـازاد  بـا   2020 سـال  در 
پیش بینی های گروه بین المللی مطالعات مس، در سال 2022 
تولیـد مـس تصفیه شـده 2 درصـد بیـش از مصـرف آن خواهـد 

بود.
وی در راسـتای تحلیـل وضعیـت موجـود صنعـت مـس اظهـار 
داشـت: جمـع کل میـزان اسـتخراج فلـز مـس محتـوی در جهـان 
20 میلیون تن است و ایران سهم 1.5 درصدی از این استخراج 
را داراسـت و شـیلی با 27.7 درصد بیشـترین سـهم را کسـب 

کرده است.
دکتر شکوری در ادامه به تولید ایران در سال گذشته پرداخت 
و گفت: تولید کنسانتره مس در سال گذشته نسبت به سال 
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98 رشـد 2 درصـدی داشـته و 1.2 میلیـون تـن تولیـد شـده، 
تولیـد کاتـد مـس در همیـن بـازه زمانـی 280 هـزار تن با رشـد 6 
درصدی نسبت به سال 98 بوده است. همچنین آند مس با 
355 هـزار تـن تولیـد، 17 درصـد رشـد نسـبت بـه سـال 98 را 

محقق ساخته است.
از  ژاپـن  و  آلمـان  شـیلی،  افـزود:  ایـران  مـس  انجمـن  رئیـس 
بزرگ تریـن صادرکننـدگان مـس و محصـولات پایین دسـتی در 
سـال 2020 بوده انـد و ایـران در ایـن سـال در صـادرات مـس و 
محصـولات پایین دسـتی 958 میلیـون دلار صـادرات داشـته 

است.
کـه  کنیـم  بـه سـمتى حرکـت  بایـد  دکتـر شـکورى،  گفتـه  بـه 
ارزش افزوده بیشتر و در ردیف بزرگ ترین صادرکنندگان دنیا 
قـرار بگیریـم. بایـد بودجـه بیشـترى صـرف اکتشـافات مـواد 

معدنى به ویژه مس شود که آینده خوبى دارد.
رئیـس انجمـن مـس ایـران گفـت: عـلاوه بر اکتشـافات جهانى، 
مـس شناسـایى  در  گذشـته  سـنوات  در  قابل توجهـی  ذخایـر 

نشده و می تواند جذابیت مس را افزایش دهد.

 پیشنهادات جهت افزایش سرمایه گذاری صنعت مس
دکتر شـکوری اظهار داشـت: به عنوان پیشـنهاد جهت افزایش 
سرمایه گذاری صنعت مس، تدوین استراتژی توسعه صنعتی 
و معدنی کشور که در آن به موضوع اکتشاف توجه ویژه شود 
می تواند در دستور کار باشد، حمایت از SME ها که با توجه به 
مقیاس و عیار پایین نیازمند تسهیلات از جانب دولت است، 
از دیگر راهکارهاست  بعلاوه اینکه شاهد ایجاد پنجره واحد در 
بخش معدن باشـیم. از نوآوری و فناوری های جدید اسـتفاده 
کنیـم و همچنیـن عـدم دخالـت دولت در قیمت گـذاری هم در 
تعیین کننـده  تقاضـا  و  عرضـه  بگذاریـم  و  باشـد  کار  دسـتور 
قیمـت باشـند. بـا سـازمان های محیط زیسـت، انـرژی اتمـی و 
منابع طبیعی تعامل ایجاد شـود. در حال حاضر تنها 5 درصد 
از مسـاحت کشـور دسـت فعـالان معدنـی اسـت کـه نصـف آن 
تعطیـل اسـت یعنـی 2.5 درصـد فعالیـت معدنـی می شـود کـه 
عـدد قابل توجهـی درآمدزایـی داشـته اسـت و اگـر اجازه افزایش 
ایـن مسـاحت باشـد درآمدهـای ایـن حـوزه به شـدت افزایـش 

می یابد.
کشـورهای  بـا  سیاسـی  ارتبـاط  ایجـاد  و  دنیـا  بـا  تعامـل  وی 
روز  فنـاوری  از  کـه  اقتصـادی  فعالیـن  از  حمایـت  پیشـرفته، 
اسـتفاده می کننـد، پذیرفتـه شـدن پروانـه بهره بـرداری معـادن 
به عنـوان وثیقـه در بانک هـا، کاهـش نرخ مالیاتی برای فعالین 
اقتصادی با افزایش سرمایه گذاری در بخش معدن بخصوص 
حـوزه  در  سـرمایه  جـذب  راهکارهـای  دیگـر  از  را  مـس  حـوزه 

دانست.

 ضرورت ورود فناوری های نوین در صنعت مس
رئیـس انجمـن مـس ایـران خاطرنشـان شـد: ورود فنـاوری در 
حوزه معدن موضوع مهم دیگری اسـت که نباید آن را نادیده 
گرفت چراکه فناوری علاوه بر اینکه قیمت تمام شده محصول 
را کاهـش می دهـد سـبب افزایـش تـوان رقابتـی مـا در کسـب 
ذخایـر  بـا  ایـران  می شـود.  جهانـی  بازارهـای  در  بیشـتر  سـهم 
ارزشمند از جمله زنجیره فولاد، مس، سرب و روی می تواند با 
ایجاد زنجیره تکمیلی حتی از درآمدهای نفتی ما را بی نیاز کند 

تا به شعار معدن به جای نفت برسیم.
دکتر شکوری در ادامه با تأکید بر ضرورت فناوری های نوین در 
صنعـت مـس عنـوان کـرد: ضـروری اسـت همـگام بـا دنیـا بـرای 
اسـتفاده از فناوری ها و نوآوری ها گام برداریم هفت عامل در 
عظیـم،  داده هـای  کـه  اسـت  تعیین کننـده  معدنـکاری  آینـده 
ژئوپلیتیـک معـدن، حرکـت به سـمت اقتصاد بـا کربن کاهش 
 یافته، دسترسی به منابع، نیروی کار معدن مدرن، روش های 
اجتماعـی  قـرارداد  یـک  تنظیـم  و  مالـی معـادن  تأمیـن  جدیـد 

استخراج معدن را شامل می شود.

 عوامل تعیین کننده آینده معدنکاری و فناوری های جدید 
در بخش معدن

وی پـس از تشـریح عوامـل تعیین کننـده آینـده معدنـکاری بـه 
فناوری هـای جدیـد در معدنـکاری پرداخـت و گفـت: پهبادهـای 
زیرزمینـی در جهـت توسـعه اکتشـافات، واقعیـت مجـازی در 
جهـت توسـعه آمـوزش نیـروی انسـانی، خودروهـای سـنگین 
هوشمند و بدون راننده و دیجیتالی شدن و توسعه نرم افزارهای 
معدنـی، بهینه سـازی انفجـارات، تجهیـزات تمـام الکترونیـک و 
پرینترهـای سـه بعدی جهـت سـاخت سـریع قطعـات یدکـی از 
فناوری هـای جدیـدی اسـت کـه بـا کسـب آن هـا می تـوان آینـده 

حوزه مس در کشور را بسیار روشن تر ترسیم کرد.
رئیـس انجمـن مـس ایـران گفـت: براسـاس بررسـی موسسـه 
مکنـزی جهت گیری هـای اصلـی فنـاوری در جهـان تا سـال 2025 
در راستای افزایش بهره وری و تولید با ضایعات صفر به سمت 
12 فنـاوری کلیـدی تحـت عنـوان اینترنـت همـراه، اتوماسـیون 
کارها، اینترنت اشیاء، رباتیک پیشرفته، ماشین های خودران، 
علـم ژنتیـک پیشـرفته، ذخیـره انـرژی، پرینتر سـه بعدی، مواد 
پیشـرفته، انرژی هـای تجدیـد پذیـر و… اسـت کـه کاربردهـای 
ترکیبی این فناوری ها در جهان تأثیری بین 14 تا 32 تریلیون 
دلار در سـال 2025 خواهـد بـود. بـه طـوری کـه آثـار آن هـا را در 
برنامه ها و اقدامات شرکت های بزرگ معدنی جهان در زمینه 
اتوماسیون، تجهیزات با کنترل از راه دور، تراک های هوشمند، 
افزایـش ایمنـی، ارتقـای راندمـان، کاهـش قیمـت تمام شـده، 

افزایش ارزش افزوده و … می توان دید.
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شرکت ذوب آهن اصفهان که در سال گذشته 2.2 میلیون تن 
تولیـد داشـت در اولیـن مـاه از سـال جـاری تولیـد 201 هزار تنی 
داشته است. فـروش ذوب در سال 99 برابر با 2.2 میلیون تن 
با میانگین ماهانه 187 هزار تن بوده و در فروردین سال جاری 
فـروش 158 هزار تنی را گزارش کرده است. مبلغ فـروش این 
فولادسـاز در سـال گذشـته برابر با 20 هزار میلیارد تومان بود 
کـه میانگیـن ماهانـه ای برابـر بـا 1،670 میلیـارد تومـان داشـته 
است. در سال جاری نیز ذوب فــروش 2،314 میلیارد تومانی 
را بـرای فروردین مـاه گـزارش کـرده اسـت و نرخ فــروش تیرآهن 
این شرکت نسبت به ماه گذشته افت 1 درصدی داشته و به 
119،760 ریال/کیلـو رسـیده و نـرخ فــروش شـمش بـا 8 درصـد 
ریال/کیلـو  برابـر 120،358  مـاه گذشـته  بـه  افزایـش نسـبت 

است.
مـاه  فرودیـن  در  اصفهـان  ذوب آهـن  ماهیانـه شـرکت  درآمـد 

بـه  نسـبت  کـه  بـوده  ریـال  میلیـون   23,139,818 امسـال 
اسفندماه 99 کاهش 6 درصدی داشته است. مقایسه فروش 
شرکت در فروردین ماه 1400 با فروردین ماه در سال 99 نشان 
می دهـد میـزان درآمـد شـرکت 223.5% افزایش یافتـه اسـت. 
مقـدار 53% از درآمـد شـرکت از طریـق فـروش صادراتـی و %47 
از درآمد شرکت از طریق فروش داخلی بوده است. شرکت از 
ابتدای سـال مالی تا انتهای فروردین ماه 1400 درمجموع مبلغ 
23,139,818 میلیون ریال فروش داشته است که نسبت به 
فروش شرکت در مدت مشابه سال 99 رشد 223.5% داشته 

است.
ذوب آهـن اصفهـان در اسـفند تولیـد 175 هـزار تنـی داشـته 
است. فـروش ذوب در بهمن ماه برابر با 184 هزار تن بود و در 
اسـفند نیز فــروش 190 هزار تنی را گزارش کرده اسـت بعلاوه 
اینکـه فــروش شـرکت در 12 ماهـه بـه 2،246 هـزار تـن رسـیده 

نگاهـی به عملکـرد 
ذوب در سـالی که گذشـت
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است. مبلغ فــروش این فولادساز در بهمن ماه برابر با 2،391 
میلیـارد  فــروش 2،463  اسـفند  در  کـه  بـود  تومـان  میلیـارد 
تومانـی را ثبـت کـرده اسـت. فــروش شـرکت در 12 ماهـه بـه 
20،035 میلیارد تومان رسـیده اسـت و همچنین نرخ فــروش 
تیرآهن نسبت به ماه گذشته افزایش 5 درصدی داشته و به 
120،809 ریال/کیلو رسـیده و نرخ فــروش شـمش با 3 درصد 
افزایش نسبت به ماه گذشته برابر 111،929 ریال/کیلو است.
درآمـد ماهیانـه شـرکت در اسـفندماه امسـال 2463 میلیـارد 
تومـان بـوده اسـت کـه نسـبت بـه بهمن مـاه 99 افزایـش %3 
داشته است. مقایسه فروش شرکت در اسفندماه 99 با ماه 
مشـابه در سـال 98 نشـان می دهد میزان درآمد شـرکت %116 
افزایش یافته اسـت. درآمد اسـفندماه شـرکت 47% بیشـتر از 
متوسـط فـروش سـال 99 بـوده اسـت. مقـدار 38% از درآمـد 
شـرکت از طریـق فـروش صادراتـی و 62% از درآمـد شـرکت از 
طریق فروش داخلی بوده اسـت. شـرکت از ابتدای سـال مالی 
تا انتهای اسفندماه 99 درمجموع مبلغ 20038 میلیارد فروش 
داشـته اسـت کـه نسـبت بـه فـروش شـرکت در مـدت مشـابه 

سال 98 رشد 84% داشته است.
این شرکت در دی تولید 174 هزار تنی داشته است و در دی 
فـروش 167 هزار تنی را گزارش کرده است و میانگین فـروش 
شرکت در هر ماه به 187 هزار تن رسیده است. مبلغ فـروش 
این فولادساز در آذرماه برابر با 1،846 میلیارد تومان بود که در 
دی فــروش 1،941 میلیارد تومانی را ثبت کرده است. فــروش 
شـرکت در 10 ماهـه بـه 15،181 میلیـارد تومـان رسـیده اسـت و 
همچنین نرخ فــروش تیرآهن نسـبت به ماه گذشـته رشـد 7 
درصدی داشـته و به 119،611 ریال/کیلو رسـیده و نرخ فــروش 
شمش نیز بدون تغییر محسوس نسبت به ماه گذشته برابر 

100،863 ریال/کیلو است.

و   3،294 دوم  و  اول  فصـل  در  اصفهـان  ذوب آهـن  شـرکت 
4،272 میلیارد تومان فروش داشته که در فصل سوم نسبت 
بـه فصـل گذشـته بـا 33 درصـد رشـد همـراه بـوده و فــروش 
5،678 میلیارد تومانی را گزارش کرده است. ذوب در نه ماهه 
148 میلیارد تومان خالص هزینه های غیرعملیاتی داشـته که 
عمدتاً ناشی از زیان تسعیر ارز دارایی و بدهی های غیرعملیاتی 
اسـت.  مـازاد  دارایی هـای  فـروش  از  حاصـل  درآمـد  کاهـش  و 
حاشـیه سـود ناخالص، عملیاتی و خالص به ترتیب 23، 14 و 
8 درصد بوده که به طور متوسط رشد 5 درصدی را نسبت به 
فصـل گذشـته داشـته اند. شـرکت کـه در شـش ماهه 90 ریـال 
سـود به ازای هر سـهم کسـب کرده بود و در پاییز با سـود 74 

ریال، سود نه ماهه خود را به 164 ریال رسانده است.
درآمدهـای عملیاتـی شـرکت در ایـن دوره نه ماهـه نسـبت بـه 
مدت مشـابه در سـال 98 به میزان )+73%( رشـد داشـته و از 
 132,439,270 مبلـغ  بـه  ریـال  میلیـون   76,749,022 مبلـغ 
میلیون ریال رسیده است. سود )زیان( خالص شرکت نیز در 
این دوره نه ماهه نسبت به مدت مشابه در سال 98 به میزان 
)+118%( رشـد داشـته و از مبلـغ 4,627,208 میلیـون ریـال بـه 
مبلغ 10,064,386 میلیون ریال رسیده است و همچنین سود 
)زیـان( خالـص هـر سـهم بـا )+119%( رشـد سـبب تحقـق سـود 

164 ریالی به ازاء هر سهم بوده است.

ذوب آهن اصفهان در اسفند 
تولید ۱۷۵ هزار تنی داشته 
در  ذوب  فــروش  اسـت. 
بهمن مـاه برابر با ۱۸۴ هزار 
تـن بـود و در اسـفند نیـز 
فــروش ۱۹۰ هـزار تنی را 
گزارش کرده اسـت بعلاوه 
اینکه فـروش شرکت در ۱۲ 
ماهـه بـه ۲،۲۴۶ هـزار تـن 

رسیده است. 
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نایب رئیـس انجمـن فـولاد ایـران مهم تریـن موانـع تولیـد حـوزه 
فولاد را مشکلات صادراتی و قیمت گذاری دستوری دانست.

احرامیـان عنـوان کـرد: هیچ کـدام از طرح هـا و بخشـنامه های 
و  اسـت  نبـوده  فـولاد  نفـع صنعـت  بـه   97 سـال  از  فـولادی 
دخالـت  فـولاد  بـازار  اداره  در  همـواره  حکومتـی  دسـتگاه های 
کرده اند. در هیچ نقطه ای از جهان، دولت و مجلس در اقتصاد 
کشور دخالت نمی کنند و اقتصاد بر پایه عرضه و تقاضا شکل 

می گیرد.
وی افـزود: چـرا وقتـی نیـاز فـولاد کشـور 13 تـا 15 میلیـون تـن 

است، مازاد تولید باید داخل کشور بماند و صادر نشود؟
نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران مهم ترین مانع 
تولید را صادرات منوط به تنظیم بازار داخلی دانست و گفت: 
در کشور ما که میزان تولید فولاد حدوداً دو برابر نیاز و مصرف 
است، نباید با مانع تراشی، از صادرات جلوگیری کرد. تسهیل 
در امـر صـادرات می توانـد بـه برداشـته شـدن بزرگ تریـن مانـع 
تولیدکننـدگان در توسـعه فعالیـت تولیـدی کمـک کنـد. ضمن 
اینکه قیمت گذاری دسـتوری نیز برای صنعت فولاد بسـیار پر 

چالش بوده است.
ایـن فعـال صنعـت فـولاد ادامـه داد: قیمت فـولاد ایران معادل 
قیمت هـای قراضـه جهانـی و حتـی پایین تـر از آن بـوده و قطعـاً 

بهـای سـنگ آهن هـم عادلانـه نخواهـد بـود. بااین وجـود امیـد 
است با تدابیری، قیمت سنگ آهن و فولاد منطقی شود. باید 
قیمـت دسـتوری در حلقه هـای پایانـی زنجیـره خـارج شـود تـا 
نرخ هـای بخـش بالادسـتی هـم اصـلاح شـود امـا در روال فعلـی 
نمی تـوان توقـع سـرکوب قیمـت شـمش و آزاد شـدن قیمـت 
سـنگ آهن به عنـوان مـاده اولیـه فـولاد را داشـت. درخواسـت 
فولادی هـا هـم همیـن اسـت کـه زنجیـره به صـورت کلـی مـورد 

بازبینی و تعیین یک روش قرار بگیرد.
وی افـزود: نوسـان قیمت هـا، نیـاز بـازار فـولاد و بهتریـن راهـکار 
بـرای تخلیـه حبـاب قیمتـی اسـت چراکـه صنعـت فـولاد بـرای 
سـالم ماندن به مقداری نوسـان قیمت منطقی و معقول نیاز 
دارد و افزایش قیمت فولاد، سـیگنالی مبنی بر لزوم افزایش 
تولید است لذا باید اجازه داد اصلاح قیمت هم در نهاده ها و 
هم در فولاد رخ دهد. در همین راسـتا همه زنجیره یا باید در 
یک سیسـتم قیمت گذاری قرار گیرند یا باید قوانین بازار آزاد 
و سازوکار عرضه و تقاضا را لحاظ کند اما تلفیق این دو اجرایی 
قیمـت  شـدن  رقابتـی  و  آزادسـازی  اگـر  عبارتـی  بـه  نیسـت 
سنگ آهن انجام شود به همین ترتیب فولاد هم قیمت گذاری 
شـود کـه البتـه نیـاز بـه حـذف دخالـت دولـت دارد و بورس کالا 

لازمه آن است.

احرامیان، نایب رئیس انجمن فولاد ایران مطرح کرد:

مشکلات صادراتـی و قیمت گـذاری دستـوری 
چالش  فـولادسـازان
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بهمـن قاسـمی، مدیرعامـل آریـان فـولاد تأمیـن مـواد اولیـه و 
قطعی برق را از چالش های این شرکت عنوان کرد.

مدیرعامل آریان فولاد اظهار داشت: آریان فولاد در دو مجتمع 
جداگانـه بـا 180 هـزار مترمربـع و 200 هزار مترمربع مسـاحت و 
450 هزار مترمربع زمین پشتیبانی و حدود 140 هزار مترمربع 
محیـط مسـقف فعالیـت می نمایـد و بـا 5 خط نـورد تولیـد دارد، 
سـه خط نورد میلگرد که هر واحد حدود 500 هزار تن ظرفیت 
داشـته و میلگـرد از سـایز 10 الـى 32 میلی متـر بـه بالاتریـن 
اسـتانداردها فعالیـت می کنـد. در خـط مقاطـع کـه از نبشـی 40 
الی 200 میلی متر و تیرآهن از سایز 14 الی 27 میلی متر و ورق 
بـا حداکثـر عـرض 400 میلی متـر و ریـل سـبک بـا ظرفیـت 500 
هـزار تـن فعالیـت می کننـد. دو خـط ذوب القائـی بـا ظرفیـت 
هرکدام 60 هزار تن و جمعاً 120 هزار تن با کوره های 20 تنی و 
یـک کـوره قـوس الکتریکـی بـا ظرفیـت 120 هـزار تـن و توانایـی 

استفاده از VOD و تولید فولاد آلیاژی فعالیت می نماید.

بهمن قاسمی، مدیرعامل آریان فولاد مطرح کرد:

به موضـوع رانت در صنعـت فولاد ورود شـود
آماده تأمیـن اکسیـژن بیمـاران هستیـم

قاسـمی به خط اکسـیژن این مجموعه و تأثیر آن در این برهه 
شـیوع بیمـاری کرونـا اشـاره کـرد و گفـت: دو خـط اکسـیژن بـا 
ظرفیـت تولیـد روزانـه حـدود 50 تـن اکسـیژن مایـع بـا خلـوص 
99/99 در شـرکت برقرار اسـت که نقش بسـیار با اهمیتی در 
مبـارزه بـا کوویـد 19 ایفـا می کنـد و بالاتریـن خلـوص ممکـن در 
دنیا را دارد و از بیمارستان ها تقاضا می نماییم در صورت نیاز 
اطـلاع دهنـد تـا در حـد امـکان امدادرسـانی از جانـب شـرکت 

انجام شود.
وی خاطرنشـان کـرد: بـا اینکـه بـا 20 درصـد ظرفیـت فعالیـت 
می کنیم در شرایط فعلی سهم خوبی از بازار داریم و با افزایش 
تولیـد نقـش بیشـتری در ایـن عرصـه خواهیـم داشـت یکـی از 
مشکلات برای این درصد از ظرفیت کمبود سرمایه در گردش 

است.
قاسـمی در ادامـه بـه دغدغه هـای شـرکت اشـاره کـرد و گفـت: 
یکی از مهم ترین مشکلات شرکت، موضوع تأمین مواد اولیه 
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اسـت کـه امیدواریـم بـا مسـاعدت های مسـئولان رفـع شـده و 
ظرفیـت 20 درصـدی تولیـد شـرکت افزایش یافتـه و قـادر بـه 
نحـوه  در  اینکـه  بعـلاوه  باشـد.  ظرفیـت  بـا حداکثـر  فعالیـت 
پرداخـت آن هـم بـا چالش هایـی مواجـه هسـتیم بـه عبارتـی در 
خرید مواد اولیه بدین شکل عمل می شود که برای خرید مواد 
اولیه باید به قیمت روز خرید کنیم و هزینه ها را در این لحظه 
پرداخـت کنیـم امـا دریافـت محصـول یک ماهـه اسـت، دلیـل 
اینکـه بایـد پرداخـت مالـی لحظه ای داشـته باشـیم اما دریافت 

مواد اولیه مدت دار باشد چیست؟! 
مدیرعامل آریان فولاد به دغدغه ای دیگر اشاره کرد و گفت: در 
شـرایطی کـه بـه دلیـل کمبـود نقدینگـی در مضیقـه هسـتیم و 
تولید ما با یک پنجم ظرفیت انجام می شود، قطعی های مکرر 
بـرق آسـیب های جـدی بـه رونـد تولید آریان فـولاد وارد آورده و 
دراین بین کارگران بزرگ ترین قربانی هستند که در این شرایط 
سخت اضافه کاری خود را هم از دست می دهند. مشکل برق 
امکانـات  در  تـوازن  عـدم  کـه  ماسـت  اصلـی  چالش هـای  از 
زیرسـاختی سـبب شـده از 12 اردیبهشـت به تنـاوب تـا صـد در 
صد تعطیلی به سـبب قطع برق داشـتیم و در حال حاضر نیز 
روزهـا تعطیـل هسـتیم و شـب ها خـط تولیـد برقـرار اسـت امـا 
برخی دیگر کارخانه ها با چنین مشکلاتی مواجه نبوده اند، این 

موضوع آسیب زیادی به تجهیزات شرکت زده است.

وی در ادامه ورود به موضوع رانت در صنعت فولاد اشاره کرد 
اخیـر  سـال  دو  طـی  اسـفنجی  آهـن  خریـداران  اگـر  گفـت:  و 
مشـخص شـوند، خیلی موارد مشـخص می شـود. شـرکت های 
فولادی باید شفاف سازی کنند که به چه دلیل آهن اسفنجی 
که موردنیاز تولیدکنندگان داخل بود را طی سال های 97 تا 99 

به واسطه ها فروختند.
قاسـمی همچنیـن از افزایـش نیـروی کار شـرکت آریـان فولاد از 

1000 نفر به 2000 نفر تا انتهای سال خبر داد.
داد: حداقـل دسـتمزدهای  پیشـنهاد  فـولاد  آریـان  مدیرعامـل 
تعیین شـده از طـرف شـورای عالـی کار پاییـن اسـت، پیشـنهاد 
می شود مانند کلیه کشورهای دنیا سطح دستمزد پایه با پولی 
بین المللـی تعییـن و مثـلاً حداقـل 250 تـا 300 دلار پایه ریـزی 
شـود و در صـورت تغییـر قیمـت به فوریـت و هرمـاه نسـبت به 

تورم و افزایش نرخ دلار تعدیل گردد.
وی در آخر عنوان کرد: صددرصد محصولات آهن و   فولادی که 
در بازار موجود است تولید می کنیم و سبد بسیار گسترده از 
بالاترین کیفیت و استاندارد و کمیت موردنیاز را دارا هستیم. 
اگر کمک هایی در خصوص مواد اولیه و سـرمایه در گردش به 
آریـان فـولاد شـود امسـال و سـال آینـده سـال های شـکوفایی 
شرکت خواهد بود. توقع ما از وزیر جدید این است تا شرایطی 

را فراهم کند که شفافیت ها بالا برود.

در شـرایطی کـه به دلیـل کمبود 
نقدینگـی در مضیقـه هسـتیم و 
تولیـد ما بـا یـک  پنجـم ظرفیت 
انجام می شـود، قطعی های مکرر 
بـرق آسـیب های جدی بـه روند 
تولید آریان فـولاد وارد آورده و 
در ایـن  بین کارگـران بزرگ ترین 
قربانی هستند که در این شرایط 
سـخت اضافه کاری خود را هم از 

دست می دهند.
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بـا اجرایـی شـدن برنامه هـای وزارت نیـرو در خصـوص قطـع یـا 
ایجـاد محدودیـت در بـرق مورد نیـاز صنایـع فـولاد و سـیمان، 
تولیـد شـرکت های فعـال در ایـن دو صنعـت به شـدت کاهـش 
یافته و به تبع آن عرضه فولاد و سیمان در بورس کالا کم شده 
اسـت و این کاهش عرضه سـبب بروز التهابات جدی در بازار 

این محصول شده است.
ایـن مسـئله اگرچـه در ظاهـر صرفـاً بـه قطعی بـرق کارخانه های 
بـه  درواقـع  امـا  اسـت  محـدود  سـیمان  و  فـولاد  تولیدکننـده 
تعطیلی بسیاری از صنایع و حوزه های بالادستی و پایین دستی 
ایـن دو صنعـت نیـز منجـر شـده و تعطیلـی و کاهـش شـدید 
تولید، به تعطیلی و کاهش بیشتر تولید صدها واحد تولیدی 

کاهش ۴5 درصـدی تولیـد شمش فـولاد 
در مردادمـاه سـال جـاری

کوچک که تأمین کننده مواد اولیه و قطعات موردنیاز صنعت 
فـولاد هستنــد انجامیـده اسـت. اکنـون بـا تعطیلـی و کاهـش 
تولیــــــد صنعـــــت فولاد به دلیــــل قطــــع بــــرق، هـــزاران شغل 
غیرمسـتقیم کـه به واسـطه فعالیـت فولادسـازان شـکل گرفته 
نیز به تعطیلی کشیده شده و واحدهای پایین دست با آسیب 
جدی و خطر تعطیلی مواجه شده اند و تداوم این وضعیت در 
بیشـتر  افزایـش  عامـل  گاز  قطـع  طریـق  از  زمسـتان  فصـل 
قیمت هـای داخلـی و کاهـش درآمـــــد ارزی خواهـد شـــــد. آمـار 
عملکـرد مردادمـاه سـال 1400 و مقایسـه بـا مـدت مشـابه سـال 
قبـل شـرکت های بـزرگ بخـش معـدن و صنایـع معدنـی گویای 

تأثیر به شدت منفی قطع برق بر تولید شرکت هاست.
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 تولید کنسانتره آهن
تـن کنسـانتره  تولیـد 428287  بـا  اگرچـه شـرکت گهرزمیـن 
نسبت به مدت مشابه در سال گذشته افزایش 7 درصدی را 
تجربه کرده اسـت و اپال پارسـیان سـنگان با تولید 272853 
گذشـته  سـال  در  مشـابه  مـدت  بـه  نسـبت  کنسـانتره  تـن 
افزایـش 22 درصـدی را داشـته امـا شـرکت صنعتـی و معدنـی 
توسـعه فراگیـر )سـناباد( بـا تولیـد 222602 تـن کنسـانتره، 3 
درصـد کاهـش و شـرکت توسـعه معـادن و صنایـع معدنـی 
خاورمیانه با تولید 175951 تن کنسانتره کاهش 62 درصدی 
در تولید داشته اند و همچنین شرکت معدنی و صنعتی گل 
گهر با تولید 1419594 تن کنسانتره 2 درصد کاهش تولید و 
تـن  بـا تولیـد 1007618  شـرکت معدنـی و صنعتـی چادرملـو 
کنسـانتره در همیـن مدت زمـان کاهـش 4 درصـدی در تولیـد 

داشته است.
در مجمـوع تولیـد کنسـانتره در مردادمـاه 4157866 تـن بـوده 
اسـت کـه نسـبت بـه مـدت مشـابه در سـال گذشـته 4 درصـد 

کاهش تولید را برای این بخش شاهد هستیم.

 تولید گندله
شـرکت فولاد خوزسـتان با تولید 420236 تن گندله نسـبت 
به مدت مشابه در سال گذشته کاهش 20 درصدی را تجربه 
کرده است. شرکت توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه 
با تولید 460367 تن گندله نسبت به مدت مشابه در سال 
گذشـته کاهش 9 درصدی را تجربه کرده اسـت و سـنگ آهن 
چادرملـو بـا تولیـد 367954 تـن گندله افزایـش 10 درصدی در 
تولید داشته است و همچنین شرکت اپال پارسیان سنگان 

بـا تولیـد 161692 تـن گندلـه نسـبت بـه مـدت مشـابه در سـال 
گذشـته کاهـش 55 درصـدی را تجربـه کـرده اسـت. شـرکت 
معدنـی و صنعتـی گل گهـر بـا تولیـد 906435 تـن گندلـه 13 

درصد کاهش تولید داشته است.
در مجموع تولید گندله در مردادماه 3675868 تن بوده است 
که نسـبت به مدت مشـابه در سـال گذشـته 6 درصد کاهش 

تولید را برای این بخش شاهد هستیم.

 تولید شمش فولاد
شـرکت فـولاد خوزسـتان بـا تولیـد 145129 تـن شـمش فـولاد 
نسبت به مدت مشابه در سال گذشته کاهش 52 درصدی را 
تجربه کرده است. شرکت فولاد مبارکه با تولید 429264 تن 
شمش فولاد نسبت به مدت مشابه در سال گذشته کاهش 
39 درصدی را تجربه کرده است. شرکت ذوب آهن اصفهان با 
تولیـد 179868 تـن شـمش فـولاد، 3 درصـد کاهـش در تولیـد 

داشته است.
در مجمـوع تولیـد شـمش فـولاد در مردادمـاه 959118 تن بوده 
اسـت که نسـبت به مدت مشـابه در سـال گذشـته 45 درصد 

کاهش تولید را برای این بخش شاهد هستیم.

در مجموع تولید کنسانتره در مرداد ماه ۴۱۵۷۸۶۶ 
تن بوده اسـت که نسـبت به مدت مشـابه در سال 
گذشـته ۴ درصـد کاهش تولید را بـرای این بخش 

شاهد هستیم.
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بررسی آمار عملکرد صادراتی واحدهای بزرگ فولادی کشور در 
مردادمـاه امسـال حاکـی از صـادرات 521 هـزار و 132 تنـی فولاد 
این شرکت ها و کاهش 21 درصدی آن در هم سنجی با پارسال 

است.
تأمین برق پایدار برای فعال نگه داشتن خط تولید کارخانه های 
فـولادی یـک ضـرورت اسـت و لازمـه تـداوم تولیـد ایـن واحدهـا 
محسوب می شود که شاهد کاهش برق دریافتی شرکت های 
فولادی از شبکه برق به میزان 10 درصد دیماند مصرفی آن ها 
تـا تعهـدات  بـزرگ کشـور در تلاش انـد  بودیـم و فولادسـازان 
صادراتـی خـود را در برابـر مشـتریان بـه انجام رسـانند که البته 
شاهد کاهش صادرات این شرکت ها در مرداد امسال نسبت 

بـه سـال گذشـته بودیـم امـا میـزان صـادرات ایـن شـرکت ها از 
ابتدای سال تاکنون نسبت به سال گذشته 62 درصد رشد را 

رقم زده است.
در ایـن مدت زمـان ذوب آهـن اصفهـان بـا 86374 تـن صـادرات 
کاهش 6 درصدی در ماه داشـته اسـت. این شـرکت از ابتدای 
سـال تاکنـون بـه میـزان 513458 تـن صـادرات و جهـش 37 
درصـدی را رقـم زده اسـت. فـولاد مبارکـه نیـز بـا جهـش 416 
درصـدی صـادرات در مردادمـاه بـه میـزان 96509 تـن صـادرات 
داشته و از ابتدای سال به میزان 533024 تن صادرات و رشد 
263 درصـدی در ایـن مدت زمـان نسـبت بـه مـدت مشـابه در 
سال گذشته را داشته است. فولاد خوزستان نیز با 44 درصد 

در 5 ماهه نخست امسال

بیشتریـن میزان صـادرات توسط شرکـت فـولاد خوزستـان
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کاهش صادرات در مردادماه امسـال نسـبت به مدت مشـابه 
در سال گذشته 112583 تن صادرات داشته و از ابتدای سال 

859745 تن صادرات را محقق ساخته است.
فولاد هرمزگان نیز در مردادماه به میزان 41662 تن و از ابتدای 
سال 243130 تن اسلب صادرات داشته که به ترتیب کاهش 
1 درصدی و رشـد 28 درصد نسـبت به سـال گذشـته در مدت 
مشـابه را محقـق سـاخته اسـت. فـولاد خراسـان در مردادمـاه 
امسـال 2617 تـن میلگـرد صـادر کـرده اسـت. ایـن شـرکت از 
تـن  بـه میـزان 43249  ایـن مـدت 5 ماهـه  ابتـدای سـال در 

میلگرد و 79093 تن بیلت فولادی صادرات داشته است.
فـولاد کاوه جنـوب در مردادمـاه کاهـش 61 درصـدی صـادرات 
نسـبت به مردادماه سـال گذشـته داشـته و 29500 تن بیلت 
فـولادی در ایـن مدت زمـان صـادر کـرده البتـه ایـن شـرکت از 
ابتدای سال تاکنون 267700 تن صادرات بیلت فولادی داشته 
که در مجموع نسبت به این مدت مشابه در سال گذشته 27 
درصـد رشـد را تجربـه کـرده اسـت. جهـان فولاد سـیرجان نیز از 

ابتدای سال 119995 تن بیلت فولادی صادرات داشته است.
شرکت سنگ آهن چادرملو در مردادماه به میزان 59990 تن و 
از ابتدای سـال 172464 تن بیلت فولادی صادرات داشـته که 
به ترتیب 54 و 28 درصد کاهش نسـبت به سـال گذشـته در 

مدت مشابه را محقق ساخته است.
بررسـی از آمـار شـرکت های ذوب آهـن و فـولاد مبارکه اصفهان، 
فـولاد خوزسـتان، فـولاد اکسـین، فولاد هرمزگان، فـولاد آلیاژی 
ایران، فولاد آذربایجان، فولاد خراسان، فولاد کاوه جنوب، صبا 
فولاد، فولاد بناب، جهان فولاد سیرجان، سنگ آهن چادرملو و 
فـولاد کویـر، حاکـی از صـادرات 3.37 میلیون تنی در پنج ماهه 
ابتدایی سال است که رشد 62 درصدی صادرات را نسبت به 

مدت مشابه در سال گذشته نشان می دهد.
در 5 ماهـه نخسـت امسـال بیشـترین میـزان صـادرات فـولاد 
توسـط شـرکت فولاد خوزسـتان با 859 هزار و 745 تن انجام 
شـد و پـس از آن فـولاد مبارکـه اصفهـان بـا 533 هـزار و 24 تن 

رتبه دوم را دارد.

تأمین برق پایدار برای فعال نگه داشـتن خط تولید 
کارخانه هـای فولادی یـک ضرورت اسـت و لازمه 

تداوم تولید این واحدها محسوب می شود.
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